
مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری:

هدف استانداری توسعه 
تشکل های مردم نهاد است

استاندار خراسان رضوی مطرح کرد:

139واحد تولیدی خراسان 
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گزارش ویژه

جامعه

در راستا اجرای دومین همایش مراسم اهدای چکش 
زرین عدالت؛

عرصه حقوق را منهای 
افراط و تفریط می خواهیم

»صبح امروز« از تصویب یک بند جنجالی در لایحه بودجه 97 گزارش می دهد؛ 

خرج از جیب کارگر
چند روزی است که خبرها سرشار از اعتراض تشکل های کارگری و بازنشستگان نسبت به تصویب 
یک بند در  در لایحه بودجه  سال 97 است و سرو صدای زیادی به راه افتاده، چرا که عده ای معتقدند 
دولت و مجلس با این مصوبه در اموال مردم دست می برند و به نوعی خرج خود را از جیب آن ها 
برمی دارند. بر اساس این بند جنجالی یعنی بند ز تبصره 7 ماده قانون لایحه بودجه سال 97 ، سازمان 

تأمین اجتماعی مکلف است تمامی سهم درمان از مجموع مأخذ...

صدای امید نعمتی برای اولین بار از تلویزیون، در تیتراژ سریال »لیسانسه ها« شنیده شد. بسیاری 
از مخاطبان تلویزیون، که برای اولین بار نام او را در موسیقی تیتراژ می شنیدند مجذوب صدای او در 
ترانه »تمامِ ناتمام« و پیگیر سابقه فعالیت هایش شدند. کارهای هنری فاخر و زیبای او سال ها پیشتر 
شروع شده بود. نعمتی متولد 1363 در تهران، دانش آموخته رشته نقاشی، آهنگساز و خواننده گروه 

موسیقی پالت است. او گروه پالت را هشت سال پیش در کنار ...

غم های کم رنگ در»پالت«
نگاهی به حضور آهنگساز و خواننده آلبوم »حرمان« در مشهد و گفت و گو درباره اولین اثر مشترکشان
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دومین قسمت از مناظره »گفت وگوی ملی« در صبح امروز؛

هر دو جناح اشتباهات 
6فاحشی داشته اند 
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یک کارشناس مطرح کرد: 

حرم رضوی با آسمان خراش ها 
محصور شده است

تکلیف حقوق مردم بر مدیریت شهری و شهر بر مردم

 روشن می شود؛

مشهد، پیشتاز تدوین منشور 
حقوق شهر نشینی در کشور

طرحی نو با حمایت و پشتیبانی  انتشارات »به نشر« صورت گرفت

زنان شاهنامه ای

تحقیقات  مرکز  حقوقی  پژوهش های  معاون 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: باید 
عرصه  در  انقلاب  از  پس  که  تفریط  و  افراط  تفکر  از 
مسائل  سوی  به  و  کرد  پرهیز  آمد  وجود  به  حقوق 
دومین  در  صادقی  میرمحمد  حسین  رفت.  مهم تر 
در  عدالت  عرصه  افتخارآفرینان  از  قدردانی  همایش 
با  باید  افزود:  شاندیز(   - )طرقبه  بینالود  شهرستان 
روحیه ناامیدی که در برخی حقوقدانان دیده می شود، 
مقابله کرد. مسائلی مانند داوری، وکالت و آموزش های 
حقوقی از موضوعاتی هستند که نیاز به توجه بیشتر 
اهتمام  باید  حقوقی  های  مجموعه  رو  این  از  دارند 

بیشتر نسبت به کار گروهی داشته باشند. 7
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گفت:   خراسان رضوی  معدن  خانه  رئیس  نایب 
استانداری به عنوان متولی سازمان صنعت، معدن 
و تجارت باید تشکیل کارگروه عارضه یابی را مورد 
نظر قرار دهد. مشکل اساسی بسیاری از واحدهای 
است،  آن ها  فعالیت  و  عملکرد  نوع  در  معدنی 
چنان که ماشین آلات آنان قدیمی است و تولید و 
بهره وری آن ها بسیار پایین است. حال نکته اصلی 
تسلسل و دور باطل در این حوزه بوده که همین 
مسئله تشکیل کمیته عارضه یابی را بیش از پیش 

ضروری ساخته است.
نیا در جلسه  احتشام  ایسنا، فضل ا...  به گزارش 
کمیسیون معدن و صنایع معدنی در اتاق بازرگانی، 
افزود:  معادن کشاورزی خراسان رضوی  و  صنایع 
 21 تاریخ  در  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  ستاد 
رئیس  آیین نامه  ابلاغ  با   94 سال  ماه  اردیبهشت 
جمهور به مجلس شورای اسلامی و تصویب هیئت 
وزیران با هدف حل و فصل موانع فراروی واحدهای 

تولیدی تشکیل شد.
وی ادامه داد: وظایف این کارگروه شامل بررسی 
هماهنگی  تولیدی،  واحدهای  توقف  یا  رکود  علل 
موانع  رفع  پیگیری  و  بررسی  مشکل،  رفع  برای 
مربوط به اشتغال با هماهنگی سازمان های مرتبط 
ارائه  و  بررسی  اجتماعی،  تامین  سازمان  جمله  از 
راهکار در خصوص اختلافات و مشکلات اجتماعی 
تولیدی  واحدهای  اختلافات  بررسی  کار،  نیروی 
سازمان  جمله  از  استان  اجرایی  دستگاه های  با 
ارائه راهکارهای مناسب، کمک به  امور مالیاتی و 
تسهیل و راه اندازی طرح های نیمه تمام تولیدی، 
محصولات  صادرات  توسعه  به  کمک  و  حمایت 

تولیدی استان و... می شود.
بیان  با  خراسان رضوی  معدن  خانه  رئیس  نایب 
تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  ریاست  اینکه 
تصمیمات  از  نسخه ای  دبیر،  عنوان  به  استان 
و  معدن  صنعت،  وزارتخانه های  به  را  کارگروه 
ارسال  اجتماعی  رفاه  و  کار  و  تعاون  و  تجارت 
حدود  در  کارگروه  تصمیمات  اف��زود:  می کند، 
قوانین  با رعایت  و  قانونی دستگاه عضو  اختیارات 

و مقررات، لازم الاجرا است.
به  استانداری  اینکه  بر  تاکید  با  احتشام 
کارگروه  تشکیل  باید  سازمان  این  متولی  عنوان 
قرار دهد، عنوان کرد:  لحاظ  را مورد  عارضه یابی 
در  معدنی  واحدهای  از  بسیاری  اساسی  مشکل 
که  چنان  است،  آن ها  فعالیت  و  عملکرد  نوع 
ماشین آلات آنان قدیمی است و تولید و بهره وری 
آن ها بسیار پایین است. حال نکته اصلی تسلسل 
و دور باطل در این حوزه بوده که همین مسئله 
پیش  از  بیش  را  عارضه یابی  کمیته  تشکیل 

ضروری ساخته است.

ضرورت تشکیل مرکزی علمی و تخصصی در 
حوزه سنگ های ساختمانی 

گروه  رئیس  نایب  معصومی،  علی  همچنین 
خراسان  معدن  مهندسی  نظام  سازمان  تخصصی 
رضوی با اشاره به اینکه متاسفانه مراکز دانشگاهی 
با بخش  کافی  آشنایی  دلیل عدم  به  آکادمیک  و 
شاید  و  باید  که  طور  آن  مهم  این  به  معدن 
معادن  از  22درصد  کرد:  خاطرنشان  نمی پردازند، 
کشور در حوزه سنگ ساختمانی هستند. ایران از 

لحاظ ذخیره در رتبه نخست و یا دوم قرار دارد. 
نیز  تولید  لحاظ  از  این  بر  علاوه  گفت:  وی 
هفتمین و از لحاظ صادرات در رده 12 الی 13 قرار 
داریم که در بسیاری از موارد تنزل رتبه را شاهد 
بودیم،  این مسائل حاکی از عدم توجه صحیح به 
ذخایر سنگی  است. این در حالی بوده که کشور 
یکسری  تصویب  و  علمی  مراکز  تاسیس  با  ترکیه 
این عرصه  را در  فعالیت  قوانین زمینه سهولت  از 

فراهم ساخته است.
نظام  سازمان  تخصصی  گ��روه  رئیس  نایب 
بر  کرد:  اضافه  خراسان رضوی  معدن  مهندسی 
همین اساس انجمن سنگ بر آن شد که مرکزی 
در  که  کند  تاسیس  تهران  در  تخصصی  و  علمی 
جلسات اولیه آن سازمان ایمیدور، دانشگاه تهران 
و انجمن سنگ وارد کار شدند تا یکسری از منابع 
صاحبان  دانشگاهیان،  و  شود  تامین  نیاز  مورد 
با  حوزه  این  بازرگانی  فعالان  معدنکاران،  تجربه، 
و  شناسایی  را  بخش  این  موانع  یکدیگر  همکاری 

برای آن چاره اندیشی کنند.
معصومی اظهار کرد:  اگر چه خراسان رضوی در 
عنوان دارای 170 معدن سنگ است، اما همان 40 
الی 50 درصد واحدهای این بخش با ظرفیت 40 
درصد فعالیت دارند. همچنین علی رغم اینکه این 
خطه در عنوان، از لحاظ سنگ ساختمانی نخستین 
استان محسوب می شود اما از لحاظ فرآوری در این 

حوزه حرفی برای گفتن ندارد.
ابراهیمی،  رضا  سید  نشست  این  ادام��ه  در 
مدیرعامل شرکت بهسنگ با انتقاد از عملکرد ستاد 
قوانین،  کرد:  تصریح  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل 
بخش نامه ها، آیین نامه ها، متمم ها، استفساریه ها و 
پیوست ها در بسیاری از موارد متعارض هستند و 
از  هدف  واقع  در  می گیرند.  قرار  باهم  تناقض  در 
موانع  این  کردن  مرتفع  و  ستاد حل  این  تشکیل 

است.
وی بیان کرد: از آن جا که نتوانستیم از پنجره 
واحد نتیجه مطلوبی کسب کنیم، نسبت به آن بی 
توجه شدیم، این در حالی است که ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید نیز تاکنون عملکرد قابل قبولی در 

این زمینه نداشته است.

نایب رئیس خانه معدن خراسان  رضوی:

تشکیل کمیته عارضه یابی بیش از پیش 
ضروری است

اعتراض  از  سرشار  خبرها  که  است  روزی  چند 
تشکل های کارگری و بازنشستگان نسبت به تصویب 
یک بند در  در لایحه بودجه  سال 97 است و سرو 
معتقدند  عده ای  که  چرا  افتاده،  راه  به  زیادی  صدای 
دست  مردم  اموال  در  مصوبه  این  با  مجلس  و  دولت 
می برند و به نوعی خرج خود را از جیب آن ها برمی دارند.
بر اساس این بند جنجالی یعنی بند ز تبصره 7 ماده 
قانون لایحه بودجه سال 97 ، سازمان تأمین اجتماعی 
مکلف است تمامی سهم درمان از مجموع مأخذ کسر 
تأمین  قانون   )29( و   )28( مواد  موضوع  بیمه  حق 
را  مربوط  منابع  و سایر  اجتماعی مصوب 1354/4/3 
در حس�ابی ن�زد خزان�ه داری کل کشور با عنوان بیمه 
درمان تأمین اجتماعی متمرکز نماید. سازمان تأمین 
اجتماعی  تامین  قانون  طبق  را  منابع  این  اجتماعی 

هزینه کند.
شورای نگهبان باید این بند را باطل اعلام کند

بیات،  این مصوبه علی اصغر  به  اعتراض  راستای  در 
بازنشسته  کارگران  عالی  کانون  مدیره  هیئت   رئیس 
ابطال  ضرورت  بر  نامه،  یک  انتشار  با  تامین اجتماعی 
مصوبه واریز حق بیمه کارگران و بازنشستگان براساس 
حساب  به  دولت   97 بودجه  لایحه   7 تبصره  ز  بند 
خزانه داری کل کشور تاکید کرد و آن را برخلاف اصول، 

مواد و بندهای قانونی دانست.
داریم که  فتوا  تقلید  مراجع  از  که  این  بیان  با  وی 
است  خودشان  به  متعلق  کارگران،  حق بیمه  و  اموال 
و تمرکز وجوه، درآمدها، سرمایه گذاری و بهره برداری 
تا خلائی در  باید یکپارچه دیده شود  از محل وجوه، 
امور جاری این صندوق، ایجاد نشود، از شورای نگهبان 

خواست تا این مصوبه را باطل اعلام کند.
 دولت نقشی در صندوق ما ندارد که در آن دست 

ببرد
در همین راستا به سراغ رئیس کانون بازنشستگان 
کانون  مدیره  هیئت  عضو  و  رضوی  خراسان  استان 
این  را در  نظر وی  و  رفتیم  بازنشستگان کشور  عالی 
خصوص جویا شدیم. رئیس کانون بازنشستگان استان 
خراسان رضوی گفت: سازمان تامین اجتماعی از یک 
سازمان  یعنی  است،  شده  تشکیل  خصوصی  جمع 
کارگری که در مکان های مختلف در حال کار هستند 
صندوقی به نام تامین اجتماعی را تشکیل داده اند و این 
صندوق متعلق به آن ها است. یعنی قبل از واریز حقوق 
ما بخشی از آن به عنوان سهم تامین اجتماعی کسر 
می شود که 9/27 آن مربوط به در مان است و مابقی 

مربوط به بازنشستگی، از کار افتادگی و ... می شود.
قربانعلی رمضانی در گفت وگو با خبرنگار »صبح امروز« 
افزود: اعتراض ما روی سهم 9/27 است که بر اساس 
بند ز ماده 7 لایحه بودجه 97 این سهم باید به خزانه 
واریز شود در حالی که دولت هیچ نقشی در سازمان 
ما ندارد که در پول آن دست ببرد. مجلس و دولت ما 
بر خلاف کنوانسیون های بین المللی عمل می کنند، ما 

عضو سازمان ILO هستیم و به عنوان یک سازمانی 
فعالیت  حال  در  جمعیت  نفر  میلیون  با 42  مستقل 

هستیم و خودمان سازمان خود را اداره می کنیم.
ما  اموال  به  درمان  سرانه  پرداخت  بجای  دولت 

دست می برد
وی ادامه داد: بر اساس قانون اساسی همه کسانی که 
در کشور زندگی می کنند یک سرانه درمان دارند و ما 
این سوال را از دولت داریم که چرا بجای این که سرانه 
بخش  به  دست اندازی  حال  در  بپردازند  را  ما  درمان 

درمان صندوق ما است؟
رمضانی تصریح کرد: تمام اموال ما متعلق به جامعه 
است،  یتیم  و  صغیر  بازمانده،  بازنشستگی،  کارگری، 
یعنی اموال ما با اموال ایتام ادغام شده است. در کجای 
اموال  بر  می تواند  مجلس  که  آمده  ما  قانون  و  شرع 
ایتام حکم کند؟ اقدام دولت برای گرفتن این پول و 
مصوبه مجلس خلاف شرع و قانون است. در کنوانسیون 
ناظر  اجتماعی  مراکز  تمام  بر  کار دولت ها  بین المللی 

هستند و هیچ سهمی ندارند.
دولت اول بدهی خود را بدهد بعد به فکر کمک باشد

بازنشستگان  عالی  کانون  مدیره  هیئت  عضو 
هزار   150 حاضر  حال  در  دولت  کرد:  اظهار  کشور 
میلیارد تومان به ما بدهکار است و مجلس باید برای 
خسارت  بخواهیم  اگر  و  کند  تلاش  آن  بازپس گیری 
تاخیر در پرداخت دولت را حساب کنیم حدود 40 هزار 
میلیارد تومان می شود و در جمع با بیش از 30 هزار 
میلیارد تومان بدهی سایر نهادها مثل شهرداری ها و 
بیمارستان ها بدهی ها بیش از 220 هزار میلیارد تومان 
می شود. دولت اول بدهی هایش را بدهد بعد به کمک 

بخش درمان ما بیاید.
وی افزود: مجلس و دولت برای ما تصمیمات درستی 
نگرفته اند و کمکی نکرده اند. دولت با تمام نیروهایش 
اما با همین صندوق  38 میلیون نفر را اداره می کند 
اول نقش خود  اداره می شوند. دولت  نفر  42 میلیون 
را مشخص کند و اعلام کند چه کرده و چه می خواهد 
بکند و چه منفعتی قرار است برای ما ایجاد شود تا ما 

اجازه دخل و تصرف در اموالمان را به او بدهیم.
کمبود نقدینگی خود را از جیب ما برمی دارند

در  مشهد  شهرستان  بازنشستگان  کانون  دبیر 
این  گفت:  مجلس  و  دولت  اقدام  این  دلیل  خصوص 
موضوع از آن جا سرچشمه می گیرد که وزارت بهداشت 
کشور شدیدا با مشکل نقدینگی مواجه است ، از طرفی 
این مبلغ 9/27 تنها پولی است که هر ماه به صندوق 
درمان می آید در  نتیجه دولت می خواهد با این پول 
مشکل نقدینگی را حل کند. تا کنون دولت هیچ طرح 

قابل قبولی برای تصرف این پول نداده  اند.
بازنشستگان کشور   عالی  کانون  مدیره  عضو هیئت 
ادامه داد: ما از شورای نگهبان می خواهیم این مصوبه 
را رد کنند تا با جامعه کارگری بیش از این بازی نشود، 

بزرگ  جامعه  این  ناراحتی  و  خشم  موجب  که  چرا 
خواهد شد. ما توان اعتراض گسترده را داریم اما بخاطر 
همین  خون  با  که  انقلابی  به  علاقه  و  کشور  شرایط 
مردم به دست آمده دست به چنین کاری نمی زنیم اما 

مسئولین نیز باید حدود ما را رعایت کنند.
هم به دولت نقد داریم و هم به تامین اجتماعی

رمضانی با بیان این که دولت و مجلس باید کمک 
کنند که با ایده های صحیح  بزرگترین سیستم درمانی 
کشور کار خود را بهتر انجام دهد، گفت: ما از سازمان 
چون  داریم  بسیاری  انتقادات  هم  اجتماعی  تامین 
سازمان  چرا  دارد.  وجود  بسیاری  درمانی  مشکلات 
تا دولت  الزام را اجرا نمی کند  تامین اجتماعی قانون 
اینگونه تصدی گری نکند. اگر این سازمان کار خود را 
صحیح انجام دهد دولت به خود اجازه دخالت نمی دهد، 
ما به هر دو طرف انتقاد داریم و معترضیم چرا که چوب 
هراج به سازمانی با 42 میلیون عضو زده اند. وی افزود: 
دیری نخواهد پایید که مشکلات این 42 میلیون نفر بر 
دولت فشار وارد خواهد کرد و اگر پژوهش های مجلس 
البته  برد.  این موضوع پی خواهید  به  را مطالعه کنید 
مشکلات فقط مربوط به این دولت نیست و این دولت 

وارث اشتباعات دولت قبل نیز هست.
انتخابات  در  مصوبه  این  موافق  نماینده های 

حمایت نمی شوند
رضوی  خراسان  استان  بازنشستگان  کانون  رئیس 
این  موافق  همه  نیز  مجلس  نماینده های  کرد:  ابراز 
موضوع نبودند ولی برخی نمایندگان با این استدلال 
که این پول جای دیگری هزینه می شود به این قانون 
رای مثبت دادند. ما قبول داریم این سهم به درستی 
مناسب  استدلال  و  طرح  یک  اما  نمی شود  استفاده 
بدهید که بدانیم این کاری که صورت گرفته به نفع 

این جامعه است.
وی افزود: هشت میلیون بازنشسته و چندین میلیون 
برخی  این عملکرد  و  ما هستند  کارگر عضو صندوق 
در  آن ها  مخالف  موضع  در  را  ما  مجلس  نمایندگان 

انتخابات آینده قرار خواهد داد.
این بند ایراد حقوقی دارد چون حق الناس است

حوزه  پژوهشگر  و  نویسنده  یک  سراغ  به  ادامه  در 
این  دلیل  خصوص  در  را  وی  نظر  و  رفتیم  سلامت 

کشمکش ها جویا شدیم.
بند  گفت:  پژوهشگر حوزه سلامت  و  نویسنده  این 
تغایر  بودجه سنواتی 1397   ز تبصره 7 ماده لایحه 
بسیاری با مفادی از قانون اساسی و اساسنامه دیوان 
اساسنامه   13 و    12 بند  در  دارد.  کشور  محاسبات 
دیوان محاسبات کشور گفته شده که به هیچ عنوان 
حالی  در  این  و  وارد خزانه شود  نمی تواند  حق الناس 
اساس  بر  اجتماعی  تامین  سازمان  اموال  که  است 
اساسنامه این سازمان حق الناس است و این تناقض 
یک ایراد حقوقی بر بند ز تبصره 7 ماده لایحه بودجه 

97 است.
مهدی اسفندیارافزود: مسئله بعد این است که مبلغ 
9/27 غلط است چرا که باید با سه درصد سهم دولت 
که  می شود  کم  کارگر  از  سهم  این  ولی  باشد   9/30

محل تبعیض است.
دولت ذره ای به درمان کارگران کمک نمی کند

وی ادامه داد: متاسفانه در سیستم سلامت که توزیع 
یعنی  فقیر است،  به سمت  از غنی  مخاطرات زیست 
فرد غنی باید مشارکت بیشتری در سیستم مالیات و 
خویش فرمایی انجام دهد و فرد ضعیف مشارکت کمتر 
است  دولت  وظایف  از  که  امنیت  و  منابع سلامت  تا 
تامین شود اما در کشور ما کارگر تمام هزینه درمان 
خود را می پردازد و دولت ذره ای در تامین هزینه های 
تامین  سازمان  یعنی  نمی کند،  مشارکت  کارگران 
در  بیمه شدگانش  به  خدمت  ارائه  متولی  اجتماعی 
بخش درمان مستقیم و غیرمستقیم با هزینه کارگرها 
است. اسفندیار تصریح کرد: دولت در صندوق بازرسی 
کشوری 90 درصد از اعتبارات درمان را خودش تامین 
می کند که البته صندوق بازرسی کشوری در سال 72 
کاملا ورشکست شد اما چون دولت موظف به حمایت 
از این صندوق ها است این صندوق را تحت نظر گرفته 
است.  وی افزود: ایراد این است که برای پیش رفتن 
طرح تحول سلامت منابعی شامل یک درصد از ارزش 
سال  در  تومان  میلیارد  هزار  چهار  حدود  که  افزوده 
97 است، 10 درصد از محل هدف مندی یارانه ها که 
حدود پنج هزار میلیارد تومان است و در مجموع 9 

هزار میلیارد تومان در نر گرفته شده است.
پول کارگران صرف بیمه خدمات درمانی دیگران 

می شود
 42 یعنی  این  کرد:  تصریح  حقوق  دانشجوی  این 
میلیون نفر تحت پوشش سازمان تامین اجتماعی در 
تامین پنج هزار میلیارد تومان دخیل هستند اما چیزی 
از آن به خودشان و سازمان تامین اجتماعی اختصاص 
و  درمانی  خدمات  سازمان  صرف  و  نمی کند  پیدا 

دفترچه رایگان برای دیگران می شود.
اسفندیار ادامه داد: از طرفی تجربه ثابت کرده وقتی 
پول از منابع عمومی  به خزانه برود دیگر به سادگی 
باز نمی گردد و باید تخصیص اعتبار پیدا می کند، چرا 
که کارشناسان اقتصادی با رویکرد سیاسی تشخیص 

می دهند تا چه حد این پول باید تخصیص پیدا کند.
با توجه به بدحسابی  وی افزود: در نتیجه کارگرها 
به  دولت  تومانی  میلیارد  140ه��زار  بدهی  و  دولت 
پول  این  از  عظیمی  بخش  هستند  مطمئن  آن ها، 
دیگر بازگشت ندارد. لذا جامعه کارگری و دولت وارد 
چالش های بزرگ شده اند. اول این که دولت در قالب 
قوانین تعهداتی داده که اقشار مختلف را با هزینه خود 
بیمه کند و افراد زیادی تحت پوشش تامین اجتماعی 
و  است  نشده  پرداخت  بیمه ای  حق  اما  گرفتند  قرار 

تبدیل به دیون دولت به تامین اجتماعی شده است که 
در کیفیت خدمات تاثیر منفی دارد.

دولت و مجلس به دنبال منابع پایدار این کار را 
کردند

این نویسنده و پژوهشگر حوزه سلامت  تصریح کرد: 
عدم تخصیص یارانه ها و ارزش افزوده به بخش درمان 
باعث فشار، ظلم و تبعیض به کارگران شده است. اخیرا 
وزارت بهداشت، کمیسیون بهداشت و درمان و سازمان 
مدیریت برنامه ریزی بخاطر تزلزل در منابع، دست روی 
منابع تامین اجتماعی به عنوان منابع پایدار گذاشته اند 
که اگر دولت به آن ها منابع را تخصیص نداد از پول 
تامین اجتماعی استفاده کنند. در همین راستا سخنان 
10هزار  گرفتن  بر  مبنی  نوربخش  و  ربیعی  آقایان 
میلیارد تومان برای جامعه ای که همیشه از دولت خلف 

وعده دیده قابل باور نیست.
تصمیمات مجلس ارزش کارشناسی پایینی دارد

وی در خصوص علت تصویب چنین طرحی توسط 
عنوان  به  چیزی  مجلس  در  متاسفانه  گفت:  مجلس 
مطالعه دیده نمی شود، یعنی تصمیمات بی نهایت ارزش 
کارشناسی پایینی دارد. و البته نباید از منافع برخی 
که در تصمیم گیری های مجلس دخیل است غافل شد.
چنان  نژاد  احمدی  دولت  کرد:  تصریح  اسفندیار 
بنیان های اقتصادی ما را دچار اختلال کرد که هنوز 
سلامت  تحول  طرح  اما  است  ما  گریبان گیر  اثراتش 
یک چشمه از طرح های پوپولیستی این دولت است. 
این طرح از اساسی ترین طرح های سلامت دنیاست اما 
هیچ  قسمت دنیا در نظام خدماتی تعرفه ها را افزایش 
نمی دهند چون در این نظام وقتی شما تعرفه را بالا 
می برید کشش و انگیزه به سمت خدمات غیرضروری 
بیشتر می شود. وی افزود: این که مسئولین می گویند 
تعرفه ها افزایش چندانی نداشته درست است اما هر 
به  نیاز  و  است  فاجعه بار  نظامی  چنین  در  افزایشی 
یک سیست کنترلی اساسی دارد. این کار باعث شده 
اجتماعی  تامین  میلیاردی سال 92  اعتبارات 7هزار 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان در سال 97 کشانده 
شود و صندوق را تا مرز ورشکستگی پیش برده است.
آخرین تیر ترکش برای زنده ماندن طرح تحول 

سلامت
را  دولت  توسط  موضوع  این  طرح  دلیل  اسفندیار 
اینگونه تشریح کرد: حالا برای زنده نگه داشتن طرح 
تحول سلامت به سراغ سهم 9/27  آمده اند در حالی 
که باید به دنبال راه های بهتری باشند و این درحالی 
است مجلس به این نکته توجه نکرده که وقتی بودجه 
عمرانی کشور به حدود 90هزار میلیارد تومان برسد و 
بودجه عمرانی روند معکوس داشته باشد یک فاجعه 
چون  متاسفانه  گفت:  پایان  در  وی  است.  داده  رخ 
سیاست های  از  متاثر  ما  کشور  رفاهی  سیاست های 
پوپولیستی بوده نتیجه این شده که اشتغال، تولید و 
اقدام  این  و  کرده  مشکل  دچار  را  پرورش  و  آموزش 
دولت آخرین تیر ترکش دولت برای زنده نگه داشتن 
طرح تحول سلامت است و تمام این مشکلات منشا 
گرفته مبانی ضعیف حقوقی در مجلس و قانون گذاری 

ما است.

قسمت دوم

نژاد حسین: در جامعه تفکری ایجاد شده که جریان 
اصولگرا، جریانی سختگیر، محافظه کار، ضد غرب و 
طرفدار سرمایه داری است و برعکس جریان اصلاح 
طلب، جریانی انقلابی، آزاد اندیش ، مایل به غرب و 
مخالف سرمایه داری است ولی باید بگویم که امروز 
بسیاری از این ساختارها عوض شده و حقیقت این دو 
جریان انچه تصور می شود، نیست و البته طرفداری از 
سرمایه داری موضوعی است که هر دو طرف به رقیب 

خود نسبت می دهند
سادات: برای یک حزب داشتن یک مکان مشخص 
یا  تالار  مانند  فضاهایی  به  دسترسی  فعالیت،  برای 
داشتن  و  سخنرانی ها  برگزاری  برای  همایش  سالن 
رسانه حداقل هاست. اگر اینها نباشد یک حزب چگونه 

می خواهد در جامعه حرف بزند؟ 
ضرورت  موضوع  طرح  از  ماه ها  گذشت  از  پس 
ریاست  انتخابات  از  قبل  ماه  سه  ،که  ملی  گفتگوی 
جمهوری مطرح شد ،اکنون تقاضاها برای برگزاری هر 
چه سریعتر این مهم بیشتر شده ،که میتوان اخرین 
جهانگیری،  اسحاق  دوشنبه  صحبتهای  را  ان  نمونه 
معاون اول رئیس جمهور در این خصوص دانست. ما 
نیز در روزنامه صبح امروز با توجه به اهمیت موضوع 
فعالان سیاسی خراسان  از  دعوت  با  تا  آن شدیم  بر 
رضوی در دوجناح اصلاح طلب و اصولگرا و برگزاری 
این  عملی  و  علمی  بررسی  جهت  در  مناظره  یک 
موضوع و پرداختن به زوایای آن سهمی کوچک در 
اهمیت گفتگو  افکار عمومی در خصوص  اگاه سازی 
مناظره  این  گذشته  شنبه  چهار  روز   . باشیم  داشته 
با حضور آقایان سید مجتبی سادات محمدی )فعال 
محمد علی  اصلاح طلب و عضو حزب کارگزاران( _ 
انجمن  دبیر کل  )فعال اصلاح طلب ومعاون  گندمی 
اسلامی  انجمن  مسئول  و  ایران  معلمان  اسلامی 

معلمان خراسان رضوی(
جواد آرین منش )فعال اصولگرا و رئیس خانه احزاب 
مجلس  در  مشهد  مردم  _نماینده  رضوی  خراسان 
هفتم و هشتم (_ محمد حسین نژاد حسین ) فعال 
اصولگرا و دبیر کانون تربیت اسلامی خراسان -معاون 
ازاد اسلامی مشهد ( در دفتر روزنامه صبح  دانشگاه 
امروز برگزار شد .در شماره گذشته به قسمت اول این 
مناظره پرداختیم ادامه بحث را در این شماره تقدیم 

شما مخاطبان عزیز مینماییم .
گرامی  مهمانان  از  که  رفت  پیش  جا  آن  تا  بحث 
و  ملزومات  خصوص  در  یک  هر  که  شد  خواسته 
مشکلات  ونیز  ملی  گفتگوی  برای  نیاز  مورد  شروط 
و کاستی هایی که سد راه این مهم قرار گرفته دیدگاه 
آرین  و  سادات  آقایان  توضیح  کنند.  بیان  را  خود 
و حالا  رسید  به چاپ  روزنامه  قبل  در شماره  منش 
این  رادر  حسین  نژاد  و  گندمی  آقایان  صحبت های 

خصوص به نظر شما می رسانیم.
گندمی:

همه  به  متعلق  ایران  مذهب،  و  نژاد  از  فارغ 
ایرانیان است

رضوی  خراسان  معلمان  اسلامی  انجمن  مسئول 
اقای  صحبت های  با  م��وارد  تمام  در  بنده  گفت: 
البته  موافقم.  گفتگو  ضرورت  خصوص  در  ارینمنش 
پیشنهاداتی در این خصوص دارم. در مرحله اول باید 
به این واقعیت باور داشته باشیم ،که ایران متعلق به 
تفکر  و  مذهب  نژاد،  گونه  هر  از  فارغ  ایرانیان،  تمام 

است.

محمد علی گندمی افزود: در گام دوم اینکه قبول 
کنیم بیت المال حق الناس است و مردم به ما وکالت 
نداده اند که آن را در هر جا حیف و میل کنیم. البته 
مسئولیت ها هم مانند بیت المال هستند و نباید یک 
مسئولیت را در اختیار فردی بگذاریم که شایستگی 
انجام ان را ندارد. سوم اینکه نگاهمان به آینده باشد و 
از گذشته عبرت بگیریم چرا که سیر کردن در گذشته 
باعث می شود تا آینده را از دست بدهیم. اختلافاتی 
ولی  می بخشیم  »ما  ماندلا  نلسون  قول  به  ولی  بوده 
فراموش نمی کنیم.« چهارم اینکه قانون اساسی باید 
مواقع  در  اینکه  پنجم  باشد.  گفتگوها  اصلی  مبنای 
را  پرسی  همه  وحدت  به  رسیدن  برای  نیاز  مورد 
محترم بشماریم . ششم اینکه به مطالبات مردم پاسخ 
مناسب بدهیم و هفتمین موضوع این است که باید 
اماده تحولات اساسی در صورت لزوم حتی در قانون 
اساسی باشیم. چرا که اصلاحات را باید پذیرفت ،اگر 
ما  بر  ای گزاف  با هزینه  را  ان  تاریخ   ، نکنیم  چنین 

تحمیل خواهد کرد .

وی تاکید کرد: عده ای مانند احمدی نژاد و یارانش، 
قبول  این ها  می زنند.  جا  بی  فریادهای  روزها  این 
ندارند که خدا عادل است. اگر قبول داشتند هیچ گاه 
ظلم نمی کردند. دروغ نمی گفتند، مکر نمی کردند، 
را همیشه و در همه  فساد نمی کردند. یک موضوع 
حال باید در نظر گرفت و آن عدالت اجتماعی است .

در خصوص اختلاف میان اصولگرا ها و اصلاح طلبها 
نیز باید بگویم که مشترکات بین ما بسیار زیادتر است 
. ولی خوب اختلافاتی هم وجود دارد که باید به انها 
پرداخت . یک نمونه ان بحث اسلامیت و جمهوریت 
است، که اصولگرا ها به اسلامیت ان توجه زیادی دارند 
طلبها  اصلاح  همانند  جمهوریت،  خصوص  در  ولی 
دغدغه ندارند ،ولی این موضوع بسیار مهم است، چرا 
که همواره میبایست به تعادل بین این دو، در جهت 
افراطی  از  جلوگیری  و  اسلامیت  و  جمهوریت  حفظ 

گری،توجه شود.
را  اذهان  »گفت وگو«  بحث  با  می خواهد  دولت 

منحرف کند
دبیر کانون تربیت اسلامی خراسان رضوی گفت: در 
خصوص اینکه بحث گفتگو توسط دولت بیان می شود 
،باید گفت که یک دلیل ان، دور کردن اذهان جامعه 
از مسائل و مشکلات کشور و نارضایتی هایی است که 
نسبت به دولت وجود دارد . دلیل دوم این است که 
طلبان  اصلاح  همواره  هیجانی  و  التهابی  فضای  در 
پیروز بوده اند و در فضای آرام همیشه جریان اصولگرا 
پیروز بوده که با توجه به انتخابات سال اینده ،دولت با 
مطرح کردن گفتگو می خواهد ابتکار عمل را به گونه 
ای در دست بگیرد که فضای مورد نظر را ایجاد کند .
نژاد حسین افزود: در کل باید گفت که اختلافات 
ایجاد شده  بین ما مبنایی نیست. در جامعه تفکری 
کار،  محافظه  سختگیر،  جریانی  اصولگرا،  جریان  که 
برعکس  و  است  داری  سرمایه  طرفدار  و  غرب  ضد 
 ، اندیش  آزاد  انقلابی،  جریانی  طلب،  اصلاح  جریان 
مایل به غرب و مخالف سرمایه داری است ولی باید 
بگویم که امروز بسیاری از این ساختارها عوض شده 
و حقیقت این دو جریان انچه تصور می شود، نیست و 
البته طرفداری از سرمایه داری موضوعی است که هر 

دو طرف به رقیب خود نسبت میدهند.
از  این دو جناح در بسیاری  امروز  وی اضافه کرد: 
ارزش های  مانند  موضوعاتی  دارند.  نظر  اتفاق  موارد 
خدمت  محرومیت،  رفع  محوری،  عدالت  انقلاب، 
دو  هر  برای  که  هستند  و...مواردی  ملت  به  گذاری 
گروه دارای ارزش و اهمیت یکسان است. در سیاست 
خارجی ،محور قرار دادن اصول انقلاب و کوتاه نیامدن 
بزند  برابر هر موضوعی که به مصالح ملی صدمه  در 
دیدید  که  گونه  همان  است.  مشترک  دغدغه  یک 

نیز  برجام که رهبری  مورد  زحمات دکتر ظریف در 
از آن تقدیر کردند. مورد تحسین هر دو جریان بود. 
مسائلی  گرایی  قانون  و  گرایی  خرد  اسلامی،  عزت 

نیستند که مختص یک جریان خاص باشند.
برای احزاب مثل حوزه ها امکانات فراهم شود

به عنوان آخرین سوال، از دوستان خواسته شد تا 
دیدگاه های خود را درباره جایگاه احزاب در گفتگوها 

بیان کنند .
عضو حزب کارگزاران گفت: باید به اصلاحات فضا 
که  همانگونه  شوند.  تقویت  باید  احزاب  شود.  داده 
می باشند  حوزه ها  که  اسلامیت  جایگاه  برای  دولت 

امکانات فراهم می کند. 

شاخصه  که  هم  اح��زاب  از  باید  اف��زود:  س��ادات 
آن ها  برای  و  کند  حمایت  می باشند  جمهوریت 
امکانات و فضای لازم را فراهم کند. برای یک حزب 
داشتن یک مکان مشخص برای فعالیت، دسترسی به 
برگزاری  برای  یا سالن همایش  تالار  مانند  فضاهایی 
اینها  اگر  حداقل هاست.  رسانه  داشتن  و  سخنرانی ها 
نباشد یک حزب چگونه می خواهد در جامعه حرف 

بزند؟ 
اصلا ح طلب و اصولگرا اشتباهات فاحشی 

داشتند
رئیس خانه احزاب گفت: با قاطعیت عرض می کنم 
طول  در  طلب  اصلاح  و  اصولگرا  جریان  دو  هر  که 
داشته  فاحشی  اشتباهات  انقلاب  از  پس  سال های 
اند. دلیلش هم این است که درکنار همه پیشرفت ها، 
مشکلات  همه  آمده  دست  به  که  امنیتی  و  اقتدار 
حاصل  نارضایتی ها،  و  اجتماعی  اقتصادی،  سیاسی، 

است.  سیاسی  جریان  دو  همین  توسط  کشور  اداره 
لذا باید بپذیریم که از یک جایی همه ما اشتباهاتی 
تبرئه  را  تواند خودش  نمی  .هیچ جریانی  ایم  داشته 

کند . 
اصولگرایان نمی توانند بگویند که احمدی نژاد از 

ما نبوده است
نمی  حالا  اصولگرایان  مثلا  کرد:  تاکید  آرین منش 
توانند بگویند احمدی نژاد از ما نبوده است . نمیشود 
واقعیت ها  از  مقابل  جناح  زمین  در  توپ  انداختن  با 
فرار کرد. نیاز به یک جراحی اساسی وجود دارد. هیچ 
برای  گفتگو  ضرورت  منکر  نمیتواند  سیاسی  جریان 
احزاب  خانه  رئیس  من  امروز  باشد.  اختلافات  حل 
هستم و مدعی و پیشگام گفتگو. اگر گفتگوها سیاسی 
گفتگو  برای شروع  مکان  بهترین  احزاب  خانه  است. 

بین احزاب سیاسی است .
رضاخان وقتی شکست خورد که احزاب را بست

مسئول انجمن اسلامی معلمان گفت: گویا مدیرکل 
سیاسی وزارت کشور گفته:  پیشنهاد تشکیل شورای 
گفت وگوی احزاب و وزارت کشور مورد موافقت وزیر 
کشور قرار گرفته است و باید آیین نامه و دستورالعمل 
 . است  خوب  بسیار  شود  چنین  اگر  شود.  تهیه  آن 
زمانی  خان  رضا  است.  مهم  بسیار  امری  تحزب 
زمانی ضربه  شاه  بست.  را  احزاب  که  شکست خورد 
خورد که گفت حزب رستا خیز تنها حزب ایران است 
. دولت ها در بحث احزاب باید بستر سازی کنند. من 
سخت مخالفم اگر وزیر کشور خط بدهد که هر کس 
.این یک اشتباه بزرگ  با ما جلسه داشته نظر بدهد 
است و برای احزاب سم مهلک به شمار می رود. آن ها 
باید  نباید چنین پیشنهاداتی را بپذیرند. وزیر کشور 
امنیت تظاهرات و متینگ های احزاب را برقرار کند. 
جای  به  اینکه  نه  است  ایشان  اصلی  وظایف  این ها 
احزاب جلسه بگذارند. خانه احزاب و کمیسیون ماده 

10 باید میدان دار باشند .
حزب قدرتمند نداریم که در عرصه های مختلف 

صحبت کند
باید   : گفت  خراسان  اسلامی  تربیت  کانون  دبیر 
بگویم که حزب ، به معنای واسط بین مردم و دولت 
و  اصولگرا  جناح  دو  همین  من  نظر  به  داریم.  ،کم 
و  کنند  مکتوب  را  خود  مانیفست  باید  طلب  اصلاح 
در اختیار مردم بگذارند تا مردم تکلیفشان با جناح ها 
در  بتواند  که  نداریم  قدرتمند  حزب  باشد.  روشن 
عرصه ها صحبت کند. بهتر است تعریف دقیق از برنا 
مه ها وجود داشته باشد و شرایط گفتگو بین دو جناح 
فراهم شود. جریان ها هم افراد تند رو را کنار گذاشته 
که  کنند  مدیریت  را  جریان  کسانی  دهند  اجازه  و 
معتدل تر رفتار می کنند. قانون اساسی در همه حال 
مد نظر گرفته شود. اصولگرا ها در تمام ابعاد اصولگرا 
باشند و اصلاح طلب ها نیز در تمام ابعاد اصلاح طلب. 
تحمل  آن هاست.  نفع  به  که  جنبه هایی  در  فقط  نه 
یکدیگر را داشته باشیم و همواره از نفوذ اندیشه های 
مذکور  جریان های  در  بیگانه  تفکرات  و  افراطی 
برقراری  را صرف  توان خود  همه  و  کنیم  جلوگیری 
شرایطی کنیم که منافع ملی را به دنبال داشته باشد.

خبر  #شهربانو

استاندار خراسان رضوی مطرح کرد:

رضوی  خراسان  تولیدی  139واحد 
تحت تملک بانک ها

واحدهای  تعداد  گفت:  رضوی  خراسان  استاندار 
استان  این  در  بانکها  توسط  شده  تملیک  تولیدی 
139 واحد است که باید برای فعالسازی مجدد آنها 
برنامه ریزی شده و این واحدها تعیین تکلیف شوند.

علی رضا رشیدیان در این خصوص افزود: تمامی 
لازم  بسترهای  اقتصادی  بنگاه های  و  واحدها  این 
برای فعال سازی مجدد را دارا می باشند که باید در 

این راستا برنامه ریزی شود. 
وی اضافه کرد: کارگروهی برای حمایت از تولید 
راه اندازی شده و با همراهی دستگاه قضایی تلاش 
بر راه اندازی مجدد این بنگاه های اقتصادی است .

استاندار خراسان رضوی اظهار کرد: در این میان 
اساسی در  تغییراتی  نیازمند  واحدها  این  از  برخی 
یا  تولیدات  سطح  ارتقا  و  بازاریابی  مدیریت،  نوع 

تجهیزات تکمیلی و خط تولید جدید است.
نظر  از  باید  هم  تعدادی  اف��زود:   رشیدیان 
کامل  طور  به  تولیدی  تجهیزات  و  تکنولوژی 
بازسازی و نوسازی شوند و برخی هم شرایط خوبی 
اما به دلیل قیمت تمام  برای فعالیت دوباره دارند 
شده بالای کالاها، قادر به رقابت در بازارهای بین 
المللی نیستند و باید برای آن چاره اندیشی شود. 

این  اندازی مجدد  راه  با  این که  بر  تاکید  با  وی 
واحدها، ظرفیت بسیار خوبی برای کمک به اقتصاد 
و اشتغال استان فراهم می شود، گفت: هر چند این 
و  وام ها  بازپرداخت  امکان  عدم  دلیل  به  واحدها 
تسهیلات به تملک بانک ها درآمده اند اما بر خلاف 
تصور هیچ یک از آنها، بدهی مالیاتی و بیمه ای به 
دستگاه های مختلف ندارندو آماده واگذاری هستند.

استاندار خراسان رضوی عنوان کرد: اگر سیستم 
فعالیت  و  واگذاری  این  بیاید،  کار  پای  هم  بانکی 
سرعت  به  واحدها  و  آن هاست  نفع  به  مجدد 

می توانند وارد چرخه فعالیت شوند .
رشیدیان با بیان اینکه ممانعتی برای ورود بانک ها 
به حوزه واگذاری و فعال سازی این واحدها وجود 
این  واگذاری  در  ما  نخست  اولویت  افزود:  ندارد، 

واحدها صاحبان اصلی آنها و بعد سایرین هستند.
واگذاری  شرایط  میان  این  در  کرد:  تصریح  وی 
تسهیل  با  تا  است  اصلاحاتی  نیازمند  واحدها  این 
این شرایط رغبت و تمایل متقاضیان برای ورود به 
این عرصه افزایش یابد و بدین منظور پیشنهاداتی 
شورای  بانک ها،  هماهنگی  شورای  طریق  از  را 
گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان و نیز 

استانداری به تهران ارائه کرده ایم .
این  جمله  از  گفت:  رضوی  خراسان  استاندار   
با  متقاضی  آورده  رقم  کاهش  و  تغییر  پیشنهادات 
واحد"  "ارزش  درصد   20 از  پرداخت  پیش  عنوان 
به 5 تا 10 درصد و نیز افزایش مدت باز پرداخت 
اقساط ) مابقی ارزش واحد تولیدی( به جای 5 تا 
10 سال به 15 سال است، ضمن آنکه واگذاری آنها 

به قیمت کارشناسی انجام شود .
حال  عین  در  ک��رد:  نشان  خاطر  رشیدیان 
با  همچنان  که  هستند  هم  دیگری  واحدهای 
استان  رویکرد  اما  مواجهند  متعددی  مشکلات 
آنها  رونق  و  فعالیت  بر  قضایی  دستگاه  و  دولت  و 
متمرکز شده و همین امر موجب شده تا تملک آنها 
توسط سیستم بانک به حداقل رسیده و در راستای 

فعال نگه داشتن آنها تلاش نماید .

قرارگاه  در  نفر  هزار   250 اشتغال 
سازندگی خاتم الانبیا

خاتم  سازندگی  قرارگاه  زدایی  محرومیت  معاون 
الانبیا)ص( گفت: هم اینک 250 هزار نفر مهندس، 
تکنسین و کارگر در طرحهای مختلف این قرارگاه 

مشغول فعالیت هستند.
شنبه  عصر  رجبی  محمود  ایرنا  گ��زارش  به 
اجرایی  دستگاه های  مدیران  با  نشستی  در 
سبزوار  در  رضوی  خراسان  غرب  شهرستان های 
افزود: از این تعداد نیرو سه هزار و 500 نفر پاسدار 
رسمی بوده و بقیه به صورت قراردادی و پیمانکاری 

مشغول خدمت هستند. 
را  الانبیا  خاتم  سازندگی  قرارگاه  رویکرد  وی 
تکمیل طرحهای عمرانی نیمه تمام، ایجاد اشتغال 
دانشگاهها  آموختگان  دانش  از تخصص  استفاده  و 
با قرارگاه خاتم  بیان کرد: 26 هزار شرکت  ذکر و 

الانبیا همکاری دارند.
معاون قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا)ص( این نهاد 
ارتباطی مردم و دولت توصیف و بیان کرد:  را پل 
قرارگاه خاتم الانبیا در طرحهای عمرانی، فرهنگی 
و آموزشی که محرومیت زدایی و عام المنفعه بوده 

و پیچیدگی اجرایی ندارند ورود می کند. 
وی ادامه داد: به علت فقدان مطالعه و بی توجهی 
برخی مدیران طرحهای نیمه تمام زیادی در سطح 
راکد  طرحها  این  در  زیادی  بودجه  و  باقی  کشور 

مانده است.
اسلامی  شورای  درمجلس  سبزوار  مردم  نماینده 
نیز در این نشست گفت: قرارگاه خاتم الانبیا نگاه 
ویژه ای به رفع محرومیت در مناطق روستایی دارد.

حسین مقصودی افزود: در سفر و بازدید معاون 
سبزوار  از  الانبیا  خاتم  قرارگاه  زدایی  محرومیت 
عالم،  خانه   6 مسجد،   18 مدرسه،   12 ساخت  با 
بازسازی پنج گلزار شهدا در غرب خراسان رضوی، 
و  محرومان  برای  غذایی  مواد  بسته   500 توزیع 
باب  برای ساخت سه  ریال  میلیون  پرداخت 300 

مغازه تجاری متلق به مسجد موافقت شد.

»صبح امروز« از تصویب یک بند جنجالی در لایحه بودجه 97 گزارش می دهد؛

خرج از جیب کارگر
دومین قسمت از مناظره »گفت وگوی ملی« در صبح امروز؛

هر دو جناح اشتباهات فاحشی داشته اند 

گندمی: عده ای مانند احمدی نژاد و 
یارانش، این روزها فریادهای بی جا 
می زنند. این ها قبول ندارند که خدا 
عادل است. اگر قبول داشتند هیچ 

گاه ظلم نمی کردند. دروغ نمی گفتند، 
مکر نمی کردند، فساد نمی کردند. 

یک موضوع را همیشه و در همه 
حال باید در نظر گرفت و آن عدالت 

اجتماعی است 

آرین منش: درکنار همه پیشرفت ها، 
اقتدار و امنیتی که به دست آمده 

همه مشکلات سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و نارضایتی ها، حاصل 

اداره کشور توسط همین دو جریان 
سیاسی است. لذا باید بپذیریم که از 
یک جایی همه ما اشتباهاتی داشته 
ایم. هیچ جریانی نمی تواند خودش 

را تبرئه کند

یک فعال حقوقی:

حضور زنان در احزاب بسیار کم است
میزان  افزایش  گفت:  زنان  حقوق  فعال  یک 
مشارکت زنان، نشان از این است که حضور ساختار 

سیاسی به شکل ساختاری در حال تغییر است.
به گزارش ایسنا، منصوره موسوی در نشستی با 
برابر  در  زنان  ایستادگی  پیرامون  »تحلیلی  عنوان 
در  که  ایران«  جامعه  در  ساختاری  تبعیض های 
شد،  برگزار  ایران  سازندگی  کاگزاران  حزب  دفتر 
کشورهای  در  خاصی  تعریف  پدرسالاری  افزود: 
جوامع  شاخص های  از  درواقع  دارد.  سوم  جهان 
مشارکت  آمار  سنت هاست.  به  پایبندی  پدرسالار، 
پایین است. در سال  ایران بسیار  سیاسی زنان در 
1396 خوشبختانه رکوردهای آماری در شوراهای 
کشور شکسته شد. در کشورهای عراق و افغانستان 
سهمیه 20 تا 25 درصد برای حضور زنان در نظر 
برای مشارکت های سیاسی  که  آن  گرفته اند. حال 
زنان در ایران سهمیه ای در نظر گرفته نشده است.

بلوچستان  و  نمونه در سیستان  برای  افزود:  وی 
بیشتر اعضای شورای شهر و روستاها زنان هستند. 
شوراها  وارد  بلوچستان  و  سیستان  در  زن   415
از 47  نمایندگان زن  شدند. گفتنی است که سن 
سالگی به 42 سالگی رسیده است. تحصیلات زنان 
از کارشناسی ارشد به بالاست. موسوی با بیان اینکه 
زیاد  بسیار  کشور  سیاست  در  جنسیتی  »شکاف 
ادامه  پایین جهانی هستیم«،  رتبه های  و در  است 
داد: در رویدادهای گذشته حضور زنان در مجلس 
مناطق  برخی  در  روستا  و  شهر  اسلامی  شوراهای 
بودن حضور  کم  علل  از  یکی  است.  یافته  افزایش 
نظام  وجود  کشور  سیاسی  موقعیت های  در  زنان 
پدرسالاری است. بنابراین لازم است مردانی که در 
احزاب سیاسی کار می کنند، ساختارها را بشکنند 

تا زنان بتوانند کاندیدا شوند. 
تعداد حضور زنان در احزاب بسیار کم است

زنان  تعداد  داد:  توضیح  زنان  حقوق  فعال  این 
به مردان بسیار  احزاب نسبت  مشارکت کننده در 
جنسیتی  ساختارهای  است  گفتنی  است.  کم 
خلأهای  یکسری  ما  است.  آمیز  تبعیض  ایران  در 
قانونی در کشور داریم و اگر بخواهیم زنان مشارکت 
سیاسی داشته باشند باید خلأهای قانونی را از بین 
ببریم. درواقع زنان به تنهایی نمی توانند آن را حل 

کنند و حتما نیاز به همراهی مردان دارند.
نظام  کرد:  خاطرنشان  اجتماعی  پژوهشگر  این 
را  افقی  شکل  به  روابط  جامعه،  در  مردسالارانه 
را  مرد  جنسیت  پدرسالارانه  ساختار  ندارند.  قبول 
برتر از زن می داند. درواقع حضور زنان در احزاب و 
انجمن های سیاسی و شوراهای شهر و روستا بسیار 
می توانند  سمت ها  این  در  چراکه  دارد.  اهمیت 
تأثیرات بیشتری داشته باشند و می توانند تغییرات 

آرام و ساختاری بیشتری را پیگیری کنند. 
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دوره  گذراندن  برای  افراد  گفت:  روانشناس  یک 
سوگواری و برگشت به حالت طبیعی زندگی معمولا 

به دو تا شش ماه زمان احتیاج دارند.
ربانی در خصوص کمک  ایسنا، جواد  به گزارش 
اتفاق  هر  از  پس  اف��زود:  مصیبت دیده  اف��راد  به 
به  انسان  بدن  سیستم  ویژه  اعمال  ناخوشایندی، 
بازیابی و بهبود فرد کمک می کند به همین جهت 
به  افراد  که  نیست  نیاز  از هر حادثه ای حتما  پس 
روا نشناس مراجعه کنند. افراد برای گذراندن دوره 
سوگواری و برگشت به حالت طبیعی زندگی معمولا 

به دو تا شش ماه زمان احتیاج دارند.
وی افزود: اگر فرد داغ دیده بعد از شش ماه نتواند 
از  یکی  در  و  برگردد  زندگی خود  روند طبیعی  به 
فعالیت های اجتماعی، اقتصادی یا میان فردی دچار 
دارد.  مشاور  راهنمایی  به  نیاز  شده باشد،  اختلال 
همچنین افرادی که بیشتر از دیگران آسیب پذیر و 
بسیار مضطرب هستند و نمی توانند به خوبی شرایط 
را مدیریت کنند، بهتر است از مشاور کمک بگیرند، 
دیگر  و  افسردگی  زمینه  می تواند  موارد  این  زیرا 

اختلال ها را فراهم آورد. 
به  تخصصی  مشاوره  در خصوص  روانشناس  این 
افراد مصیبت دیده گفت: مشاوره تخصصی در زمینه 
سوگ به فرد کمک می کند تا بتواند بپذیرد که عزیز 
خود را ازدست داده واحساسات خود را درباره فرد 
از دست رفته و شرایط پیش آمده کاملا بیان کند. 
مشاور به صورت تخصصی و علمی رابطه بین مُراجع 
می کند  او کمک  به  و  بررسی  را  فوت شده  فرد  و 
بیاید  کنار  عزیزش  دادن  دست  از  غم  با  بتواند  تا 
به  فرد فوت شده  بدون  را  آینده  از  و چشم اندازی 

مُراجع نشان می دهد.
ربانی تصریح کرد: از جمله تفاوت های فردی که 
با فردی  مراحل سوگواری طبیعی را طی می کند، 
که به سبب فوت عزیزانش دچار افسردگی شده این 
است که او گاهی از برخی محرک  ها و شرایط لذت 
لذت ها  و  تمام خوشی ها  از  افسرده  فرد  اما  می برد 
فاصله گرفته است. دومین تفاوتی که می توان به آن 
اشاره کرد این است که فرد سوگوار در عزت نفس 
برای  افسرده  فرد  اما  ندارد،  ضعفی  احساس  خود 
خود ارزشی قائل نمی شود، عزت نفس کمی دارد و 

خود را سرزنش می کند.
وی اشاره کرد: توصیه روانشناسان این است که 
در مدارس و آموزشگاه ها، آموزش عملی و کاربردی 
به  اگر  اقدام  این  نهادینه شود.  زندگی  مهارت های 
از  بود.  خواهد  سودمند  بسیار  شود  انجام  درستی 
موضوع  به  می تواند  که  زندگی  مهارت های  جمله 
سوگ مربوط باشد می توان به مهارت های همدلی، 
ارتباط موثر بین فردی، کنترل اضظراب، حل مسئله 
و  خردسالی  از  مهارت ها  این  اگر  کرد.  اشاره  و... 
آن ها کمک  به  داده شود  آموزش  افراد  به  کودکی 
می کند شخصیت قوی تر و باثبات تری داشته باشند.

آموزش  اهمیت  بر  تاکید  با  روانشناس  این 
آموزش ها  ادامه داد:  مدارس  در  زندگی  مهارت های 
به  م��رگ  از  واق��ع گ��رای��ان��ه ای  درک  می توانند 
کنند.  فاجعه زدایی  آن  از  و  بدهند  دانش آموزان 
است.  افراد خودراهبر  تربیت  پرورش  نهایی،  هدف 
را  زندگی  مشکلات  و  مسائل  بتواند  که  فردی 

مدیریت کند و در مسیر درستی گام بردارد.
ربانی افزود: پژوهش ها نشان می دهند هر فردی 
که در دوران کودکی خود تنش و فشارهای روانی 
برابر  در  بزرگسالی  در  کند،  تجربه  را  بیشتری 
اضطراب آسیب پذیرتر خواهد بود. این امر می تواند 
رهنمودی باشد برای خانواده ها و نهادهایی که در 
پرورش کودکان نقش دارند. آن ها باید سعی کنند 
استرس های محیطی و ارتباطی خود را با کودکان 
کاهش دهند و در آن ها احساس امنیت ایجاد کنند.
و  خردسالان  در  امنیت  احساس  کرد:  بیان  وی 
کودکان با سلامت روانی آن ها در بزرگسالی ارتباط 
زندگی  مهارت های  آم��وزش  در  دارد.  مستقیم 
نهادهای حمایتی نیز نقش بخصوصی ایفا می کنند. 
نزدیکانش  فوت  علت  به  مصیبت دیده  فرد  گاهی 
اگر  و  می شود  اجتماعی  و  مالی  مشکلات  دچار 
سلامت  نکنند  کمک  شخص  به  مربوطه  نهادهای 

روانی فرد بیشتر آسیب می بیند.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
تشکل های  فعالیت  توسعه  گفت:  رضوی  خراسان 
و  حاکمیت  بین  واسط  حلقه  عنوان  به  نهاد  مردم 
مردم یکی از برنامه های استانداری این استان است.

برنامه،  این  رویکرد  افزود:  حسینی  الدین  کمال 
کاهش  مشکلات،  حل  در  مردم  مشارکت  افزایش 

تصدیگری دولت و تقویت جامعه مدنی است.
سمن  تعداد  درصدی   115 افزایش  اشاره  با  وی 
ها )سازمان های مردم نهاد( در خراسان رضوی طی 
سالهای اخیر اظهار کرد: هم اکنون تعداد تشکل های 
مردم نهاد در این استان به یک هزار و 162 تشکل 
رسیده در حالی که در سال 1392 این تعداد 540 

تشکل بود.
تشکل های  از  درصد   72 هم اکنون  گفت:  وی 
امور  حوزه  در  خراسان رضوی  استان  مردم نهاد 
شهروندی،  حقوق  زنان،  حقوق  شامل  اجتماعی 
امور  در  درصد   15 اجتماعی،  آسیب های  و  توسعه 
فرهنگی، 10 درصد در حوزه بهداشت و درمان، 2 
درصد در حوزه محیط زیست و منابع طبیعی و یک 

درصد در زمینه علوم و فناوری فعالیت می کنند.
مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداری 
آسیبهای  از  پیشگیری  اف��زود:  رضوی  خراسان 
مشکلات  حل  اعتیاد،  ویژه  به  اجتماعی  مختلف 
کودک  از  جلوگیری  و  دیده  زنان خشونت  حقوقی 
آزاری از اولویتهای مهم تشکلهای مردم نهاد در این 

استان است.

مشهد  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رشد  مرکز  مدیر 
مرکز  در  بنیان  دانش  شرکت های  ازحضور  گفت: 

رشد این دانشگاه حمایت می کنیم.
جاوید نوبخت افزود: در حال حاضر دانشگاه آزاد 
دانشگاه  تحقق  برای  که  رسالتی  براساس  اسلامی 
فناورانه  واحدهای  و  ها  هسته  از  دارد،  کارآفرین 

که ایده و طرح های جدید دارند، حمایت می کند.
وی با بیان اینکه در حال حاضر دو نوع شرکت 
مشهد  اسلامی  آزاد  دانشگاه  در  بنیان  دانش 
مجوز  اول  نوع  در  کرد:  عنوان  می کند،  فعالیت 
تخصصی  تیم های  و  دانشگاه  خود  توسط  شرکت 
صادر می شود که این شرکت ها از امکانات و مزایای 
موجود در دانشگاه آزاد استفاده می کنند و تنها در 

این دانشگاه رسمیت دارند.
دبیر مراکز رشد منطقه 3 دانشگاه آزاد اسلامی 
ادامه داد: شرکت های نوع دوم همانند سایر شرکت 
های دانش بنیان از معاونت علمی ریاست جمهوری 
این  در  4 شرکت  مجوز می گیرند؛ در حال حاضر 
حوزه فعال هستند که از تمام مزایای شرکت های 
ایده ها  این  بنیان استفاده می کنند. پذیرش  دانش 
و طرح های جدید بر اساس اولویت بندی انجام می 
اعضای  و  التحصیلان  فارغ  دانشجویان،  که  شود 
هیئت علمی این دانشگاه در اولویت قرار دارند، اما 
در صورتی که افرادی خارج از دانشگاه دارای طرح 
پذیرش  برای  محدودیتی  نیز  باشند،  فناورانه  و  نو 
در  فناورانه  واحد  دو  در حال حاضر  نداریم.  آن ها 
که  دارند  حضور  مشهد  آزاد  دانشگا  رشد  مرکز 
اما به دلیل  ندارند،  این دانشگاه  به  هیچ وابستگی 

کیفیت طرحشان از آن ها حمایت می شود.
مشهد  اسلامی  آزاد  دانشگاه  رشد  مرکز  مدیر 
ریاست  معاونت  تعریف  اساس  بر  اینکه  بیان  با 
جمهوری خروجی شرکت های دانش بنیان می تواند 
چالش هایی  کرد:  تاکید  باشد،  خدمات  و  محصول 
در این حوزه وجود دارد که با توجه به زیرساخت ها 
شود.  ارائه  آن  برای  حل  راه  قانونی  لحاظ  از  باید 
برای مثال گاهی یک شرکت دانش بنیان محصول 
بازار  وارد  پایلوت  و  صنعتی  نیمه  حد  در  را  خود 
می کند، اما به دلیل اینکه محصول جدیدی است 
مورد  تواند  نمی  ندارد،  را  استاندارد های لازم  یا  و 
با  مکانی  و  گیرد  قرار  مختلف  بخش های  حمایت 
شرایط یک شرکت صنعتی فراهم کند و مجوزهای 

لازم برای تولید آن را صادر نمی شود.
تخصصی  نشست های  برگزاری  شد:  یادآور  وی 
گروه های  از  دعوت  و  محور  راه حل  و  جانبه  چند 
شرکت های  مشکلات  رفع  به  می تواند  مختلف 

دانش بنیان کمک بزرگی کند.

 سرویس اجتماعی
تحقیقات  مرکز  حقوقی  پژوهش های  معاون 
استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: باید 
عرصه  در  انقلاب  از  پس  که  تفریط  و  افراط  تفکر  از 
مسائل  سوی  به  و  کرد  پرهیز  آمد  وجود  به  حقوق 

مهم تر رفت.
همایش  دومین  در  صادقی  میرمحمد  حسین 
قدردانی از افتخارآفرینان عرصه عدالت در شهرستان 
بینالود )طرقبه - شاندیز( افزود: باید با روحیه ناامیدی 
کرد.  مقابله  می شود،  دیده  حقوقدانان  برخی  در  که 
مسائلی مانند داوری، وکالت و آموزش های حقوقی از 
موضوعاتی هستند که نیاز به توجه بیشتر دارند از این 
رو مجموعه های حقوقی باید اهتمام بیشتر نسبت به 

کار گروهی داشته باشند.
ارتباط  و  المللی  بین  مراودات  توسعه  لزوم  بر  وی 
تخصصی  های  شاخه  توسعه  برای  دنیا  حقوقدانان  با 
علم حقوق تاکید کرد و گفت: دستاوردهای خوبی در 
زمینه  تواند  می  که  ایم  داشته  اسلامی  فقه  و  حقوق 
تبادلات و ارتباطات حقوقی با دیگر کشورها باشد. علم 
حقوق در جهان به توسعه قابل توجهی دست یافته و 
اندیشمندان عرصه حقوق به بررسی ارتباط بین حقوق 
و سیستم عصبی می پردازند.  این شاخه از علم حقوق، 
گفتن  برای  بسیار  های  در حوزه جرم شناسی حرف 
اکنون  نیز  حقوق  علم  تر  قدیمی  های  شاخه  و  دارد 

بسط و گسترش قابل تامل پیدا کرده اند.
30 میلیون نفر مستقیما به دادگاه می روند

زرین  »چکش  همایش  دومین  فکر  اتاق  رئیس 
جمعیت  از  نفر  میلیون   30 حداقل  گفت:  عدالت« 
مراجعه  قضایی  محاکم  به  مستقیم  طور  به  کشور 

می کنند.
اهدای چکش  همایش  دومین  در  قاضی زاده  مجید 
زرین عدالت به حقوقدان برتر کشور که در هتل ثامن 
عرصه  آفرینان  افتخار  از  تقدیر  با  شد،  برگزار  مشهد 
عدالت و اهدای چکش زرین به حقوقدان برتر کشور 
در سال 1396، دکتر حسین میرمحمد صادقی اظهار 
فرصت  عدالت  زرین  چکش  اه��دای  همایش  کرد: 
یک  در  که  است  حقوقدانانی  از  تقدیر  برای  مغتنمی 
رقابت 70 هزار نفری شرکت نموده و موفق به کسب 
کانون های  سطح  در  افتخارآفرینی  و  برتر  رتبه های 

وکلای کشور شده اند.
وی با اشاره به افزایش چشمگیر پرونده های قضائی، 
ادامه داد: با نگاهی به آمار، دیده می شود که در سال 
به  قضایی  پرونده  فقره  میلیون   15 از  بیش  گذشته 
شعب دادگستری ارسال شده است. هر پرونده قضایی 
حداقل دو نفر به شرح خواهان و خوانده را با خود به 

که حداقل  معناست  بدان  این  می برد.  قضایی  مراجع 
مستقیم  طور  به  کشور،  جمعیت  از  نفر  میلیون   30
فکر  اتاق  رئیس  مراجعه می کنند.   به محاکم قضایی 
دومین همایش »چکش زرین عدالت« افزود: با اعلام 
 3.1 ایرانی  خانواده  هر  جمعیت  که  ایران  آمار  مرکز 
به  مبتلایان  که  فهمید  می توان  راحتی  به  است، 
پرونده های حقوقی، از جمعیت کشور پیشی می گیرد. 
اگر فردی در دستگاه قضایی پرونده ای ندارد اما افرادی 
هستند که به جای وی، دارای چندین پرونده قضایی 
افزایش  که  بدانند  باید  حقوق  عرصه  فعالان  هستند. 
پرونده های حقوقی، آثار نامطلوب اقتصادی، اجتماعی 

و فرهنگی متعددی را بر جامعه تحمیل می کند.
آب که از سر گذشت

حقوقی  فرهنگ  ارتقای  اهمیت  پیرامون  قاضی زاده 
در جامعه، گفت: دهکده سفید بر این عقیده است که 
باید به سوی ارتقای فرهنگ حقوقی و افزایش بهداشت 
ما  متاسفانه در فرهنگ عمومی  حقوقی جامعه رفت. 
این امر ترویج شده که زمان ابتلا به پرونده حقوقی و 
محکومیت قضایی، به حقوقدانان و وکلا مراجعه کنیم. 
ادامه داد: حضور تجار، مدیران دولتی، مدیران  وی 
بخش خصوصی، قضات، حقوقدانان، وکلا و دیگر اقشار 
ارتقای  این دارد که  از  این همایش، نشان  جامعه در 
همراهی  و  است  گروهی  کار  یک  حقوقی  فرهنگ 

تمامی اقشار را می طلبد.
زرین  »چکش  همایش  دومین  فکر  اتاق  رئیس 
تخصصی  و  گروهی  کار  ضرورت  به  اشاره  با  عدالت« 
در  خلأیی  کرد:  تصریح  حقوقی،  های  پیگیری  در 

دارالوکاله ها دیده می شود و آن، دوری از کار گروهی 
که خدمات  هنگامی  تا  است.  انفرادی  کار  بر  تکیه  و 
حقوقی به صورت گروهی ارائه نشود، نمی توان انتظار 
خدمات تخصصی در این حوزه را داشت. ساختارسازی 
در فعالیت های حقوقی یگانه راه توسعه کارهای تیمی 

و تخصصی در حوزه حقوق است.
کارگروهی را نادید گرفتیم

صادقی  میرمحمد  حسین  همایش  این  ادامه  در 
معرفی شد،  برتر سال 1396  عنوان حقوقدان  به  که 
عنوان کرد: مسائلی چون داوری، وکالت و آموزش های 
توجه  به  نیاز  که  هستند  موضوعاتی  از  حقوقی، 
باید  حقوقی  مجموعه های  بنابراین  دارند،  بیشتری 
باشند.  داشته  گروهی  کار  به  نسبت  بیشتری  اهتمام 
در  انقلاب  از  پس  که  تفریطی  و  افراط  تفکر  از  باید 
عرصه حقوق به وجود آمد، گذر کرد و به سوی مسائل 
برخی  در  ناامیدی  روحیه  یک  اکنون  رفت.  مهم تری 

از حقوقدانان دیده می شود که باید با آن مقابله کرد.
المللی  بین  مراودات  افزایش  اینکه  بیان  با  صادقی 
برای توسعه علم  با حقوقدانان دیگر کشورها فرصتی 
در  خوبی  دستاوردهای  کرد:  عنوان  است،  حقوق 
حقوق و فقه اسلامی وجود داشته است، با این وجود 
کشورها  دیگر  از  حقوقدانانی  با  المللی  بین  مراودات 
حقوق  علم  شاخه های  تخصصی  توسعه  به  می تواند 
توجهی  قابل  توسعه  به  حقوق  علم  امروزه  بیانجامد. 
دست یافته است. اکنون اندیشمندان عرصه حقوق به 
و  بین حقوق  رابطه  و  شناختی  بررسی حقوق عصب 
علم حقوق،  از  این شاخه  سیستم عصبی می پردازند. 

گفتن  برای  زیادی  حرف های  شناسی  جرم  حوزه  در 
دارد. شاخه های قدیمی تر علم حقوق نیز اکنون بسط 

و گسترش قابل تاملی پیدا کرده اند.
در ادامه همچنین معاون بین الملل دهکده تخصصی 
این  داوران  هیئت  عضو  و  سفید  دهکده  آموزشی  و 
از  تکریم  تنها  همایش  این  کرد:  اظهار  نیز  همایش 
بلکه یک  نیست،  و فرهیختگان عرصه حقوق  بزرگان 
گردهمایی معنوی و تخصصی است که نشان از رسالت 

صنفی و ایمانی جامعه حقوقی سراسر کشور دارد.

نخستین  اینکه سال گذشته  بیان  با  سعید حقیقی 
کاشانی  محمود  سید  دکتر  به  عدالت  زرین  چکش 
به همت تلاش های  امسال   تقدیم شد، عنوان کرد:  
دکتر  استاد  داوران  هیئت  و  علمی  هیئت  دبیرخانه، 
حسین میر محمد صادقی به عنوان برترین حقوقدان 

سال 1396 معرفی می شوند.
چکش  اهدای  همایش  دائمی  دبیرخانه  افزود:  وی 
را  پای خویش  بتواند  تا  است  در تلاش  عدالت  زرین 
از این حوزه فراتر بگذارد و در سال های آتی نسبت به 
اقدام  نیز  المللی  بین  برتر در سطح  معرفی حقوقدان 

نماید.

قاضی زاده: با اعلام مرکز آمار 
ایران که جمعیت هر خانواده 

ایرانی 3.1 است، به راحتی 
می توان فهمید که مبتلایان به 

پرونده های حقوقی، از جمعیت 
کشور پیشی می گیرد. اگر فردی 

در دستگاه قضایی پرونده ای 
ندارد اما افرادی هستند که به 

جای وی، دارای چندین پرونده 
قضایی هستند. فعالان عرصه 

حقوق باید بدانند که افزایش 
پرونده های حقوقی، آثار 

نامطلوب اقتصادی، اجتماعی و 
فرهنگی متعددی را بر جامعه 

تحمیل می کند

خبرخبر

راهکارهای مدیریت مصائب برخورد با 
مصیبت دیدگان؛

6ماهزمانلازممیخواهد

مدیرکل دفتر امور اجتماعی استانداری:

هدفاستانداریتوسعه
تشکلهایمردمنهاداست

مدیر مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی مشهد 
خبر داد:

حمایتازحضورشرکتهای
دانشبنیاندردانشگاهآزاد

در راستا اجرای دومین همایش مراسم اهدای چکش زرین عدالت؛

عرصهحقوقرامنهایافراطوتفریطمیخواهیم

پاتک پلیس به پاتوق فروشندگان مواد مخدر 
فرمانده انتظامی شهرستان فریمان از پاتک پلیس 

به پاتوق فروشندگان موادمخدر خبر داد. 
با کسب خبری  قربانی گفت:  اکبر  سرهنگ علی 
توزیع مواد افیونی در منزلی در یکی از نقاط حاشیه 
معتادان  برای  محل  شدن  پاتوق  و  فریمان  شهر 
پرخطر رسیدگی به موضوع در دستور کار تیمی از 
فرماندهی  این  موادمخدر  با  مبارزه  پلیس  مأموران 
موادمخدر  با  مبارزه  پلیس  افزود:  وی  گرفت.  قرار 
پس از چندین روز کنترل نامحسوس و اطمینان از 
صحت موضوع با هماهنگی های قضائی در اقدامی 
فرماندهی  این  مأموران  شدند.  عمل  وارد  ضربتی 
در این عملیات ضمن دستگیری سه گرداننده این 
انواع  پاتوق در بازرسی از محل مقدار قابل توجهی 
آن  استعمال  ادوات  و  آلات  همراه  به  مخدر  مواد 
فریمان  شهرستان  انتظامی  فرمانده  کردند.  کشف 
با تقدیر از همکاری خوب شهروندان در این رابطه 
پرونده  تشکیل  از  پس  متهمان  کرد:  نشان  خاطر 

برای سیر مراحل قانونی به دادسرا معرفی شدند.

دستگیری سارق حرفه ای هنگام سرقت 
باخرز سارق حرفه  پلیس شهرستان  با هوشیاری 
استخر ذخیره  یک  از  آلات  آهن  هنگام سرقت  ای 

آب دستگیر شد. 
سرهنگ علی میر جردوی گفت: روز گذشته یکی 
این فرماندهی هنگام  از تیم های کلانتری مرکزی 
گشت زنی در یکی از روستاهای حاشیه شهر باخرز 
مردی جوان را در حال سرقت نرده های آهنی یک 
عمل  وارد  بلافاصله  و  مشاهده  آب  ذخیره  استخر 
شدند. وی افزود: سارق با مشاهده تیم گشت پلیس 
با یک دستگاه موتورسیکلت قصد فرار داشت که با 
از محل  بازرسی  در  و  پلیس دستگیر  سرعت عمل 
که  مفتولی  های  سیم  آلات،  آهن  زیادی  مقادیری 

متهم قصد انتقال آنها را داشت، کشف شد.
وی تصریح کرد: متهم 37 ساله به نام محمد در 
بازجوئی های اولیه منکر هر گونه جرمی بود اما در 
 2 به  سرقت  این  بر  علاوه  پلیسی  ادله  با  مواجهه 
فقره سرقت سیم و کابل از یک دامداری در همان 
محدوده اعتراف کرد.تحقیقات از این متهم که دارای 
سابقه کیفری است برای کشف دیگر جرائم احتمالی 

ادامه دارد.

های  چاه  تجهیزات  ای  حرفه  سارق  دستگیری 
عمیق 

انتظامی  فرماندهی  آگاهی  ماموران  تلاش  با 
کابل  سیم  ای  حرفه  س��ارق  جغتای  شهرستان 
وتجهیزات چاه های عمیق شناسایی و دستگیر شد.

فرمانده انتظامی شهرستان جغتای گفت:در پی 2 
فقره سرقت سرقت سیم و کابل و تجهیزات چاه های 
عمیق پیگیری پرونده در دستور کار تیمی از پلیس 

آگاهی این فرماندهی قرار گرفت.
دایره  افزود:کارآگاهان  موهبتی  مجتبی  سرهنگ 
مبارزه با سرقت پلیس آگاهی با بررسی آثار بجامانده 
جوانی  که  را  سارق  میدانی  تحقیقات  سری  یک  و 

دستگیر  قضائی  هماهنگی  از  پس  است  42ساله 
کردند.متهم در مواجهه با ادله و مستندات پلیسی به 
4فقره سرقت سیم کابل و تجهیزات چاه های عمیق 
تنه  یک  نیز  او  مخفیگاه  از  بازرسی  در  که  اعتراف 
مسروقه  اموال  از  تعدادی  و  مسروقه  موتورسیکلت 
با  کرد:  نشان  خاطر  موهبتی  سرهنگ  شد.  کشف 
هماهنگی مقام قضائی تحقیقات از متهم برای کشف 

دیگر جرائم احتمالی ادامه دارد.

"دخل زن" حرفه ای در چنگ قانون

دستگیری  از  کاشمر  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
دخل زن حرفه ای با 6 فقره سرقت خبر داد.

وقوع  پی  در  گفت:  باقری  ابوالقاسم  سرهنگ 
شهر  گلستان  خیابان  در  مغازه  سرقت  فقره  چند 
کاشمر تیم دایره مبارزه با سرقت پلیس آگاهی این 

فرماندهی وارد عمل شد .
وی افزود: کارآگاهان پلیس آگاهی پس از بررسی 
سرقت های انجام شده و تحقیقات گسترده میدانی 
را  سارق  حوالی  همان  مداربسته  دوربین  کمک  با 
شناسایی کردند. تیم رسیدگی کننده پرونده تصویر 
داده  قرار  انتظامی  های  گشت  اختیار  در  را  سارق 
موفق  گذشته  روز  هدفمند،  های  انجام گشت  با  و 
شهر  سطح  در  زنی  پرسه  حال  در  را  سارق  شدند 

دستگیر کنند.
خاطرنشان  کاشمر  شهرستان  انتظامی  فرمانده 
کرد: متهم 30 ساله که فردی معتاد و دارای سابقه 
کیفری است در ابتدا منکر هرگونه سرقتی بود ولی 
در مواجهه با مستندات دیجیتالی کشف شده چاره 
ای جز بیان حقیقت نیافت و به 6 فقره سرقت وجوه 
گلستان  های  خیابان  در  ها  مغازه  داخل  از  نقد 

امیرکبیر و خرمشهر شهر کاشمر اعتراف کرد.
از  دادسرا  به  متهم  این  تحویل  به  اشاره  با  وی 
مردم خواست با رعایت تدابیر پیشگیرانه از سرقت 
همانند استفاده از در و پنجره و حفاظ فلزی محکم، 
نگهبان  استخدام  و  بسته  مدار  دوربین  از  استفاده 

محله سارقان را در ارتکاب سرقت ناکام گذارند.

دستگیری شکارچی متخلف در تایباد
گفت:  تایباد  زیست  محیط  حفاظت  اداره  رئیس 
 2 شکار  به  اقدام  که  محیطی  زیست  متخلف  یک 
راس آهو و قوچ وحشی کرده بود در این شهرستان 
دنبال  به  افزود:  علیپور  جواد  محمد  شد.  دستگیر 
کسب اطلاعاتی مبنی بر فعالیت های مجرمانه یک 
شکارچی در این شهرستان، مامورین یگان حفاظت 
محیط زیست پس از کسب اطمینان از بروز تخلف 
محل  بازرسی  به  اقدام  قضایی  مراجع  هماهنگی  با 

سکونت این متخلف کردند.
وی اظهار کرد: در بازرسی از منزل فرد یاد شده 
جنگی  فشنگ  تیر   50 کلاشینکف،  خشاب  یک 
دوربین  یک  چشمی،  دوربین   2 کلاشینکف، 
فشنگ  تیر  پنج  اسلحه،  روی  بر  نصب  مخصوص 
رنگ  به  توجه  با  که  مقداری گوشت  و  ای  ساچمه 
گونه   2 به  مربوط  موجود  های  استخوان  اندازه  و 
جانوری آهو و قوچ وحشی است، کشف شد. متخلف 

مزبور دستگیر و به مراجع قضایی معرفی شد.
نقص فنی موجب لغو پرواز سبزوار به تهران شد

امروز  عصر  پرواز  گفت:  سبزوار  فرودگاه  مدیر 
)شنبه( سبزوار به مقصد تهران به دلیل نقص فنی 

لغو شد.
 4536 شماره  پرواز  اف��زود:  بین  روشن  محمد 
به  سبزوار  به  تهران  از  ماهان  هواپیمایی  شرکت 
دلیل نقص فنی لغو شد. به همین دلیل پرواز شماره 
4537 این شرکت نیز که قرار بود ساعت 19 و 45 
دقیقه امروز از سبزوار به تهران انجام شود، لغو شده 
به  تهران  از  پرواز  پنج  هفته  هر  اکنون  هم  است. 

سبزوار و بالعکس انجام می شود.

در  فشرده  هروئین  گرم  کیلو   48 از  بیش  کشف 
تربت جام

عملیات  در  گفت:  جام  تربت  انتظامی  فرمانده 
تایباد 48 کیلو و  نیروهای هنگ مرزی  با  مشترک 

200 گرم هروئین فشرده در تربت جام کشف شد.
ورود  به  توجه  با  افزود:  کیانی  هوشنگ  سرهنگ 
اعضای یک باند قاچاق مواد مخدر به داخل کشور، 
مامورین پلیس مبارزه با مواد مخدر این شهرستان 
و نیروهای مرزبانی هنگ مرزی تایباد به محل اعزام 
شدند. وی اظهار کرد: اشرار و قاچاقچیان با مشاهده 
عوامل انتظامی و مرزبانی محموله مواد مخدر خود 
را رها کرده و با استفاده از شرایط جوی و عوارض 
برای  گسترده  تحقیقات  شدند.  متواری  زمین، 

شناسایی و دستگیری متهمین ادامه دارد.

یک  از  غیرمجاز  قرص  عدد   6000 از  بیش  کشف 
دستگاه پژو 

 فرمانده انتظامی شهرستان سبزوار از کشف بیش 
از 6 هزار عدد قرص غیر مجاز از یک دستگاه خودرو 

سواری پژو پارس خبر داد . 
کسب  با  گفت:  هاشمی  محمد  سید  سرهنگ 
خبری مبنی بر توزیع قرص غیر مجاز در سطح شهر 
سبزوار توسط فردی سودجوء با یک دستگاه سواری 
پژو پارس، بلافاصله تیم دایره مبارزه با قاچاق کالا 
خود  کار  دستور  در  را  موضوع  آگاهی  پلیس  ارز  و 
از  فرماندهی پس  این  ماموران  افزود:  داد. وی  قرار 
بررسی صحت خبر با کنترل نامحسوس متهم او را 
در اقدامی ضربتی دستگیر و در بازرسی از خودرو 6 
هزار و 164 عدد قرص توان افزا ، لاغری و اشتهاآور 
انتظامی  فرمانده  کردند.  کشف  قاچاق  مجاز  غیر 
شهرستان سبزوار با اشاره اینکه ارزش تقریبی این 
محموله 350 میلیون ریال برآورد شده است، خاطر 
نشان کرد: فرد متخلف پس از تشکیل پرونده برای 

سیر مراحل قانونی روانه دادسرا شد.

چنگ  در  تومانی  میلیون   10 های  قناری  سارق 
قانون گرفتار شد 

از دستگیری سارق 13  انتظامی مشهد  فرمانده   
قطعه قناری و وجوه نقد از یک هتل در مشهد خبر 
بیگی گفت: در پی گزارش  آقا  اکبر  داد.  سرهنگ 
تومان  هزار   900 مبلغ  و  قناری  قطعه   13 سرقت 

وجه نقد از اتاقک روی پشت بام یک هتل در مشهد 
تحقیقات پلیسی آغاز شد.

وی افزود: بررسی های اولیه تیم تجسس کلانتری 
با توجه به تصاویر ضبط شده از طریق دوربین های 
مداربسته منجر به چهره زنی و شناسایی عامل این 
سرقت شد. پلیس ، متهم این پرونده که جوانی 23 
کرد.  دستگیر  غافلگیرانه  اقدامی  در  را  است  ساله 
متهم در اعترافات خود بیان داشت از راه پشت بام 

وارده وارد اتاقک شده و دست به سرقت زده است.

کشف بیش از 80 هزار عدد انواع موادمحترقه 
 فرمانده انتظامی شهرستان نیشابور از کشف بیش 
از 80 هزار هزار عدد انواع مواد محترقه در  بازرسی 

از یک باربری در این شهرستان خبر داد. 
سرهنگ حسین بیات مختاری گفت: روز گذشته 
با کسب خبری مبنی بر دپو مقادیری مواد محترقه 
در یکی از باربری های سطح شهر نیشابور موضوع 
در دستور کار تیمی از ماموران دایره مبارزه با قاچاق 

کالا پلیس آگاهی این فرماندهی قرار گرفت.
و  ازبررسی  پس  یگان  این  ماموران  افزود:  وی 
اطمینان از صحت خبر با هماهنگی های قضائی در 
انواع  عدد  و 400  هزار  تعداد 80  محل  از  بازرسی 
را  ریال  80میلیون  تقریبی  ارزش  به  محترقه  مواد 
نیشابور  شهرستان  انتظامی  .فرمانده  کردند  کشف 
خاطر نشان کرد: فرد متخلف  پس از تشکیل پرونده 

برای سیر مراحل قانونی به دادسرا معرفی شد .

توقیف پنج تن چای آلوده در مشهد
خراسان  مرکز  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون 
پنج  وقوع جرم گفت:  از  پیشگیری  امور  در  رضوی 
تن چای آلوده به جوش شیرین در مشهد توقیف و 
مدیران تولید و توزیع این برند برای ارائه توضیحات 

به دادسرا معرفی شدند.
هفته  یک  ازحدود  افزود:  محبی  بخشی  محمد 
دادستانی  حوزه  به  گزارشی  ارائ��ه  پی  در  پیش 
کیسه  چای  معروف  برند  گسترده  توزیع  بر  مبنی 
این  در  تحقیقات  شیرین،  جوش  با  مخلوط  ای 
دادستانی  با دستور  داد:  ادامه  آغاز شد. وی  زمینه 
محموله پنج تنی چای موجود در انبار این کارخانه 
و  صنعت  سازمان  توسط  برداری  نمونه  و  توقیف 
نظر  اعلام  طبق  شد.  انجام  رضوی  خراسان  معدن 
با جوش شیرین  این چای  آزمایشگاه مشخص شد 

مخلوط گردیده که برای سلامت انسان مضر است.
خراسان  مرکز  انقلاب  و  عمومی  دادستان  معاون 
رضوی در امور پیشگیری از وقوع جرم گفت: امروز 
ارئه  برای  برند  این  توزیع  مدیر  ماه  اسفند   12
در  چای  این  کرد  اعلام  و  شد  احضار  توضیحات 
خارج کشور تولید و تنها در داخل کشور بسته بندی 
کارخانه  این  توزیع  مدیر  فردا  شد  مقرر  شود.  می 
به همراه مدیر کارخانه برای ارائه توضیحات کاملتر 
با  موضوع  این  افزود:  وی  یابند.  حضور  دادسرا  در 
جدیدت از سوی دادستانی مشهد در دست پیگیری 
سطح  در  قضایی  نیابت  با  لزوم  صورت  در  و  است 

کشور نیز پیگیری انجام خواهد شد.

در  تلویزیون،  از  بار  اولین  برای  نعمتی  امید  صدای 
از  بسیاری  شد.  شنیده  »لیسانسه ها«  سریال  تیتراژ 
در  را  او  نام  بار  اولین  برای  که  تلویزیون،  مخاطبان 
موسیقی تیتراژ می شنیدند مجذوب صدای او در ترانه 
شدند.  فعالیت هایش  سابقه  پیگیر  و  ناتمام«  »تمامِ 
کارهای هنری فاخر و زیبای او سال ها پیشتر شروع شده 
بود. نعمتی متولد 1363 در تهران، دانش آموخته رشته 
نقاشی، آهنگساز و خواننده گروه موسیقی پالت است. او 
گروه پالت را هشت سال پیش در کنار روزبه اسفندارمز، 
مهیار طهماسبی، کاوه صالحی و داریوش آذر تشکیل 
داد. سبک موسیقی گروه، تلفیقی است هرچند نعمتی 
به این نامگذاری و تقسیم بندی برای مسیر هنری خود و 
گروهش اعتقادی ندارد و به گفته خودش برای خلق آثار 
تازه و فاخر، هیچ مرز و چارچوبی وجود ندارد. از گروه 
پالت تا کنون سه آلبوم موسیقی روانه بازار شده است. 
آلبوم هایی با نام های »آقای بنفش«، »شهرمن، بخند« 
و »تمامِ نا تمام« که جنس موسیقی و اشعارشان، امید، 
آرامش و نشاط می بخشد. در این سال های خاکستری، 
پالت علاوه بر حضور پیوسته در کنار مردم، با احترام 
به نیاز روحی هوادارانش و باور جمعی مردم از حال و 
کرده  حفظ  را  خود  هویت  همچنان  کارهایش،  هوای 
است و کارهایی سرشار از امید و باور به فردایی بهتر 
تولید می کند. امسال نعمتی در کنار فعالیت هایش در 
و  آهنگساز  دوست  با  را  جدیدی  هنری  پروژه  پالت، 
تنظیم کننده خود، »صادق تسبیحی« تولید و منتشر 
کرد. آلبوم »حرمان« اولین اثر مشترک این دو هنرمند 
انتشار  و  رونمایی  از  پس  تسبیحی  و  نعمتی  است. 
رسمی حرمان، به شهرهای مختلف ایران سفر کردند 
تا مخاطبانشان را از نزدیک ببینند و با آن ها گفت وگو 
کنند. هفته گذشته مشهد با همکاری کانون موسیقی 
محل  در  کتاب،  پردیس  و  مشهد  فردوسی  دانشگاه 
پردیس کتاب میزبان این دو هنرمند جوان و خوش فکر 
شد. پس از اینکه این دو به جمع پرشور هواداران خود در 
پردیس کتاب پیوستند، نشست دیدار و گفت و گویشان 
از سوی اداره ارشاد بنا به دلایلی نامعلوم لغو شد اما با 
این وجود، توانستند تا آخرین لحظه های ساعت اداری، 
در پردیس کتاب بمانند و آلبوم های هوادارانشان را امضا 
کنند. فردای آن روز، فرصت گفت و گوی این دو هنرمند 
با احسان اصولی، رئیس کمیسیون فرهنگی- اجتماعی 
شورای مشهد فراهم شد و پس از آن نشستی با اصحاب 
رسانه داشتند. آنچه در ادامه می خوانید گفت و گوی من 
با امید نعمتی و صادق تسبیحی در رابطه با »حرمان« و 

برخی دغدغه های هنری روز موسیقی کشور است.
که  بگویید. چه شد  ایده شکل گیری »حرمان«  از   •
تصمیم گرفتید این پروژه هنری را شروع کنید و این 

نام را برایش انتخاب کردید؟
پنج  به  برمی گردد  حرمان  شکل گیری  تسبیحی: 
و  است  استودیو  در  برداری  کار من، صدا  پیش.  سال 
تمرین  و  کارها  برای ضبط  پالت  بچه های  گذشته،  از 
کردن به استودیوی من می آمدند. من و امید از نه سال 
پیش با هم دوست هستیم و در همان سال ها امید ایده  
بازخوانی ترانه ای را داشت که آن را  بچه های پالت کار 
کردیم و متوجه شدیم که فضای این موزیک، با تنظیم 
و سازبندی گروه پالت متفاوت است. پس از ساختن آن 
کار و انتشارش، من و امید ایده ساخت آلبوم مشترک 
را در همان لحظات رها کردیم تا امروز که پس از پنج 
سال آلبوم ما منتشر شد. نعمتی: آلبوم »حرمان« را که 
ساختیم نوبت به انتخاب اسم رسید. از »فروه فاموری« 
یکی از دوستان هنرمندمان در عرصه کار تبلیغات، برندها 
و شعارهای تبلیغاتی که امروز دیگر به علت بیماری در 
جمع ما نیست درخواست کردیم تا اسمی برای موزیک 
انتخاب کند برای کار ما.  او نام »حرمان« را برای کار ما 
انتخاب کرد و آلبوم اول ما، اسم زیبایش را وامدار فروه 
است. تسبیحی: این اسم به نوعی، خط سیری که ساخت 

این آلبوم پیدا کرد را ترجمه کرد. حرمان یعنی »محروم 
شدن« و محروم شدن آدم را دچار فقدان می کند. آدم 
دچار  است  ممکن  می دهد  دست  از  را  چیزی  وقتی 
افسردگی و ناامیدی، یا جنون شود و ترجمه اصلی این 
نام برای توصیف فضای کلی آلبوم »جنون و شاعرانگی« 
است. در تاریخ ادبیات و شعر فارسی، محتوای بخش 
بزرگان  است.  محور  همین  حول  آثارمان  از  عمده ای 
ادب ما از فقدانی صحبت می کنند که زیبا شده است 

و شاعرانگی در آن پیدا می شود.
•تفاوت اصلی فضای موسیقیایی »حرمان« با کارهای 

پالت چیست؟ 
نعمتی: تا یک روزی و یک جایی من و سایر بچه های 
پالت، چند نفر بودیم که یک گروه را شکل داده بودیم 
و پیش می بردیم اما ناگهان به خودمان آمدیم و دیدیم 
که پالت، زندگی دیگری را برای خودش تعریف کرده 
است و ما داریم دنبال زندگی جدیدش می دویم. خیلی 
وقت  ها اتفاق هایی در یک گروه می افتد که رنگ صوتی 
آن، ایده، باور و مسئولیت اجتماعی آن گروه را می سازد. 
پالت مسئولیت امیدواری بخشیدن به هوادارانش را دارد 
و این یکی از ویژگی هایی است که باعث می شود پالت 
با حرمان در تضاد قرار بگیرد. روزهایی در زندگی هر 
هنرمندی است که بسیار ناامید می شود اما در مواجهه 
و  باشد  برخورد  باید خوش  می گیرد  قرار  که  مردم  با 
چهره دیگری از خودش نشان دهد. حرمان، شاید آن 
لحظه های تنهایی خودم است که خواندمشان و پالت، 

فضا و باوری که در اجتماع با هوادارانمان دارم.

آیا  چیست؟  فاخر  موسیقی  یک  شاخص های   •
سلیقه و نگاه مردم آن را تعیین می کند یا ویژگی ها و 

چهارچوبی برای آن وجود دارد؟
نعمتی: به نظر من چهارچوب یا شاخصه هایی برای 
هنر فاخر وجود ندارد. اما در توصیف هنر واقعی، همیشه 
جمله ای را از استاد خوبم در دانشگاه، محمدرضا اصلانی 
که از فیلمسازان معتبر و روشنفکر کشور است در خاطر 
دارم که می گوید: »هنر واقعی آن است که وقتی تمام 
می شود تازه شروع شود.« اگر فیلمی را ببینیم که روی 
تاثیر بگذارد و زندگی کردن در ذهن ما شروع شود آن 

هنر واقعی است زیرا توانسته است متعالی تر عمل کند.
• امید نعمتی خود را هرگز به چهارچوب ها و مرزهای 
موسیقی اصیل یا مدرن محدود نمی کند. آیا خودش 

را یک هنرمند سبک تلفیقی می داند؟
نعمتی: خیر. اما این نامی است که ناگزیر روی سبک 
ما گذاشته شده است. ما در موسیقی فیوژن)تلفیقی( 
روی تلفیق چند صدا و ساز با همدیگر فکر نمی کنیم. 
این موسیقی در ناخودآگاه ما وجود دارد. همانطور که 
در ناخودآگاه زندگی ما همه چیز با هم ترکیب می شود. 
مثلا ما دیشب رفتیم پاستا خوردیم و پس از آن به زیارت 
رفتیم در حالی که شلوار جین پوشیده بودیم! خب در 
موسیقی هم به همین صورت است. ما ریشه های ایرانی 
و سنتی قدیمی داریم. موزیک سنتی در ریشه های هنر 
ما وجود دارد و از طرفی موزیک روز الکترونیک برلین، 
موسیقی ژاپن و اروپای شرقی در همان لحظه بشنویم. 
این موسیقی ها در ناخودآگاه ما با هم ترکیب می شود و 

سبک تلفیقی را می سازند.

تسبیحی: من فکر می کنم تلفیق اسمی است که ارشاد 
در این سال ها روی موسیقی ما گذاشته است و آن را 
احتمالا از منتقدان گرفته است. من این تقسیم بندی 
بلکه  ژانر موسیقی!  به عنوان یک  نه  اما  را قبول دارم 
این تقسیم بندی می گوید موسیقی ای که کمتر پول 

درمی آورد ایده مند تر است و فکر بیشتری پشتش دارد.
• در آلبوم خود از اشعار بزرگانی از جمله رهی معیری، 
استفاده  و...  حافظ،  ثالث،  اخوان  نادرپور،  نادر 
کرده اید. چرا از اشعار استفاده می کنید؟ در رابطه با 

فضای ترانه سرایی امروز کشور کمی برایمان بگویید.
تولید  دارد  خوب  ترانه  روزه��ا  این  مگر  تسبیحی: 
می شود که از اشعار روز استفاده کنیم؟ ما هم موسیقی 
پاپ گوش می دهیم و در معرض آن هستیم. اغلب این 
کارها موسیقی هایی هستند که مدت کوتاهی می آیند، 
پول هنگفتی در می آورند و بعد محو می شوند. ما در حال 
حاضر در غنای شعر و ترانه فقر بسیار سنگینی داریم. 
خوشحال می شوم به عنوان یک آهنگساز با ترانه سراهای 
اما تعدادشان بسیار کم است. در حال  خوب کار کنم 
حاضر من ترانه های احسان حائری در گروه چارتار را بسیار 
دوست دارم و رسول یونان که اشعار بسیار خوبی دارد؛اما 
در رابطه با ترانه های آلبوم حرمان، من و امید یک دغدغه 
داریم؛ و آن داشتن معدنی از شعرهای نو و مدرن در تاریخ 
ادبیاتمان است که می توانند روی موسیقی خوانده شود، اما 
از آنجایی که مخاطبان موسیقی بسیاری وجود دارند که 
کارهای مدرن و روز دنیا را گوش می دهند این اشعار را در 
قالب آهنگ های سنتی پیاده نمی کنیم و آن ها را با شعر 
فارسی، هجاهای فارسی و آکسون گذاری های درست در 

شعر، همراه و آشنا می کنیم.
آلبوم  امضا  جشن  شب  در  خود  حضور  تجربه  از   •

تعریف کنید. استقبال مردم چطور بود؟
خوشحالم.  خیلی  مشهد  در  حضور  از  تسبیحی: 
سطح استقبال خیلی بیشتر از حد انتظار ما بود واقعا 
چنین تصوری نداشتیم ما در شیراز هم گفتیم کاری 
غیرحرفه ای است سی دی هایمان را زده ایم زیر بغلمان 
و شهر به شهر پیش هوادارانمان می رویم در حالی که 
بقیه این کار را انجام نمی دهند اما همانطور که می دانید 
ما  و  نیست  چندانی  سرمایه  و  پول  فرهنگی  کار  در 
امیدواریم همینطور غیرحرفه ای در کنار مردم باشیم و از 

خوشحالی آن ها انرژی و انگیزه بگیریم.
نعمتی: چیزی که برای من جالب بود؛ دیدن شور و 
شوقی بود که از لحظه اول رسیدنمان به پردیس کتاب 

در چشمان مردم دیدم و به نظرم خیلی جذاب بود. من 
مدام نگران بودم با وجود حواشی پیش آمده، مبادا پردیس 
کتاب شلوغ شود یا مردم شاکی شوند از اینکه در انتظار 
ماندند. اما دیدم چه مردم فهیم و آرامی داریم و درکی از 
شرایط در باور و فکر همه ما هست. همه می دانستند که 
در این شرایط حفظ آرامش جلسه چقدر اهمیت دارد. 
بعضی ها دو ساعت در صف ماندند و ما وظیفه داریم برای 
مردمی که اینقدر محترم و آگاه هستند شادی بیشتری 

فراهم کنیم چون لیاقتش را دارند.
رئیس  اصولی،  احسان  با  نشت  این  از  پیش   •
کمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای شهر گفت و گو 

آیا  بگویید.  خود  صحبت های  از  کمی  داشتید. 
مطالبه ای از ایشان داشتید؟

نعمتی: ما گپ خوبی زدیم. آقای اصولی گفتند که 
کنسرت،  مسئله  با  رابطه  در  مسئولین  نگرانی  بیشتر 
و  حواشی آن است که حرکتی خلاف موازین شرعی 
اسلامی صورت نگیرد و من فهمیدم که در این تفکر 
ما، اشتراکاتی وجود دارد. زیرا ما هم به دنبال موسیقی 
بهتر هستیم. کارهایی که به جای خوشحالی آنی، تفکر و 

عمق در مخاطب ایجاد کند.

تسبیحی: به نظرم ما روی واژه کنسرت زیاد از حد 
مانور می دهیم و حساسیت زا شده است. خیلی کارهای 
امیدوارم  داد.  انجام  می شود  که  دیگر هست  فرهنگی 
بتوانیم کارگاه های پژوهشی در مشهد برگزار کنیم. ما 
نه سیاست مدار هستیم ؛ نه سیاست بلدیم و نه اصلا 
قصد دخالت در آن را داریم. کار هنرمند این است که 
خروجی هنر خود را در بازار عرضه کند و غم و شادی 
خود را با مردم شریک شود. ما ابتذال در کارمان نیست 
و اگر نگرانی مسئولین در این رابطه است اصلا موسیقی 
ما آنقدر آرام و اندوهگین است که کسی نمی تواند در 

مواجهه با آن حرکت ناشایستی انجام دهد. 
• آقای نعمتی، از تجربه خوانندگی در تیتراژ و حضور 
در تلویزیون، خندوانه و رسانه ملی برایمان بگویید.

آن  در  ما  اگر  است.  تریبون  یک  تلویزیون  نعمتی: 
حضور نداشته باشیم خالی نمی ماند بلکه با برنامه های 
مخاطبمانمان  از  خیلی  و  می شود  پرُ  پایین تر  سطح 
شویم  دیده  تلویزیون  در  نباید  ما  هستند  معتقد 
ما  که  حالی  در  نیست.  ما  برای  مناسبی  جایگاه  زیرا 
فرهنگی  تاثیر  کشورمان  در  باید  هنرمند،  عنوان  به 
بگذاریم. برخی موزیسین ها فکر می کنند جایگاه بسیار 
بالایی دارند و برایشان اهمیتی ندارد اگر مردم آن ها را 
نبینند، کارهایشان را نشنوند و در خلوت خود می مانند 
اما رسالت هنرمند بسیار فراتر از این است. من شخصا 
برای بسیاری از مخاطبانم پس از خواندن تیتراژ سریال 
»لیسانسه ها« شناخته شدم. رسانه در عرضه موسیقی به 
مردم جایگاه بالایی دارد و ما باید از این فضا برای نزدیک 

شدن به مردم استفاده کنیم.
من در تنظیم و میکس آلبوم با آرش پاکزاد، موفق ترین 
تنظیم کننده کارهای پاپ در کشور همکاری کردم تا 
موسیقی ما را به گونه ای تنظیم کند تا به سلیقه مردم 
نزدیک تر شود و بتوانند در ماشین آن را گوش کنند. 
دلیل کار کردن با آرش پاکزاد عبور دادن موزیک ما از 
فیلتر پاپ بود. به همین نسبت وقتی ما در کارهایمان 
به سلیقه مردم نزدیک می شویم، مردم هم به سمت ما 

می آیند.
• چه برنامه های پیش رو دارید؟

نعمتی: این دیدارهای مردمی را در چند هفته آینده 
اهواز  و  بابلسر  یزد،  به  از مشهد،  ادامه می دهیم. پس 
می رویم و بعد عید هم کنسرت های حرمان را خواهیم 
داشت. پس از آن هم آلبوم جدید پالت را آماده کنیم و 

کنسرت های گروه آغاز می شود.

کتاب

شعر

به  توجه  کتاب،  این  ب��ارز  ویژگی های  از  یکی 
مفاهیم  از  بهره مندی  و  بین رشته ای  پژوهش های 
نظریه  غنای  جهت  انسانی  علوم  مختلف  رشته های 
پیش در آمد  حاضر  متن  است.  فرهنگی  و  اجتماعی 
سودمندی برای ورود علاقه مندانِ حوزه های گوناگون 
فرهنگی به مباحث نظری و نظریه پردازی اجتماعی، 
فرهنگی و هنری است.کتاب جعبه ابزار نظریه با فرا 
رفتن از چارچوب های خشکِ متون نظریه فرهنگی و 
اجتماعی، مخاطب را به تفکر انتقادی در بافت زندگی 
روزمره فرا می خواند. این کتاب بیش از آن که تفسیر و 
توضیح خشک نظریه ها باشد، تمرینی است برای تفکر 
انتقادی و انضمامی، و این امر با به پرسش کشیدنِ 
دیدگاه های گوناگون در متن پرحادثه زندگی روزمره 

جمع می شود.
مفاهیم  واکاوی  را صرف  تمام همت خود  مؤلفان 
زندگی  در  طبیعی  صورت  به  که  می کنند  بغرنجی 
از  ساخت زدایی  و  واکاوی  می شوند.  تجربه  روزمره 
پیچیدگی های  عمیق تر  شناخت  ضمن  مفاهیم  این 
فرهنگی، انسان را در مواجهه با نظام های قدرت تواناتر 
می سازد. از این رو، این متن سرشار است از ارجاعاتِ 
انضمامی به حیات فرهنگی و اجتماعی جامعه معاصر.
»خوانش«،  اقتدارش«،  و  »مؤلف  نظریه؟«،  »چرا 
»سوبژکتیویته«، »فرهنگ«، »ایدئولوژی«، »تاریخ«، 
»زندگی«،  »تفاوت ها«،  »پساها«،  زمان«،   / »فضا 
»طبیعت« و »عاملیت« عناوین سیزده فصلی است 
باز  مخاطب  برای  را  نظریه  ابزار  جعبه  نویسنده  که 

کرده است.
کتاب »جعبه ابزار نظریه« نوشته »جفری نیلون« 
لطفی زاده  عباس  ترجمه  با  ژیرو«  سرلز  »سوزان  و 
شمارگان  با  در 352 صفحه  مرتضی خوش آمدی  و 
توسط  تومان  هزار   22 به  بهای  و  نسخه    1100

انتشارات ققنوس روانه بازار کتاب شده است.

نعمتی: ما در موسیقی 
فیوژن)تلفیقی( روی تلفیق 

چند صدا و ساز با همدیگر فکر 
نمی کنیم. این موسیقی در 

ناخودآگاه ما وجود دارد. همانطور 
که در ناخودآگاه زندگی ما همه 

چیز با هم ترکیب می شود. مثلا ما 
دیشب رفتیم پاستا خوردیم و پس 

از آن به زیارت رفتیم در حالی که 
شلوار جین پوشیده بودیم!

تسبیحی: »برای من حرمان 
خاطره ی توست و آن شب مهتابی 

که چون ماهی از دستمان سرید 
و به دریای خیالمان فرو افتاد 

و چاره ای نداریم جز غرغره ی 
شبانه ی تنهایی«

    جواد لگزیان

آیین اختتامیه اولین جشنواره شاهنامه خوانی بانوان 
در نگارخانه گلستانه مشهد با حضور تعدادی از اساتید 
برجسته ادبیات و زبان فارسی دانشگاه فردوسی، اعضای 
و  ادب   علاقه مندان  و  مشهد  شهر  اسلامی  شورای 

حماسه پارسی و شاهنامه برگزار شد. 
دکتر محمدرضا سرسالاری دبیر علمی این جشنواره 

با  را  آیین  این  بود دیباچه  مراسم  این  دار  که سکان 
سخنرانی خانم دکتر کیمیا تاج نیا آغاز کرد.

دکتر تاج نیا عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 
و مدرس نشست های مولانا شناسی و مثنوی خوانی در 
خردسرای فردوسی درباره حضور و نقش آفرینی زنان 
در شاهنامه گفت: حضور زنان در جهان شاهنامه محل 
مباحثات دراز و البته روشنگرانی در تاریخ پژوهش های 
روایت  با  کتابی  شاهنامه  هرصورت  در  است.  ادبی 
اساطیر، خداوندگار، پادشاهان و پهلوانان است و با طرح 
و تفسیر آرمان ها و آمال انسانی و البته میهن پرستانه 

رسمیت پیدا کرده است. 
تاج نیا با اشاره به طرح این سوال که »آیا شاهنامه 
کتاب مردان است یا زنان ؟« گفت: به عقیده من این 
سوال از اساس بی راه است، به این دلیل دغدغه فردوسی 
نژادی و جنسیتی را  برتری  در هیچ کجای شاهنامه 
روایت  به هر حال شاهنامه کتاب  نکرده است،  مطرح 

رزم های انبوه برپا و بزم های پادشاهانه و پهلوانه است.
این شاهنامه پژوه در ادامه بیان داشت: نکته ای در 
باب شاهنامه و فردوسی قابل تأمل است و آن هنگام 
پی افکندن این کاخ بلند از توجه به وجوه نغز و فارغ 
از  فردوسی  دقیق  شناخت  حماسی،  داستان های  از 
جهان نرم و نازک  زن ها است.بی شک حکیم فردوسی 
که دغدغه نجات فرهنگ و نجات زبان ایرانی و فارسی 
است، این اندازه نازک کاری و شیرین کاری، صرف سلیقه 

زنانه در برخی داستان های  تبیین حالات  در طرح و 
شاهنامه و این رویکرد وگفتمان  مهربان با جهان زنانه 

یک بخش ممتاز و بسیار درخشان است.
عضو شورای پژوهشی خردسرای فردوسی سپس به 
نخستین نشانه های این رویکرد مهربان و نیکخواهانه 
را در سرآغاز داستان بیژن و منیژه اشاره کرد و اظهار 
و  هولناک  شب  یک  روایت  با  داستان  این  داشت: 
نفس گیر آغاز می شود، شبی که فردوسی در این داستان 
روایت می کند شب بسیار هولناکی است ولی یک نوع 
پیام پنهان در بیان فردوسی هست و آن اینکه هرکجا 
جهان و فردوسی کم فروغ و کم پیدا هست در حقیقت 
زنی با حضور ملایم و موثرخودش  فروزنده خواهد بود.

تصریح  روداب��ه«  و  »زال  داستان  با  رابطه  در  وی 
دخترانه  و  مادرانه  تصویر حالات  داستان  دراین  کرد: 

سیندخت و رودابه است و در آن هنرمندی فردوسی 
در بیان و تصویر حالات این دو نفر به خوبی اشاره شده 
است. حکیم فردوسی دراین داستان نشان می دهد که با 

عناصر و ارکان زیبایی زنانه به خوبی آشناست
بیانیه هیئت  قرائت  آیین شاهنامه خوانی  ادامه  در 
داوران توسط مهندس مهدی زمانی داور جشنواره و 
عضو هیئت مدیره خرد سرای فردوسی ادامه پیدا کرد. 
همچنین در بخش بهترین لحن حماسی رودابه قبولیان، 
در  موسوی،  زهرا  لباس  و  طراحی  بهترین  بخش  در 
بخش بهترین درست خوانی سمانه مصدق و در بخش 
بیشترین پیشرفت الهه بلوچی حائز رتبه اول شدند. ولی 
در مجموع سه نفر به عنوان بهترین شاهنامه خوان های 
برتر معرفی شدند که عبارتند از: نفر اول زهرا موسوی، 

نفردوم سمانه مصدق و نفر سوم رودابه قبولیان.

حال و روز
از فعل استمراری ام 

فعلی خوب نیست
و آمدن ات ماضی بعید شد
 تراژدی پر انگور و ری را 

است که ساعت ها 
با خاطرات 

تانگو رقصیدن
 واژه ها را در
 لغت نامه با 

الکل نود درصد 
خوابانده ام 

تا هفت ساله شوند و در هفت سالگی ات خیس 
بخورم

در شب های درازی 
که ماه در آسمان 
شاهنامه بازی کند

و تو 
شبانه خیام را به شقیقه ام ریختی لابه لای ایام 

من
 به سمت 

سایه های اساطیری 
میبری

 تا جرعه جرعه 
بغض جهان را سر بکشد 

تا پرندگان مست

و آنگاه 
ابری بی قرار می شوی
به روی چکامه هایم 

که از هر قصیده ام رنجی
 چکه می کند 

به روی قله هایت...
حال استمراری ام خوب نیست...

بیا و ودیگر ماضی بعید نباش

غم های کم رنگ در»پالت«
نگاهی به حضور آهنگساز و خواننده آلبوم »حرمان« در مشهد و گفت و گو درباره اولین اثر مشترکشان 

طرحی نو با حمایت و پشتیبانی  انتشارات »به نشر« صورت گرفت

زنانشاهنامهای

نمایش و فروش فرش های دست بافت از 11 اسفند در گالری رادین مشهد»گروه تئاتر نون« به زودی اجرای فصل دوم نمایش »من مرتضی تنهاهستم« را در شهر مشهد آغاز خواهد کرد. خیابان نواب صفوی مشهد - عکاس: علی شاه ولی

 مرجان فرهمند



6در شهر W w w. s o b h e - e m r o o z . i r s o b h e . e m r o o z . n e w s @ g m a i l . c o mW w w. s o b h e - e m r o o z . i rورزش 7

بیلیارد  بولینگ،  هیئت  رئیس  دوانلو،  علیرضا 
رنکینگ  دومین  برگزاری  از  خراسان  بولس  و 
اسنوکر استان با عنوان »جام تکریم مقام مادر« به 
فاطمه  حضرت  عالم  دو  بانوی  ولادت  ایام  مناسبت 

زهرا )س( و روز زن خبر داد.
استان  اسنوکر  رنکینگ  دومین  دوان��ل��وگ��فت: 
خراسان رضوی با عنوان جام تکریم مقام مادر ۱۳ 

اسفند ماه آغاز به کار خواهد کرد.
وی با بیان این مطلب که مسابقات به مدت ۶ روز 

قرعه  و  افتتاحیه  کرد: مراسم  دارد، تصریح  ادامه 
دهکده  در  روز  همان   ۱۸ ساعت  مسابقات،   کشی 
شاندیز شهرستان بینالود برگزار می شود و با توجه 
نتایج  کلیه  بینی های فنی صورت گرفته،  به پیش 
و  هیئت  رسانی  اطلاع  کانال  در  آنلاین  صورت  به 
در اختیار جامعه ورزش استان و علاقهمندان این 

رشته قرار خواهد گرفت.
به  مسابقات  برگزاری  سطح  خصوص  در  دوانلو 
لحاظ کیفی و کمی، افزود: این مسابقات با حضور 

پررنگ پیشکسوتان و حضور فعال شهرستان های 
استان، به گونه ای بی سابقه برگزار خواهد شد.

خراسان،  بولس  و  بیلیارد  بولینگ،  هیئت  رئیس 
مراسم  در  پرشور  رق��ابت  ای��ن  قهرمانان  اف���زود: 
مدیران  استان،  مسئولان  حضور  با  اختتامیه 
م��ادران  افتخار  پ��ر  حضور  و  خ��راس��ان  ورزش 
ورزشکاران و اعضا خانواده بزرگ بولینگ، بیلیارد 
قرار  قدردانی  و  تشویق  م��ورد  استان،  بولس  و 

خواهند گرفت.
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    حامد دائمی
hamed.daemi@gmail.com

کوتاه از ورزش استان

گزینه عجیب برای جانشینی هاینکس در 
بایرن

با  مونیخ  بایرن  که  کرد  ادعا  امروز  بیلد  نشریه 
فرایبورگ  موفق  سرمربی  اشترایش،  کریستین 
تماس گرفته و برای هدایت گرفتن باشگاه در فصل 
مشخص  هنوز  البته  است.  کرده  مذاکره  او  با  آتی 
نیست که نیمکت بایرن مونیخ چه تغییراتی خواهد 
خصوص  این  در  تصمیمی  هنوز  هاینکس  کرد. 
توماس  حضور  خصوص  در  شایعاتی  و  نگرفته 
توخل نیز وجود دارد. این در حالی است که حضور 

ناگلزمن نیز به نظر منتفی شده است. 
بیلد در ادامه خبر خود اعلام کرده که توخل دیگر 
هم  کواچ  و  ناگلزمن  و  نیست  مونیخ  بایرن  مدنظر 
کم شان،  تجربه  دلیل  به  که  مربیانی هستند  جزو 
همچنین  ندارند.  هاینکس  جانشینی  برای  شانسی 
لوو، کلوپ و هازن هوتل  گزینه های دیگر همچون 

نیز در این تابستان در دسترس نیستند.

جدایی لواندوفسکی از بایرن

اسپانیایی  رسانه های  پیش،  ماه  دو  به  نزدیک 
بایرن  مسئولان  به  لواندوفسکی  که  ساختند  فاش 
مونیخ اطلاع داده است که فصل آینده در باشگاهی 
هفته  او  داد.  خواهد  ادامه  خود  فوتبال  به  دیگر 
قطع همکاری  نیز  برنامه های خود  مدیر  با  گذشته 
ارتباطی  زاهاوی که  پینی  با  قرارداد  با عقد  و  کرد 
مسیر  دارد،  چلسی  و  مادرید  رئال  با  خوب  بسیار 
نوعی هموارتر کرد. ستاره  به  را  برای جدایی  خود 
لهستانی که در این فصل 20 گل برای بایرن زده، 
را  فوتبالش  پایان  تا  باقیمانده  سال های  دارد  قصد 

در کشوری دیگر سپری کند.

قرارداد  تمدید  برای  مذاکرات  شروع 
رویس با دورتموند

دورتموند  با  دیگر  ماه   18 تنها  آلمانی  هافبک 
مدت  او  که  حالیست  در  این  و  دارد  ق��رارداد 
علت  به  فعلی اش  قرارداد  مدت  در  را  زیادی  زمان 
هنوز  است.  بوده  دور  به  میادین  از  مصدومیت 
مایکل  ولی  نگرفته،  صورت  تمدید  برای  توافقی 
گفت:  او  داد.  خبر  مذاکرات  ش��روع  از  زورک 
مصدومیت  زمان  در  مارکو  که  می دانستیم  »ما 
شود  تمدید  ب��رای  مذاکرات  وارد  نمی خواست 
تر  جدی  مذاکرات  می خواهیم  ما  حالا  البته،  و 
شود«.  رویس سال 2012 از گلادباخ به دورتموند 
پیوست و حالا شایعات در مورد احتمال حضورش 
ایجنت  است. هر چند که  لیورپول مطرح شده  در 
در  کلوپ  حضور  ولی  کرده؛  رد  را  موضوع  این  او 

لیورپول انگیزه بالایی برای رویس خواهد بود.

زور گلادباخ در خانه به برمن نرسید
از  بوندسلیگا  پنجم  و  بیست  هفته  چارچوب  در 
ساعت 23 مونشن گلادباخ به مصاف وردربرمن رفت.  
در این بازی، زاکاریا در دقیقه 5 و مویساندر )بازیکن 
حریف( در دقیقه 33 گلادباخ را پیش انداختند اما 
در ادامه دلانی در دقیقه 59 و یوهانسون در دقیقه 
کشاندند  تساوی  به  وردربرمن  برای  را  بازی   78
بماند.  عاجز  پیروزی  کسب  از  خانه  در  گلادباخ  تا 
و  هفتم  امتیاز   35 با  گلادباخ  بوندسلیگا  در جدول 

وردربرمن با 27 امتیاز چهاردهم است.

گوتزه: بازی مالکانه بدون نتیجه ناراحت 
کننده است

از تساوی یک بر یک در بازی  ماریو گوتسه بعد 
با  آلمان   بوندسلیگا  چهارم  و  بیست  هفته  خانگی 
داشت  اعتقاد  او  بود.  ناراحت  چهره ای  آگسبورگ، 
این  می شدند.نه  خارج  بازی  از  برنده  باید  یارانش 
یاد  هنوز  که  گوتسه  کنند.  قناعت  تساوی  به  که 
جهانی   جام  پایانی  بازی  در  گلزنی اش  خاطره  و 
2014 مقابل آرژانتین در اذهان است، عنوان کرد: 
»راحت بگویم که تساوی یک بر یک نتیجه ای بس 
خانگی  بازی  در  شما  که  است.این  ناراحت کننده 
به  سرانجام  و  کنید  بازی  آگسبورگ  برابر  و  باشید 
نیست«.  خوشحال کننده  نتیجه ای  برسی،  تساوی 
بازی مالکانه، خیلی  از  ادامه داد: »به نظرم ما  وی 
موقعیت  در  کافی  قدر  کردیم.به  نتیجه گیری  کم 
گل صددرصد قرارنگرفتیم.در پرسینگ نیز به آنچه 

مد نظر بود، نرسیدیم«.

برگزاری کلاس آموزش تعمیرات تخصصی 
کوهستان در بردسکن

هیئت  آم���وزش  کمیته  برنامه  ادام���ه  در 
در  شد  مصوب  رضوی  خراسان  دوچرخه سواری 
سواران  دوچرخه  علمی  سطح  بردن  بالا  راستای 
کلیه شهرهای  در  متناوب  بطور  آموزشی  ای  دوره 
دوره  یک  منظور  همین  به  گردد.  برگزار  استان 
آموزش دوچرخه سواری و تعمیرات تخصصی سطح 
به  همچنین  شد.  برگزار  بردسکن  در  کوهستان   1

سه نفر اول آزمون جوایزی اهدا شد.

در  خراسانی  بازان  اسکیت  درخشش 
مسابقات جایزه بزرگ کشور

مسابقات جایزه بزرگ جام خلیج همیشگی فارس 
اسکیت سرعت که از دهم اسفند ماه آغاز شده بود 
با درخشش نمایندگان استان همراه شد. نفرات برتر 
سوم  سنی  رده  در  متر   5000 ماده های  در  بانوان 
غزال سیار مقام دوم،  در ماده 5000 متر گروهی 
رده سنی دوم آیدا میرابی مقام اول، ماده 300 متر 
رده سنی اول همتا احمدیان مقام سوم، در ماده 60 
متر هلیا درخشانی مقام دوم رده سنی دوم،  فینال 
100 متر آیدا میرابی مقام دوم رده سنی پنجم و 
فینال 100 متر رده سنی پنجم نازنین فخرایی مقام 

دوم را کسب کردند.

فینال جام قهرمانی لیگ ملی بسکتبال 
کشور مشهدی شد

با پیروزی تیم های پارسا مشهد و هیئت بسکتبال 
خراسان در مرحله نیمه نهایی لیگ ملی بسکتبال 
کشور برابر حریفان خود، دربی فینال هفته آینده در 
نیمه  بازی های سوم مرحله  برگزار می شود.  مشهد 
میزبانی  به  گذشته  روز  بسکتبال  ملی  لیگ  نهایی 
پارسا  پایان  در  که  شد،  برگزار  شهرکرد  و  مشهد 
مشهد با نتیجه 103 بر 86 حریف خود پاس بندر 
خراسان  بسکتبال  وهیئت  داد  شکست  را  لنگه 
خود  میزبان   66 بر   75 نتیجه  با  توانست  رضوی 
نتایج  با  کند.  مغلوب  را  شهرکرد  بسکتبال  هیئت 
عنوان  کسب  برای  مشهدی  تیم  دو  شده  حاصل 
قهرمانی بایستی در روزهای پایانی دو هفته آینده 
به مصاف یکدیگر رفته تا قهرمان این دور از رقابت ها 
و تیم صعود کننده به لیگ برتر بسکتبال مشخص 

شود.

مسابقات فوتسال پیشکسوتان گناباد آغاز 
شد

10 اسفند ماه با دیدار پیشکسوتان فجر بیدخت 
مسابقات  رجایی،  شهید  سالن  در  زندان  اداره  و 
فوتسال پیشکسوتان گناباد اغاز شد. در این رقابت ها 
خواهند  رقابت  به  یکدیگر  با  گروه  دو  در  تیم   10
پرداخت. بعد از انجام مسابقات گروهی 2 تیم از هر 
گروه به مرحله بعد راه پیدا خواهند کرد و مسابقات 
نیمه نهایی فینال و رده بندی بین این 4 تیم انجام  

خواهد گرفت.

فوتبال  داوری  ارتقای  کلاس  برگزاری 
درجه 3 به  2 در کاشمر

از  داور  با حضور 16  آموزشی سه روزه  دوره  این 
سبزوار،  خواف،  کاشمر،  مشهد،  شهرستان  هفت 
گناباد، تربت حیدریه و خلیل آباد به میزبانی کاشمر 
برگزار شد. این دوره آموزشی زیر نظر محمد امیری 
از مدرسین فدراسیون فوتبال کشورمان برگزار شد، 
این  برگزاری  روز  سه  مدت  در  شرکت کنندگان 
قوانین  و  شیوه ها  کامل ترین  و  جدیدترین  با  دوره 
ارتقای  کلاس  آزمون  شدند.  آشنا  فوتبال  داوری 
داوری فوتبال درجه سه  به  دو در دو بخش تئوری 
و عملی برگزار شد و افرادی که نمره حد نصاب در 
این آزمون ها را کسب کنند کارت درجه 2 داوری 
اسلامی  جمهوری  فوتبال  فدراسیون  از  را  فوتبال 

ایران دریافت می کنند.

هفدهمین  از  هفته  پنج  و  بیست  که  حالی  در 
می گذرد  ایران  فوتبال  برتر  لیگ  مسابقات  دوره 
قعر جدول جا  امتیاز در  تنها 15  با  مشکی پوشان 
خوش کرده است. حال تیم دوست داشتنی مشهد 
این روزها خوب نیست و هر روز با گذشت زمان بر 

وخامت حالش افزوده می شود. 
تیم  آن  یاد  ابومسلم  شدن  منحل  با  که  تیمی 
اما هیچ وقت ذره ای به آن  را به نوعی زنده کرد، 
تیم نه چندان قدیمی دوست داشتنی شبیه نبود. 
عوض  نیمکتش  بار  چهار  فصل  این  در  که  تیمی 
بار. تیمی که هر  تقریبا هر شش هفته یک  شده، 
می تواند  آیا  می کند  عوض  مربی  یک  هفته  شش 
نتایج  تیم  یک  گیری  نتیجه  عدم  باشد؟  موفق 
زیادی می تواند داشته باشد و اکنون و در این برهه 

از زمان وقت پرداختنش نیست.
در  تیم  این  بازی های  به  گذرا  نگاهی  حتی 
هفته های مختلف چند چیز را برای ما به روشنی 
مشخص می کند. روش گل خوردن! حمله از سمت 
چپ و راست خط دفاعی، پاس کات بک، یک بغل 
به  زنی  گل  روش  بهترین  روش  این  ساده.  پای 
تیمی است که در قعر جدول جا خوش کرده است. 
به  مشکی پوشان  دفاع  شربتی  رضا  رفتن  با  شاید 
این آشفتگی بزرگ رسیده که خیلی راحت تیمها 

وارد محوطه میشوند و به گل می رسند.
تیم  در  خوب  بازیساز  یک  کمبود  بازیساز!  نبود 
این  قبل  تا  شاید  است،  مشهود  مشکی پوشان 
مصطفی احمدی نقش خوبی به عنوان یک بازیساز 
شادابش  و  حالت خوب  آن  از  هم  وی  اما  داشته، 
به  را  مشکی پوشان  نیز  موضوع  این  و  شده  خارج 

چالش کشیده است.
نبود مهاجم شش دانگ! یونس شاکری بازیکنی 
یا  بزند  و شوت  ببرد  جلو  را  توپ  که خود  نیست 
به راحتی گل بزند. شاید اگر از جناحین برای این 
تا  زد  نخواهد  نشود وی گلی  بازیکن سانتر خوبی 
گل  مشکی پوشان  برای  باید  مدافع  که  جایی  آن 

بزند.
تمام احتمالات ماندن در لیگ

امتیاز   8 به  بقا  برای  آن ها  حرف ها  این  تمام  با 
سپیدرود  با  آن ها  صورت،  این  در  اما  دارند،  نیاز 
احتمال  به  باتوجه  و  می شوند  امتیاز  هم  فعلی 
هفته   5 در  سپیدرود  توسط  امتیاز  کسب  بالای 
امتیاز  کسب  به  ملزم  مشکی پوشان  مانده،  باقی 

بیشتر هستند.
اگر سپیدرود همچون بقیه هفته های لیگ باشد، 
این  در  و  می آورد  دست  به  امتیاز   5-4 احتمالا 
صورت، مشکی پوشان تنها در شرایطی که در لیگ 
ماندگار می شود که همه دیدارهایش را با پیروزی 
حال  ممکن.  اما  سخت  اتفاقی  بگذارد،  سر  پشت 

نگاهی به حریفان تیم مشهدی بیاندازیم.
این تیم در هفته بیست و ششم میزبان استقلال 
مصاف  به  تهران  در  سپس  بود،  خواهد  خوزستان 

سایپا  برابر  را  بعدی  بازی  می رود،  تهران  آبی های 
برگزار می کنند، در هفته ما قبل پایانی دربی را با 
با پیروزی پشت  را  این ها  اگر تمام  پدیده دارند و 
به  فصل شان  بازی  حساس ترین  در  بگذارند،  سر 

مصاف سپیدرود می روند.
مشکی پوشان  کار  است،  مشخص  که  همانطور 
حریفان  نام  به  نگاهی  حتی  و  است  سخت  بسیار 
این تیم روی کاغذ نیز کار بقا را غیر ممکن نشان 
کردن  تلاش  جز  چاره ای  حالا  آن ها  اما  می دهد، 

ندارند و باید با تمام توان بجنگند.

دنیا که به آخر نرسیده 
تیم های  دی��دار  درب��اره  عباسی  محمدرضا 
که  خراسان  مشکی پوشان  و  آبادان  نفت  صنعت  
همراه  مشهدی  تیم  یک  بر   4 سنگینِ  شکست  با 
نفت  بود. صنعت  فوتبال خوبی  اظهار داشت:  بود. 
بازی  فوتبال  خوب  خیلی  و  است  قدرتمندی  تیم 
بازی هم  این  در  ما  اما مشکل همیشگی  می  کرد، 
حریف  دروازه  وارد  توپ های مان  و  داشت  ادامه 
راضی  بازی  این  در  بچه ها  تلاش  از  کل  در  نشد. 

هستم.
برای  وضعیت  شکست  این  با  اینکه  درباره  وی 
خطرناک  رده بندی  جدول  در  مشکی پوشان  تیم 
لیگ  به  مشهدی  مشکی پوشان  اینکه  احتمال  و 
است. تصریح  بیشتر شده  اول سقوط کنند  دسته 
و  می دهیم  ادامه  را  برنامه های مان  باقدرت  کرد: 
شرایط  جدید.  سرمربی  شدن  اضافه  با  امیدواریم 
بسیار  کاغذ  روی  کارمان  باشیم.  داشته  بهتری 
سخت است، اما هنوز شانس داریم. نا امید نشده ایم 
و تا آخرین لحظه می جنگیم. اگر سقوط هم کنیم 
تا  می کنیم  تلاش  دوباره  و  نرسیده  آخر  به  دنیا 
لیگ  از  قبلًا  که  همان طور  برگردیم.  برتر  لیگ  به 
برمی گردیم.  بازهم  آمدیم.  برتر  لیگ  به  دو  دسته 
داشت.  خواهد  ادامه  زندگی  و  دارد  وجود  امید 
اگر  اما  نکند،  تیم سقوط  ابتدا تلاش می کنیم که 
برتر  لیگ  به  زود  خیلی  می کنیم  تلاش  افتاد  هم 
باید دو تیم  به  هرحال مسابقات است و  برگردیم. 
همان طور  می کنیم  را  تلاش مان  ما  کنند.  سقوط 

که تاکنون به اندازه خودمان تلاش کر ده ایم.
معرفی  درب��اره  مشکی پوشان  باشگاه  مالک 
سرمربی جدید این تیم خاطر نشان کرد: خودتان 
درنظر بگیرید الان مربیان خوب و کارآمد همه تیم 
دارند و سرکار هستند و مربی کاربلدی که بتواند 
در این شرایط به ما کمک کند بیرون نمانده است. 
ادامه  تأمل  و  صبر  با  فعلًا  مجبوریم  همین  برای 
دهیم تا مربی پیدا کنیم که هم در این پنج بازی 
باقی مانده به ما کمک کند و هم در فصل آینده، 
چه در لیگ برتر باشیم و چه در لیگ دسته اول. 
که  بدهد  ما  به  را  اعتماد  این  باید  آینده  سرمربی 
تیم  یک  بعد  فصل  برای  باید  ماندیم  لیگ  در  اگر 
خوب داشته باشیم و اگر هم افتادیم بتواند تیم را 

بلافاصله به لیگ برتر برگرداند.
عباسی درپاسخ به این سؤال که سرمربی جدید 
چه زمانی معرفی می شود. گفت: سعی می کنیم تا 

روز سه شنبه هفته آینده و قبل از آغاز تمرینات مان 
سرمربی جدید را انتخاب کنیم.

تیم ما از اول خوب بسته نشده است
از  بعد  مشکی پوشان  تیم  مربی  رهبر  آرمین 
شکست تیمش مقابل صنعت نفت، گفت: اختلاف 
دو تیم این تعداد گل نبود. می خواستیم از فضای 

پشت دفاع صنعت نفت استفاده کنیم.
وی افزود: داوری در مورد خطاهایی که منجر به 
گل شد سختگیرانه عمل کرد. تیم ما مریض است. 
نمی دانم چرا نتایج به این شکل رقم می خورد. به 
هر دلیلی تیم ما اول فصل خوب بسته نشده است. 
از  بعد  کردیم.  استفاده  پتانسیل مان  تمام  از  ما 
مصدومیت دو بازیکن از همه پتانسیل مان استفاده 
هر  با  و  نزدیم  را  گل ها  از  خیلی  هم  باز  کردیم. 

اشتباهی به بدترین شکل تنبیه شدیم.

رهبر با اشاره به قضاوت داور دیدار تیمش مقابل 
صنعت نفت آبادان گفت: داوری بسیار سختگیرانه 
بود و آن ضربه ای که منجر به گل صنعت نفت شد، 

در موردش تصمیم درستی گرفته نشد.
تیمش  آیا  اینکه  مورد  در  مشکی پوشان  مربی 
در لیگ می ماند، عنوان کرد: دو بار دیگر هم این 

تجربه را داشتیم و امیدوار هستم بمانیم.

به دنبال معجزه
صبح امروز تمام احتمالات ماندن مشکی پوشان در لیگ را بررسی می کند

دستی  صنایع  فرهنگی  میراث  پیشین  مدیرکل 
اینکه  بیان  با  رض��وی  خراسان  گردشگری  و 
رضا)ع(  امام  بارگاه  زیبنده  حرم  اطراف  وضعیت 
حرم  اطراف  فضای  حاضر  حال  در  گفت:  نیست 
مانند اطراف خانه خدا در مکه با آسمان خراش ها 
ارتفاعات از حرم  محصور شده است در حالی که 

باید کوتاه تر باشد.
اظهار  خانیکی  لباف  رجبعلی  ایسنا،  از  نقل  به 
کرد: وضعیت اطراف حرم برخلاف خط  مشی ائمه 
اطهار که ساده زیست بودند است و در جوار امام 
متمکنین و برج ها قرار گرفتند و تهیدستان شهر 

از حرم دور افتادند.
که  نیست  مساله ای  نوآوری،  اینکه  بیان  با  وی 
بتوان آن را نفی کرد و نادیده گرفت و به هر روی 
که  ما  اما  افزود:  می کند،  طی  را  خودش  مسیر 
ادعای مسلمان بودن داریم باید رفتار و عمل مان 
اجازه  خود  به  نباید  و  باشد  اسلام  از  الهام گرفته 
بنگریم  باید  بلکه  دهیم  انجام  را  هرکاری  دهیم 
که این معماری از نگاه پژوهشگران و کارشناسان 

معماری پذیرفته شده است یا خیر.
حرم  داخل  معماری  درباره  باستان شناس  این 
در  اقدامات  تمام  که  است  لازم  همچنین  گفت: 
کارشناسی  ستاد  یک  در  حرم  معماری  زمینه 
نگارگران،  تاریخ دانان،  مهندسان،  از  متشکل 
باستان شناسان و اساتید فن و آکادمیک بررسی 
فضا  کنند که  آن مشورت  در  کارشناسان  و  شود 
حرم از نظر وسعت، ارتفاع، نما، تزیینات معماری 
و سایر موارد چگونه باید باشد تا حرمت، لطافت و 

عطر خاص حرم باقی بماند.
وی اضافه کرد: متاسفانه از دوره صفوی به بعد 

به ویژه از دوره قاجار، همه این مفاهیم و نمادها 
فراموش شد و اکنون به خود اجازه می دهیم که 
هرشکل، رنگ و کتیه ای را بسازیم؛ حال آنکه در 
قدیم همه کارها حساب شده بود، اکنون می بینیم 
و  ساخته  توخالی  تیرآهن  با  معماری  سازه های 

کاشی ها و تزیینات پرس شده چسبانده می شود.
شاهد  موارد  برخی  در  اف��زود:  خانیکی  لباف 
مهندسی  و  فنی  نظر  از  که  هستیم  ساختارهایی 
پایه،  بدون  طاق های  مانند  نیست،  شده  پذیرفته 
مقرنس های خارج از بنا و یا تزیینات  به کار رفته 
در  اخیرا  که  رواق های  و  آن  از  خارج  و  حرم  در 

زیرزمین ها ایجاد شده است.

به  اسلام  از  بعد  که  معماری  عناصر  درباره  وی 
معماری ایرانی افزوده شد، گفت: در مجموعه حرم 
رضوی و سایر بناهای دیگر، نقوشی از بهشت مانند 
گل، ریحان و برگ بر روی کاشی ها ترسیم شد و 
همچنین کتیبه ها نیز جزو المان های اصلی اسلام 
و بازگوکننده دعاها و آیات قرآنی بود به کار رفته 

که عناصر معماری اسلامی هستند.
لباف خانیکی ادامه داد: عنصر دیگری نیز به نام 
مقرنس در معماری اسلامی به کار گرفته شد که در 
اینجا می کرد  را  ایوان ها فضاهایی  انتهای طاق ها، 
یا  استالاکتیک ها  و  غار  در  زندگی  تداعی گر  که 
آویزه  های سقف غار بود، از آنجا که غار در فرهنگ 

ایران جایگاه بالایی داشت و  اسلام و به خصوص 
براساس اسطوره های ما ایزد مهر در غار متولد شد 
و همینطور حضرت عیسی)ع(، پیامبر)ص( نیز در 

غار مبعوث شدند.
وی یادآور شد: بعد از اسلام بسیاری از المان هایی 
پیکرتراشی،  مانند  اسلام وجود داشت  از  قبل  که 
نقاشی جانداران و چیزهای از این قبیل تحریم شد 
و به جای آن در فضاهای معماری ایرانی و اسلامی، 
از بهشت ترسیم شد هرچند که معماران  تصاویر 
بعد از اسلام بناهای کلیدی معماری ایران باستان 
که متشکل از ایوان، گنبد، تالار و چهارطاقی بود 

را به کار می بردند.
دستی  صنایع  فرهنگی  میراث  پیشین  مدیرکل 
اینکه  به  اشاره  با  رضوی  خراسان  گردشگری  و 
معماری گنبد، مناره و ایوان در نمادشناسی بسیار 
که  شیرازی  قوام الدین  افزود:  است  معنا  دارای 
مسجد گوهرشاد و به احتمال قریب به یقین گنبد 
بلکه  نبود  معمار  یک  فقط  را ساخت،  فعلی حرم 
سایر  و  بود  فیلسوف  و  ریاضی دان  منجم،  حکیم، 
معماران نیز به همین شکل بودند و می خواستند 
با ساخت بناها و نمادها با مخاطب سخن بگویند و 

خطابه ایراد کنند.
زیبنده  حرم  اطراف  وضعیت  کرد:  تصریح  وی 
بارگاه امام رضا)ع( نیست، باید خیلی فاخرتر باشد 
و حریم مقدس تری را از نظر ساختارها، فضاسازی، 
مبلمان شهری و ارتفاع دارا باشد. در حال حاضر 
فضای اطراف حرم مانند اطراف خانه خدا در مکه 
حالی  در  است،  شده  محصور  آسمان خراش ها  با 
این  و  باشد  کوتاه تر  باید  حرم  از  ارتفاعات  که 

ارتفاع سازی چه توجیهی دارد.

یک کارشناس مطرح کرد:

حرم رضوی با آسمان خراش ها محصور شده است

تکلیف حقوق مردم بر مدیریت شهری و شهر بر مردم روشن می شود؛

مشهد، پیشتاز تدوین منشور حقوق شهر نشینی در کشور
 شهریار نوخندانی

نشینی،  شهر  حقوق  منشور  تدوین  همایش  در 
بر تعیین تکلیف حقوق مردم بر مدیریت شهری و 

شهر بر مردم تاکید شد.
شهر  اسلامی  شورای  ام��روز،  صبح  گزارش  به 
کار کرد  به  آغاز  پنجم که  مشهد مقدس در دوره 
حقوق  رعایت  یعنی  اهدافش،  از  یکی  تحقق  برای 
را  کمیسیونی  مهربانی ها،  امام  شهر  در  شهروندی 
پایه گذاری کرد تا مسائل حقوقی شهر و شهرداری 
از جمله حقوق شهروندی و شهر نشینی را پیگیری 
حقوقی  کمیسیون  کارگروه های  از  یکی  نماید. 
مشارکت  با  تخصصی،  صورت  به  شهر  ش��ورای 
حقوق  منشور  تدوین  شهرداری،  حقوقی  مدیریت 
با  داد.  قرار  خود  کار  دستور  در  را  نشینی  شهر 
برگزار  همایشی  منشور،  این  پیش نویس  تدوین 
بررسی  مورد  علمی  صورت  به  منشور  این  تا  شد 

قرار گیرد.
بیان  همایش  این  در  مقدس  مشهد  شهردار 
مدیریت  از  دوره  این  بکار  آغاز  ابتدای  در  داشت: 
مدیریت  بر  مردم  حقوق  تکلیف  تعیین  شهری، 
شهری و حقوق شهر بر مردم که یک راه دو طرفه 
است را تاکید نمودم زیرا معتقد بودم راه یک طرفه 

به نتیجه نخواهد رسید.
اساس  بر  کرد:  عنوان  خامسی  زاده  تقی  قاسم 
بینی  پیش  ما  اساسی  قانون  در  که  سالاری  مردم 
است،  اسلام  دین شریف  از  منبعث  که  است  شده 
شوراها  شدند.  تشکیل  شهر  اسلامی  شوراهای 
از جمله  تا سمت و سوی حاکمیت  تشکیل شدند 
آنان  مشارکت  و  مردم  حضور  به  شهری،  مدیریت 

پایدار بماند.
شهری  مدیریت  بر  مردم  حق  اما  افزود:  وی 
پایان  شهر   اسلامی  شورای  اعضای  انتخاب  با 
صورت  به  شهروندان  گری  مطالبه  و  نمی یابد 
که  حقوقی  است،  آنان  حقه  حقوق  از  مستمر، 
صورت  آنان  سوی  از  مستقیم  صورت  به  می تواند 
نهاد  و مردم  نظارتی  توسط سازمان های  یا  پذیرد 

انجام شود.
شهردار مشهد مقدس گفت: حق مردم در شهر 
و  انسانی  کرامت  با حفظ  باید  و حقوق شهروندی 
عدالت  با  شهری،  امکانات  به  مردم  دسترسی  حق 
در  مردم  زیرا  پذیرد  صورت  شفافیت  و  انصاف  و 
امکانات  و  سبز  فضای  و  نظافت  بر  علاوه  شهرها 
دسترسی  حق  و  می خواهند  امید  و  نشاط  شهر، 
آزاد به اطلاعات را طلب می کنند که یکی از ابزار 
حقوق  تکلیف  تعیین  هوشمند،  شهر  به  رسیدن 
به  و حقوق شهر  مدیریت شهری  و  به شهر  مردم 

مردم است.
تقی زاده خامسی با بیان این ضرب المثل که » هر 
بیشتر« خاطرنشان ساخت:  برفش  بامش بیش  که 
قوانین شهری باید به عدالت رعایت شود و عوارض 
و خدمات  اخذ شود  عادلانه  به صورت  نیز  شهری 
نیز همچنین با سرانه جمعیت محلات توزیع شود. 
نمی شود یک طرف شهر سرشار از خدمات باشد و 

یک طرف شهر از امکانات، فقیر باشد.
چنین  مشهد  شهر  در  ما  متاسفانه  افزود:  وی 
از  نفر  هزار   200 و  میلیون  یک  داریم،  وضعیتی 
جاهایی  در  مشهد  میلیونی  سه  از  بیش  جمعیت 
دریافت  را  خدمات  کمترین  که  می کنند  زندگی 

می کنند.
امیدوارم  داش��ت:  اذع��ان  خامسی  ت��ق��ی زاده 
منشوری که امروز شروع تدوین آن اعلام می شود 
که به حقوق و تکالیف شهروندی معروف شده است 
آغازگر این راه باشد یعنی حرکت مدیریت شهری 
مردم سالاری  و  قانونمداری  سوی  به  شهروندان  و 
دینی. البته می دانم این راه، سخت و دشوار خواهد 
اما نوید می دهم اگر در این مسیر کار موفقی  بود 
کلان  و  شهرها  سایر  برای  الگویی  گیرد،  صورت 

شهرهای کشور خواهد شد.

وظیفه شورا ایجاد روحیه پرسشگری و حق 
طلبی در جامعه است

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد مقدس نیز در 
پذیری،  مفهوم جامعه  به  پرداختن  با  این همایش 
نارضایتی ها،  باعث  انتظارات  نشدن  برآورده  گفت: 
این  می شود  جامعه  در  نقدهایی  و  تفاهمات  سوء 
تکالیف  و  حقوق  رابطه  ما  که  است  علت  بدان 
فرآیند  در  بتوانیم  ما  اگر  نمی دانیم.  خوبی  به  را 
اجتماعی شدن، این حقوق و تکالیف را درست به 
نارضایتی ها و سوء  از  جامعه منتقل کنیم بسیاری 
قرار  تعادل  در  جامعه  و  می شود  برطرف  تفاهمات 

می گیرد.

تکلیف  و  حق  بین  رابطه  کرد:  تصریح  حیدری 
یک رابطه دو سویه است. اگر گردش آزاد اطلاعات 
نقش  تکلیف  موضوع  همین  است  شهروندان  حق 
مدیریت شهری است. شوراها وظیفه دارند ارتباط 
با حقوق خود  را  برقرار و جامعه  با جامعه  را  خود 
آشنا کنند و روحیه پرسشگری و حق طلبی را در 

جامعه افزایش دهند.
رئیس شورای اسلامی شهر مشهد مقدس اظهار 
همگانی  نظارت  حوزه  در  معتقدیم  ما  داش��ت: 
آشنایی  موضوع،  مهمترین  تخلفات،  کنترل  و 
شهروندان با حقوق خودشان است. اگر شهروندان 
و  آنان  پرسشگری  شوند  آشنا  خودشان  حقوق  با 
نظارت همگانی بیشتر شده و باعث کاهش تخلفات 

می شود.
حیدری گفت: باید رابطه حق و تکلیف را ابتدا از 
مجموعه خود و حقوق و تکالیفی که بین شهروندان 
نقل  و  کنیم. حمل  دارد شروع  وجود  و شهرداری 
و  قراردادها  از  اطلاع  و  پاک  هوای  داشتن  روان، 
مناسبات مالی از حقوق مردم و از تکالیف ما است.
که  جامعه ای  کنیم  احساس  اگر  داد:  ادامه  وی 
پرسشگری  روحیه  و  نیست  خود  حقوق  بدنبال 
در  آنان  زیرا  کرده ایم،  اشتباه  است  آرام  ندارد، 
کرده  بررسی  را  مشکلات  مخفی،  و  فردی  تحلیل 
و در نهایت این موضوع به بحران بدل می شود. اگر 
ما این حقوق را ترویج نموده و روحیه پرسشگری 
کمک  نیز  جامعه  امنیت  به  حتی  کنیم،  ایجاد  را 

کرده ایم.
تدوین پیش نویس منشور حقوق شهر نشینی با 

دو هزار نفر ساعت کار طی دو ماه
شهر  اسلامی  شورای  حقوقی  کمیسیون  رئیس 
منشور  این  تدوین  مسئول  که  نیز  مقدس  مشهد 
مشهد،  شهرداری  پیشنهاد  با  داشت:  اظهار  است، 
کار  دستور  در  شهرنشینی  حقوق  منشور  نوشتن 
حقوق  کارگروه  منظور  این  به  که  گرفت  قرار 
و  شهر  شورای  حقوقی  کمیسیون  در  شهروندی 

مدیریت حقوقی شهرداری تشکیل شد.
پیش  داشت:  اذعان  پویا  حسینی  محسن  سید 
بر  بالغ  صرف  با  ماه  دو  طی  منشور  این  نویس 
این  قطعا  شد.  نوشته  زمان  ساعت  نفر  هزار  دو 
پژوهشی  زیرا کار  دارد  زیادی  نواقص  نویس  پیش 
که  است  نگرفته  صورت  آن  روی  بر  استانداردی 

باید اصلاح شود.
رونمایی از نسخه نهایی منشور حقوق شهر 
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وی خاطرنشان ساخت: در همایش امروز، شروع 
تدوین این منشور و پژوهش را اعلام می کنیم تا در 
سه الی 4 ماه آینده به متن نهایی حقوق شهروندی 
بوده  برای شهر مشهد  فعلا  متن  این  یابیم.  دست 
ولی  داده ایم  قرار  کار  مبنای  را  محلی  نیازهای  و 
قرار  الگو  دیگر  شهرهای  برای  آینده  در  می تواند 

گیرد.
شهر  اسلامی  شورای  حقوقی  کمیسیون  رئیس 
مشهد مقدس تصریح کرد: یکی از مواردی که در 
ما است مشارکت پذیری  حقوق شهروندی مدنظر 
این کار، داشتن  لوازم  از  شهروندان است که یکی 

پارلمان  می خواهیم  لذا  می باشد.  مجازی  پارلمان 
مجازی تشکیل دهیم تا تبادل فکری از طریق یک 
در  تا  گیرد  منشور صورت  این  در خصوص  سایت 
نهایی  منشور  در  را  کاملی  متن  مردادماه،  حدود 

رونمایی کنیم.

مشارکت  برای  مجازی  پارلمان  اندازی  راه 
حقوق  نویس  پیش  تکمیل  در  م��ردم 

شهرنشینی
منشور  این  تهیه  اینکه  به  اشاره  با  پویا  حسینی 
هم به صورت کتابخانه ای و هم به صورت میدانی 
مردم  از  منشور  این  تهیه  برای  افزود:  بود،  خواهد 
سازمان های  از  همچنین  و  شد  خواهد  سئوال  هم 
مربوط  موضوعات  مانند  مواردی  در  نهاد،  مردم 
می شود.  گرفته  کمک  سالمندان  و  توانان  کم  به 
مسائل مربوط به زائر از آستان قدس کمک گرفته 
شده و مسائل مربوط به وقف از اوقاف کمک گرفته 

می شود.
مشارکت  برای  رضوی  قدس  آستان  گفت:  وی 
ما  است.  کرده  آمادگی  اعلام  منشور  این  تهیه  در 
استقبال  منشور  این  تهیه  در  همه  مشارکت  از 

می کنیم تا شهری دموکراتیک داشته باشیم.

اخبار کوتاه

افزایش یک هکتاری فضای سبز منطقه 
ثامن همزمان با بهار طبیعت 

یک  افزایش  از  مشهد  ثامن  منطقه  شهردار 
هکتاری فضای سبز منطقه همزمان با بهار طبیعت 

خبر داد.
سید مصطفی نعمتی در نشست با هیئت رئیسه 
شوراهای اسلامی کلانشهرهای کشور که و پس از  
نوسازی  و  بهسازی  پروژه های طرح ملی  از  بازدید 
کرد:  بیان  رض��وی،  مطهر  حرم  پیرامون  بافت 
تاکنون 60 درصد از تملکات محدوده اجرای طرح 
به صورت کامل محقق شده و در کل اجرای طرح 

45 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است.
نوسازی  و  بهسازی  طرح  افق  در  اف��زود:  وی 
پیرامون حرم رضوی، 67 هکتار فضای سبز  بافت 
پیش بینی شده که تاکنون 8 ونیم هکتار از آن در 

فضاهای عمومی و آزاد منطقه اجرایی شده است.
شهردار منطقه ثامن مشهد تصریح کرد: البته در 
ابتدای اجرای این طرح کل فضای سبز موجود در 
محدوده بالغ بر 2.5 هکتار بوده که تا امروز حدود 
3.5 برابر افزایش یافته است و بر این اساس یکی از 
اولویت های اصلی ما در این دوره مدیریت، افزایش 
سرعت در اجرای پروژه های مربوط با فضای سبز 

شهری است.
نعمتی با اشاره به اینکه در حال حاضر 8 پروژه 
احداث  با  افزود:  است،  شده  فعال  زمینه  این  در 
و  محلات  در  جدید  بوستان های  از  بهره برداری  و 
پیرامون  معابر  حاشیه  در  خرد  سبز  سطوح  ایجاد 
10هزار  آینده  سال  بهار  تا  رضوی،  مطهر  حرم 
مترمربع به فضای سبز منطقه ثامن افزوده خواهد 
خواهد  هکتار   9.5 به  منطقه  سبز  فضای  و  شد 

رسید.

توسعه  در  مشهد  شهر  بالای  پتانسیل 
پروژه های تفریحی

اقتصادی شهرداری مشهدمقدس بر لزوم  معاون 
توسعه  در  مشهد  شهر  بالای  پتانسیل  از  استفاده 

پروژه های تفریحی تاکید کرد.
فریزر  نمایندگان هلدینگ  با  نائینی  رضا خواجه 
مشهد  شهر  گردشگری  ظرفیت های  معرفی  ضمن 
طی  گردشگری  شرایط  بیشتر  هرچه  بهبود  بر 
از  یکی  کرد:  نشان  خاطر  و  تاکید  اخیر  ماه های 
به  نیاز  مشهد،  مقدس  شهر  زائران  مهم  نیازهای 

تفریح است.
نیز  شده  انجام  بررسی های  طی  داد:  ادامه  وی 
دریافته ایم که گردشگران ورودی به مشهد پس از 
زیارت حریم مطهر رضوی فرصت بسیاری را جهت 
اختصاص به سرگرمی و تفریح خود دارا هستند از 
توسعه  در  بالایی  پتانسیل  مشهد  شهر  رو  همین 
و  تفریحی  پارک های  جمله  از  تفریحی  پروژه های 

شهربازی ها را دارا است.
نماینده  معصومی،  نیز  نشست  این  پایان  در 
هلدینگ فریزر ضمن تاکید بر ظرفیت بالای شهر 
مشهد در توسعه گردشگری به توانایی این شهر در 
گسترش پارک های علمی اشاره و خاطر نشان کرد: 
زیرساخت های  از  بهره مندی  دلیل  به  مشهد  شهر 
بدل  پتانسیل  قوی  علمی  نهادهای  وجود  و  لازم 

شدن به قطبی علمی را دارا می باشد.

عدم آگاهی از نحوه کسر کرایه، عمده ترین 
دلیل اعتراض شهروندان به الیت است

گفت:  الیت  هوشمند  ترافیک  شرکت  مدیرعامل 
دلیل  عمده ترین  کرایه،  نحوه کسر  از  آگاهی  عدم 

اعتراض شهروندان به الیت است.
حال  در  کرد:  بیان  هاشمی زادگان  حسین  سید 
پارک  فضای   100 تا   70 بین  پارکبان  هر  حاضر 
این  و  است  فعال  الیت  پوشش  تحت  معابر  در  را 
پارکبان هر نیم ساتعت یک بار پلاک خودروهایی 

که توقف کردند را ثبت می کنند.
خودرو  که  باری  اولین  راستا  این  در  افزود:  وی 
می شود،  ثبت  پارکبان  توسط  آن  پلاک  و  رویت 
آغاز نیم ساعت اول است و اگر بعد از نیم ساعت 
که پارکبان دوباره مراجعه کرد خودرو هنوز حضور 
مصوب  تعرفه  براساس  کرایه  مبلغ  باشد  داشته 
از  روز  انتهای  در  و  محاسبه  اسلامی شهر  شورای 

حساب کاربری پلاک خودرو کسر می شود.
الیت  هوشمند  ترافیک  شرکت  مدیرعامل 
این  بر  شهروندان  از  برخی  متاسفانه  کرد:  اضافه 
ثبت  را  پلاک  که  زمانی  پارکبان  که  هستند  باور 
تنها  این  اما  است  کرایه  کسر  منزله  به  می کنند 
ثبت پلاک است و پارک خودرو کمتر از نیم ساعت 

هزینه ای ندارد.
 74 حاضر  حال  در  داد:  ادامه  هاشمی زادگان 
درصد پارک خودروها در معابر تحت پوشش الیت 

زیر نیم ساعت و رایگان است.
زمینه  در  که  مشکلی  عمده  کرد:  تصریح  وی 
مشخص  نیز  نظرسنجی ها  در  و  دارد  وجود  الیت 
کرایه  کسر  نحوه  از  شهروندان  آگاهی  عدم  شده 

است.
گفت:  الیت  هوشمند  ترافیک  شرکت  مدیرعامل 
همچنین براساس نظر شهروندان عمده اعتراضاتی 
که در خصوص الیت وجود دارد افرادی هستند که 
می خواهند مدت زیادی خودروی خود را در معابر 

پارک کنند اما هزینه های پرداخت نکنند.
آن  کنار  در  کرد:  خاطرنشان  هاشمی زادگان 
ساکنان و کسبه برخی از معابر نیز به دلیل وجود 
ترافیک زیاد درخواست دارند که طرح الیت در آن 

معبر اجرایی شود.

خبر

سرپرست فرمانداری کاشمر مطرح کرد؛

میلیون گردشگر  بازدید سالیانه 3.5 
از کاشمر

سرپرست فرمانداری کاشمر از کاشمر به عنوان 
دومین شهر زیارتی استان و چهارمین شهر زیارتی 
کشور نام برد و گفت: سالیانه سه میلیون و 500 

هزار نفر از این شهرستان بازدید دارند.
هماهنگی  اجرایی  ستاد  در  احمدزاده  مرادعلی 
خدمات سفر که در محل فرمانداری این شهرستان 
مسئولان  همه  وظیفه  اینکه  بیان  با  شد،  برگزار 
است که بهترین شرایط ممکن برای حضور زائران 
و مسافران در شهرستان فراهم شود، اظهار کرد: 
هرچند امکانات کم و مشکلاتی وجود دارد اما هنر 
مدیریت این است که از کمترین امکانات بیشترین 

بهره را ببریم.
باید  دقیق  برنامه ریزی  با  اینکه  اعلام  با  وی 
بتوانیم پذیرایی و مهمان خوبی برای حضور زائران 
بیان  باشیم،  داشته  شهرستان  در  گردشگران  و 
و  همکاری  باید  ستاد  اعضاء  راستا  این  در  کرد: 

هماهنگی با یکدیگر داشته باشند.
باید ذهنیت خوبی  اینکه  به  با اشاره  احمدزاده 
را برای مسافرانی که به شهرستان سفر می کنند 
ایجاد کرد، افزود: انتظار داریم هر کدام از مسئولان 
شهرستان به وظایف خود به خوبی عمل کرده و 

خدمات مطلوبی ارائه کنند.
اینکه  بیان  با  کاشمر  فرمانداری  سرپرست 
زمینه   گذشته  سنوات  طبق  کاشمر  شهرداری 
را  مسافران  حضور  برای  پاکیزه  شهری  داشتن 
بپردازد،  مطلوب  خدمات  ارائه  به  و  کنند  فراهم 
باید  کاشمر  شهرستان  روستاهای  و  شهر  گفت: 

برای حضور مسافران آماده باشند.
هدف  روستاها  برخی  اینکه  اع��لام  با  وی 
گردشگری هستند که گردشگران حضور خواهند 
یافت، از ادارات که متولی نظارت و بازرسی بازار 
و به خصوص اماکن بهداشتی هستند خواست، در 

این مدت بر نظارت های خود بیفزایند.
توزیع  نظارت محل های  بر  احمدزاده همچنین 
افزود:  و  کرد  تأکید  کشتارگاه  و  مرغ  و  گوشت 
ارزاق  و  میوه  تأمین  متولی  مربوطه که  اداره های 
عمومی شب عید هستند باید تدابیر لازم را اتخاذ 
داشته  را  کافی  نظارت  توزیع  نحوه  بر  و  کرده 

باشند.
وی با بیان اینکه باید نسبت به تأمین سوخت 
ایام  در  تا  گیرد  صورت  لازم  اقدامات  نیاز  مورد 
از  نشویم،  مواجه  کمبودی  و  با مشکل  تعطیلات 
مراکز  و  آتش نشانی  امدادی، شهرداری،  نیروهای 

درمانی خواست آمادگی لازم را داشته باشند.
اینکه  به  اشاره  با  کاشمر  فرمانداری  سرپرست 
روستاها،  در  مردم  بودن  شاد  برای  لازم  زمینه 
سطح شهر و به خصوص ابتدای بلوار سید مرتضی 
در  شده  انجام  اقدامات  از  تقدیر  به  شود،  فراهم 
ادارات  باید  گفت:  و  پرداخت  گذشته  سال  نوروز 
هرچه سریع تر لیست کشیک های نوروزی خود را 

به فرمانداری اعلام کنند.
هستند  کشیک  که  کسانی  اینکه  اعلام  با  وی 
باید تام الاختیار و بر امور مسلط باشند، بیان کرد: 
هر چند برخی ادارات با کمبود مواجه هستند اما 

باید تدابیر لازم اتخاذ شود.
نوروز  ایام  در  اینکه  بیان  با  ادامه  در  احمدزاده 
بازرسی هایی انجام می شود و عملکرد ادارات مورد 
ارزیابی قرار خواهد گرفت، افزود: نتایج این ارزیابی 
در اولین جلسه شورای اداری که بعد از عید برگزار 

خواهد شد اعلام می گردد.
میزبان  کاشمر  گردی  بوم  اقامتگاه  اولین 

مسافران نوروزی می شود
هماهنگی خدمات  اجرایی  دبیر ستاد  ادامه  در 
در سال گذشته طبق  اینکه  بیان  با  کاشمر  سفر 
در  بود  آمده  مرکزی  ستاد  از  که  دستورالعملی 
این  امسال  شد،  تشکیل  کمیته   14 شهرستان 
گفت:  است،  یافته  کاهش  کمیته   10 به  تعداد 
به صلاحدید  کمیته ها  این  کردن  یا کم  و  اضافه 

خود شهرستان است.
رضا یوسفی با اشاره به اینکه سال گذشته نشاط 
و شادابی در دستور کار ستاد هماهنگی خدمات 
سفر قرار گرفت، افزود: با توجه به اینکه آمارهایی 
که در گذشته ارائه می شد دور از واقعیت بود به 
همین خاطر سال گذشته به سمت واقع گرایی در 

ارائه آمارها حرکت کردیم.
در  رسمی  مرجع  متأسفانه  اینکه  اعلام  با  وی 
گفت:  نداشت،  وجود  شهرستان  در  آمار  ارائه 
هرچند مراجع رسمی ارائه آمار مراکز و تأسیسات 
چنین  داشتن  از  شهرستان  اما  است  گردشگری 

مراکزی همانند هتل ها و... محروم است.
و  صنایع دستی  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
گذشته  سال  اینکه  بیان  با  کاشمر   گردشگری 
چشم گیری  بسیار  افزایش  از  فرهنگی  خدمات 
برخوردار بوده است، بیان کرد: سال گذشته برای 
3500 هزار نفر در شبانه روز آمادگی پذیرش در 
به رغم  اینکه  اعلام  با  وی  داشتیم.  را  شهرستان 
دارد  وجود  اقامت  برای  که  مکان هایی  تمامی 
سال  افزود:  می برد،  رنج  هتل  نبود  از  کاشمر  اما 
مناسب  بسیار  برهنگی  برنامه  چندین  گذشته 
امسال  اینکه  به  اش��اره  با  یوسفی  شد.  برگزار 
ثبت  سفر  خدمات  هماهنگی  ستاد  کار  سرلوحه 
کاشمر  به  که  افرادی  تمامی  برای  خاطره خوش 
می آیند قرار گرفته است، بیان کرد: هرچند اماکن 
چندانی برای اقامت نداریم اما همان وضع موجود 

را می شود مدیریت کرد.
زائرسراها  کیفیت  متأسفانه  اینکه  بیان  با  وی 
باید ارتقاء یابد، برافزایش شرایط لازم برای ضریب 
ماندگاری مسافران تأکید کرد و گفت: امید داریم 
شاهد  شهرستان  روستاهای  سطح  در  امسال 

داشتن چندین عیدگاه باشیم.
سفر  خدمات  هماهنگی  اجرایی  ستاد  دبیر 
کاشمر در ادامه با اعلام اینکه در نوروز سال قبل 
بالغ بر 80 هزار نوع و اقلام فرهنگی تولید و توزیع 
شده است، از ثبت اقامت 43 هزار و 331 نفر در 
به  آمار  این  اگر  افزود:  و  داد  خبر  گذشته  سال 
نسبت سال قبل کاهش یافته چون به سمت ارائه 

آمارهای واقعی حرکت کرده ایم.

شاگردان برانکو ایوانکوویچ سال 96 را با اولین 
توانست  و  کرد  آغاز  سال   9 از  بعد  خود  جام 
به  را  شانزدهم  فصل  در  برتر  لیگ  قهرمانی  جام 

کلکسیون خود اضافه کند.
برتر  تیم   4 جمع  به  توانستند  ادامه  در  آنها 
تازه  افتخاری  نیز  این حیث  از  تا  یابند  راه  آسیا 
اگر بدشانس  این باشگاه شکل دهند و  تاریخ  در 
نیز  قهرمانان  لیگ  فینال  در  حضورشان  نبودند 
اصلی  بازیکن   5 خلا  با  و  نبود  دسترس  از  دور 

خود قافیه را به الهلال واگذار کردند.
 96 سال  در  آنها  خوشی  دوران  پایان  اما  این 
نبود و با قهرمانی در سوپرکاپ یک جام دیگر به 
موزه باشگاه اضافه کردند. پیروزی برابر استقلال 
در بازی رفت شادی سرخ ها را به اوج رساند و در 
ادامه با اختلاف امتیازی رشک برانگیز در آستانه 

کسب دوباره عنوان قهرمانی قرار دارند.
 96 سال  روزهای  آخرین  در  آنها  حال  این  با 

حداقل  کسب  با  می توانستند  که  شرایطی  در  و 
قهرمانی  جشن  شش  و  هشتاد  دربی  از  امتیاز 
واگذار  استقلال  به  را  بازی  کنند  برگزار  را  خود 
برای شان  سال  این  شیرینی  از  کمی  تا  کردند 

کاسته شود. 
تنها  پرسپولیس  ناراضی  هواداران  اینحال  با 
بابت این شکست آنها را به سمت ناامیدی بردند؛ 
اما امروز و در محل تمرینات این تیم حمیدرضا 
با  دوباره  اتحادی  تیم  این  کادرفنی  و  گرشاسبی 
بازیکنان بستند تا بتوانند در دو دیدار پایانی سال 

96 اوج عملکرد خود را به جا بگذارند. 
الوصل  مقابل  جدال  در  پیروزی  دو  کسب 
امیدوار  را  آنها  میتواند  قهرمانان  لیگ  در  امارات 
به دستیابی به صدر جدول گروه سوم کند و سال 
کند.  خوشایند  گذشته  از  بیش  آنها  برای  را   96
عملکردی که در تاریخ این باشگاه مطمئنا با ثبت 

چنین آماری بی سابقه بوده است.

چهارشنبه گذشته مدیران عامل باشگاه های لیگ 
برتری نشست مشترکی با  مهدی تاج رئیس فدراسیون 
فوتبال و حیدر بهاروند رئیس سازمان لیگ در مورد 
دریافت حق پخش تلویزیونی از  صدا و سیما  برگزار 
کردند.  پیرو آن جلسه مهدی تاج امروز نامه ای در 
همین زمینه خطاب به دکتر سلطانی فر وزیر ورزش 
و جوانان نوشت. در متن نامه  رئیس فدراسیون فوتبال 

آمده است: 
احتراما پیرو مذاکره حضورری به استحضار می رساند 
نظر به اینکه با وجود مصوبه روشن مجلس شورای 
اسلامی، مسئولین  محترم صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران هیچ گونه اقدام عملی جهت تادیه حق 
پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال که جز حقوق  مسلم 
و بین المللی این رشته ورزشی است، صورت ندادند 
و به نظر نمی رسد که هیچ گونه عزم و اراده جدی 
نیز در این  خصوص وجود داشته باشد.   پیرو ارسال 
صورتجلسه قبلی ، مدیران باشگاه های کشور به این 

نتیجه رسیده اند چنانچه تا تاریخ ۲۰ اسفند ۱۳۹۶ 
در خصوص  حق پخش تلویزیونی از سوی مسئولین 
محترم صدا و سیما تعیین تکلیف قطعی ، اقدام عملی 
و تبادل قرارداد جهت سال آتی  صورت نگیرد، ناگزیر به 
منظور جلوگیری از تعطیلی باشگاه ها و تضیع بیشتر 
حقوق فوتبال، دیگر گزینه های پخش اعم از  تلویزیونی 
و اینترنتی در دستور کار قرار بگیرد.  بدیهی است پخش 
مسابقات تیم های ملی فوتبال جمهوری اسلامی ایران 
اعم از رسمی و دوستانه نیز مستثنی از تصمیم فوق 
 نخواهد بود.  بنابراین تقاضا می شود ضمن موافقت و 
همراهی دستور فرمایید مراتب به صدا و سیما که به 
عنوان رسانه ملی قطعا در اولویت  انعقاد قرارداد است، 
اعلام گردد.   قبلا وظیفه خود می دانم پیشاپیش از 
نماینده جامعه فوتبال از همکاری و مساعدت مقام 
عالی وزارت ورزش و جوانان و مدیریت  سازمان صدا 
و سیمای جمهوری اسلامی ایران برای پیگیری انعقاد 

قرارداد مناسب قدردانی کنم. 

احتمالتحریمتلویزیونیتیمملی!حماسهاتحادپرسپولیسبرایپایانخوشسال
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رئیس هیئت بولینگ، بیلیارد و بولس خراسان 
دومین رنکینگ اسنوکر خراسان با عنوان »جام تکریم مقام مادر« بزودی در استان برگزار می شود

کار مشکی پوشان بسیار سخت 
است و حتی نگاهی به نام حریفان 

این تیم روی کاغذ نیز کار بقا را 
غیر ممکن نشان می دهد، اما 

آن ها حالا چاره ای جز تلاش کردن 
ندارند و باید با تمام توان بجنگند

 تیم ما مریض است. نمی دانم چرا 
نتایج به این شکل رقم می خورد. 

به هر دلیلی تیم ما اول فصل خوب 
بسته نشده است

شهردار مشهد: قوانین شهری 
باید به عدالت رعایت شود و 
عوارض شهری نیز به صورت 

عادلانه اخذ شود و خدمات نیز 
همچنین با سرانه جمعیت محلات 

توزیع شود. نمی شود یک طرف 
شهر سرشار از خدمات باشد و یک 

طرف شهر از امکانات، فقیر باشد

 رئییس شورای اسلامی شهر 
مشهد: رابطه بین حق و تکلیف 

یک رابطه دو سویه است. 
اگر گردش آزاد اطلاعات حق 

شهروندان است همین موضوع 
تکلیف نقش مدیریت شهری 

است. شوراها وظیفه دارند ارتباط 
خود را با جامعه برقرار و جامعه را 
با حقوق خود آشنا کنند و روحیه 

پرسشگری و حق طلبی را در 
جامعه افزایش دهند



خراسان

Lesson from Imamدرسی از  امام اسرا

مشهد      اذان ظهر: 11:43         غروب آفتاب: 17:28       اذان مغرب: 17:46         اذان صبح فردا: 04:35       طلوع آفتاب: 05:58

Poetry Dayشعر روز

میز خبر

امام حسین )ع( فرمودند:
کسی در قیامت در امان نیست مگر کسی که در دنیا ترس از خدا 

در دل داشت.

مردمی که از وجود عالم در میان خود بی بهره باش�ند، از معارف اصیل 
دور می گردن�د و فری�ب هر گونه تبلیغ س�و را می خورند از این رو اهل  
بی�ت عصم�ت و طه�ارت)ع( ب�ه م�ا فرمودند: در ش�هر بی عال�م زندگی 
نکنی�د. باید در منطقه ای اقامت کرد که در آنجا دانش�مندی پرهیزکار و 
خوشفکر باش�د، عالمی که  از اوضاع زمانه و توطئه های دشمنان آگاه 
باش�د و هجوم حوادث روزگار، او را به اش�تباه نیفکند و بداند تیرهای 

شبهه علمی و شهوت عملی از کجا به سوی جوانان رها می شود.

شکوفایی عقل در پرتو نهضت حسینی، ص166

ست و ا ت  سیر ی  بد  ، گفت م  بد که  کس  ن  آ
ست نیکو د  خو نکو  گفت  مرا  که  کس  ن  وا

ست پیدا مش  کلا ز  ا کلم  مت ل  حا
ست و ا در  که  د  و ترا ن  و بر ن  هما ه  ز کو ز  ا شیخ بهایی
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  آقازاده »حاجی« ش�انس خ�ود را جای دیگری 
بیازمایند

مجی��د فراهانی، عضو ش��ورای پنجم ش��هر تهران در 
واکنش به خبر خرید خودروی گران قیمت و اس��تخدام 
آقازاده در موسس��ه همش��هری گفت: آق��ای حاجی از 
چهره های زحمتکش و باتجربه جریان اصلاحات است. 
ب��ا توجه ب��ه همین موضوع هم انتظ��ار می رفت که در 
صورت صحت ادعا، ایش��ان هم اصل موضوع را بپذیرند 
و توضیح دهند. فراهان��ی ادامه داد: البته پذیرش اصل 
موضوع کافی نیست. در ادامه این خودرو باید یا تودیع 
شود یا در صورت عدم امکان صرفاً برای امور تشریفات 
موسس��ه استفاده ش��ود. همچنین فرزند تحصیل کرده 
ایش��ان هم برای دوری از هر ش��ائبه، احتمالاً ش��انس 
فعالی��ت خ��ود را در ج��ای دیگری غیر از همش��هری 
خواهن��د آزم��ود. او افزود: ب��ه نظرم هر اقدام ش��ائبه 
برانگیز از س��وی هر مس��ئول اصلاح طلبی لازم است از 
س��وی اصلاح طلبان قاطعانه و به طور گسترده موردنقد 
و انتقاد ق��رار گیرد. اعتماد مردم اهمی��ت بالایی دارد. 
مردم اگر ببینن��د اصلاح طلبان خود پیش��تاز انتقاد از 
سوء استفاده ها و عملکرد خطای افراد منتسب به خود 
هستند اعتمادش��ان به اصلاح طلبان دوچندان خواهد 
ش��د. عضو کمیس��یون برنامه و بودجه شورا اشاره کرد: 
در کمیته بودجه و نظارت ش��ورای ش��هر تمرکز اصلی 
ما بر همین موارد پیش آمده اس��ت. یعنی بهره ور کردن 
س��ازمان ها و شرکت های ش��هرداری، کاهش هزینه ها، 
مقابله با فس��ادهای س��اختاری و فرایندی احتمالی در 
این مجموعه ها خواهیم کرد. فراهانی تأکید کرد: درست 
اس��ت که حساس��یت در مقاب��ل اینگونه مس��ائل لازم 
اس��ت. اما نباید فراموش کرد که در ش��هرداری مسائل 
صدها برابر مهم تر هم وجود دارد. به نظرم حساس��یت 
در خصوص گران اداره ش��دن شرکت های و مؤسسات 
دولت��ی و عمومی یک��ی از این موارد اس��ت. اکثر این 
نهادها به دلایلی همچون تورم چند برابری نیرو، تمرکز 
بی دلیل بر روی کارهای غیر مرتبط و مدیریت غلط غیر 

بهره ورانه رخ داده و می دهد./رویداد 24
  علت بازداشت کارگران فولاد اهواز

 رئی��س کل دادگس��تری خوزس��تان علت بازداش��ت 
تع��دادی از کارگران گروه ملی فولاد ایران را تجمعات 
غیرقانون��ی و ب��دون مج��وز آن ها عنوان ک��رد. فرهاد 
افشارنیا )رئیس کل دادگستری خوزستان( به رسانه ها 
گفته اس��ت: علت بازداش��ت تعدادی از کارگران گروه 
ملی فولاد اهواز تجمعات غیرقانونی و بدون مجوز آنان 
اس��ت. به گفت��ه وی؛ کارگران گروه مل��ی فولاد ایران 
برای پیگیری مطالبات مزدی خود دس��ت به اعتراض 
می زنن��د و اخی��راً تعدادی از این تجمع��ات در مقابل 
س��اختمان استانداری خوزستان و محل برگزاری نماز 
جمعه اهواز برگزار ش��ده اس��ت. افشارنیا با بیان اینکه 
طبق آخرین اخبار بدست آمده، طی چند ماه گذشته 
بخش��ی از مطالبات معوقه آنان پرداخت ش��ده است، 
اف��زود: کارکنان و کارگران گروه مل��ی فولاد ایران به 
خوبی اطلاع دارند که این ش��رکت به نوعی ورشکسته 
ش��ده و دس��تگاه های مختلف دولتی، بانک ها و بخش 
خصوصی از این ش��رکت طلبکار هس��تند. رئیس کل 
دادگس��تری خوزس��تان با بیان اینک��ه در حال حاضر 
بخش خصوصی مسئولیت این واحد صنعتی را برعهده 
گرفته اس��ت، افزود: از کارگران گروه ملی فولاد ایران 
درخواس��ت داریم با س��رمایه گذار جدید این کارخانه 

همکاری لازم را داشته باشند./ایلنا
   تغیی�ر نام خیاب�ان کارگر به مصدق خلاف نظر 

امام است
 عب��د خدایی با بیان اینکه من نمی دانم چرا ش��ورای 
ش��هر برخلاف نظر امام عمل می کند، اظهار داش��ت: 
وقتی امام با صراحت می گوید که او )مصدق( مس��لم 
نبود و جبهه ملی که ایش��ان اولی��ن دبیر جبهه ملی 
ب��ود را مرتد اعلام می کند چط��ور خیابانی را به نام او 
می کند. وی اف��زود: وقتی امام می فرمایید ملی گرایی 
کفر است و اسلام از آن ضربه خورده است. چه اتفاقی 
افتاده اس��ت ک��ه افتخار آقایان این اس��ت که به ملی 
گرای��ی روی آورن��د درحالیک��ه انقلاب م��ا جمهوری 

اسلامی است نه انقلاب ناسیونالیستی./فارس
  احمدی نژاد می گفت در س�وریه هزینه نکنیم، 

کار بشار اسد تمام است
س��ردار حمید محبی جانشین اطلاعات نیروی زمینی 
س��پاه گفت: موقعی که جنگ و شورش به دروازه ها و 
خیابان های دمش��ق کشید برخی از مسئولان ما نیز پا 
پس کشیدند و رئیس جمهور وقت آقای احمدی نژاد 
ه��م می گفتند که ‘دیگر در س��وریه هزینه نکنیم زیرا 
کار بش��ار اسد تمام شده است’، ما سال ها با روسیه بر 
سر این موضوع اختلاف نظر داشتیم که باید از شخص 
بشار اس��د حمایت کنیم، در حالی که روس ها بر این 
عقیده بودند که باید از حکومت طیف اس��د حتی اگر 
شده بدون اسد و با فرد دیگری حمایت کنیم. دشمنان 
تلاش داش��تند تا ناآرامی ها را به مرزهای غربی ایران 
بکشانند و س��پس با دامن زدن به اختلاف های قومی 
و مذهب��ی تجزیه طلبی در ش��رق و غ��رب ایران را به 
عنوان خواس��ته برخی از منافقین کشور مطرح کنند 
و در ادامه ناآرامی را به داخل ایران بکش��انند تا هزینه 

امنیت داخلی ایران را افزایش دهند./عصرایران
  وعده یکی از نمایندگان برای معرفی ۳۱ مفسد 

اقتصادی که در حال غارت هستند
امیر خجس��ته رئی��س فراکس��یون مبارزه با مفاس��د 
اقتصادی با اش��اره به ارائه اسامی 31 مفسد اقتصادی 
به س��ران قوا، گفت: اس��امی 31 مفسد اقتصادی را به 
روسای قوا ارائه کردم و به طور ویژه دستگاه نظارتی و 
قضایی باید ورود و اقدام عملی کنند و اگر اقدام عملی 
نش��ود مجبور هستیم اس��امی این افراد که بانک ها را 
غارت کردند منتش��ر کنم. عامل تمام بدبختی و غارت 
اموال مردم این 31 نفر هستند. بنابراین از قوه قضاییه 
و س��ران س��ه قوه می خواهیم این موض��وع را تعیین 
تکلیف کنند. اموال تمامی مس��ئولان از ابتدای انقلاب 
تاکنون باید مورد بررسی قرار بگیرد. مسئولان اموالی 
که انباش��ته شده و میلیاردی اس��ت از کجا آورده اند؟ 
من به عنوان نماینده تمامی اموال و درآمدم مشخص 
اس��ت. طبق این طرح هیئتی موظف می ش��ود راس��ا 
به بررس��ی اموال روسای قوای س��ه گانه، مشاوران و 
معاون��ان آن ها، وزی��ران و معاونین آن ها، اس��تانداران 
معاون آن ها، ش��هرداران ش��هرهای مراکز استان ها و 
معاونان آن ها و ... از ابتدای جمهوری اسلامی تاکنون 
بپردازد. چنانچه اموال آن ها، همس��ر و فرزندان آن ها 
بی��ش از حد متعارف باش��د ب��ه منظور بازگش��ت به 
بی��ت المال صرفاً برای اش��تغال زایی و فقرزدایی اقدام 
کنند. اگر مس��ئولان با این هیئت همکاری نکنند و یا 
اموال خود را مخف��ی کنند به حبس درجه 5 محکوم 
می ش��وند. قطعاً مس��ئولان باید همکاری کنند و این 

مطالبه مردم است./خبرآنلاین
  فقط خدا زورش به پش�ت پرده مؤسسات مالی 

می رسد
عبدالرضا هاش��م زای��ی درباره طرح س��ؤال از رئیس 
جمهور گفت: به نظرم این س��ؤال نمی تواند کارس��از 
باشد. مؤسس��ات مالی و اعتباری موضوعی نیست که 
مربوط به امروز و دیروز باش��د بلکه مس��ئله ای بسیار 
پیچیده اس��ت. این نماینده مردم تهران مس��ئله را به 
نهادها و افرادی با حاشیه امن گره می زند و می گوید: 
افراد و ش��خصیت هایی که امتیاز تأسیس این بانک ها 
را گرفته ان��د معمولاً ب��ه نهادهایی وابس��ته بودند که 
در کش��ور نفوذ داش��تند. بیش از 20 هزار میلیارد از 
پول بیت المال را به جبران خس��ارت این مؤسس��ات 
اختصاص دادیم قرار است با سؤال از رئیس جمهور به 
چه چیزی برسد؟ درست است باید دولت نظارت کند 
و بان��ک مرکزی یا مجوز ندهد یا اگر مجوز می دهد بر 
آن نظارت کند اما س��ؤال اینجاس��ت وقتی پشت این 
مؤسسات افرادی هستند که دارای حاشیه امن هستند 
دولت چ��ه کار باید بکند؟ تا وقتی افراد حاش��یه امن 
نداشته باشند و به نهادهایی که جز خدا کسی زورش 
به آن ها نمی رس��د وصل نباش��د که نمی توانند تا این 
مرحله پیش بروند بنابراین با س��ؤال از رئیس جمهور 

هم نمی توان کاری کرد./ نامه نیوز
  سؤال از رئیس جمهور محل کاسبی است

حس��ن کامران نماین��ده اصفهان درب��اره عاقبت این 
طرح س��ؤال از رئیس جمهور گفت این طرح به جای 
نمی رس��د. دلیل روشن اس��ت برای اینکه اینجا محل 
کاس��بی و زد و بند است و تا وقتی ما با چنین مسئله 
ای رو به رو هس��تیم نه این س��ؤال بلکه هیچ س��ؤال 

دیگری به سرانجام نخواهد رسید./ نامه نیوز
  فراکس�یون های اصلی مجلس درباره استیضاح 

دو وزیر متفق القول نیستند
حس��ین مقصودی نماینده مردم س��بزوار گفت: درباره 
استیضاح ربیعی و آخوندی فراکسیون های اصلی مجلس 
متفق القول نیستند. با اینکه 3 فراکسیون اصلی مجلس 
دیدگاه مشترکی درباره اس��تیضاح این دو وزیر ندارند، 
اما باید گفت در نامه اس��تیضاح ای��ن دو وزیر، امضای 
اعضای هر 3 فراکسیون وجود دارد. استیضاح ربیعی در 
تاریخ پنجم آبان کلی��د خورد که در آن مقطع 35 نفر 
این اس��تیضاح را امضا کرده بودن��د و نهایتاً این امضاها 
به 11 نفر رس��ید. بن��ده از نمایندگانی که امضای خود 
را پس گرفتند گلایه دارم. ابتدا کس��ی نظر نمایندگان 
درباره استیضاح آخوندی را باور نداشت و الان هم خدا 
را شاکریم که امروز با 33 امضا که همه قسم خورده اند 
امضای خود را پس نگیرند، استیضاح آخوندی به هئیت 

رئیسه مجلس تقدیم شده است./میزان
  پش�ت پرده وقایع ۸۸ روشن ش�ده زمان رفع 

حصر است
مدیرمسئول روزنامه جمهوری اسلامی در سرمقاله ای 
نوش��ته »اکنون که به برکت صبرِ توصیه و تأکید شده 
در کلام الهی بسیاری از واقعیت های پشت پرده وقایع 
س��ال ۸۸ روشن شده« و خواس��تار رفع حصر خانگی 
میرحس��ین موسوی مهدی کروبی و زهرا رهنورد پس 
از هفت س��ال ش��ده اس��ت. مهاجری در این سرمقاله 
نوش��ته »ادامه حصر، نادرست است ولی نادرست تر از 
آن، سیاس��تی است که نظام را به س��وی تسلط افراد 
نااهل و غیرصالح بر مجاری امور می برد. این سیاس��ت 

نبای��د ادام��ه پیدا کن��د تا راه ب��رای بالندگ��ی نظام، 
شکوفایی استعدادها و هم بستگی ملی هموار شود.«

  کدخدای�ی: ش�ورای نگهبان مواف�ق رفراندوم 
است

سخنگوی ش��ورای نگهبان گفت: موضوع رفراندوم فقط 
در دو اصل قانون اساس��ی آمده است که یکی مربوط به 
اص��ل 5۹ و اعمال قوه مقننه از طریق رفراندوم در موارد 
ضروری و دیگری مربوط به اصل 1۷۷ قانون اساس��ی و 
موضوع بازنگری قانون اساسی است. البته در اصل 110 
نیز فرمان همه پرس��ی از اختیارات رهبری اعلام ش��ده 
اس��ت. ش��ورای نگهبان در این دایره موافق همه پرسی 
است و اتفاقاً می گوییم که همه پرسی را سیاسی نکنید، 

چرا که محدوده آن مشخص به این دو مورد است.
  روای�ت یک�ی از زن�ان بازداشت ش�ده مقاب�ل 

»آزادی«
یکی از زنان بازداشت ش��ده در مقابل ورزشگاه آزادی 
در روز پنجش��نبه، از بازداش��ت تا لحظه آزادی اش را 
روایت کرده اس��ت. »الهام« به »ش��رق« گفته اس��ت: 
»من س��اعت 12 آنجا بودم و چهار پنج نفر هم بیشتر 
نبودی��م. در غربی آنقدر ش��لوغ و پ��ر از مأمور بود که 
نگذاش��تند آنجا بایس��تیم. ما نرفت��ه بودیم که داخل 
ش��ویم، رفته بودیم تا صدای اعتراضمان را برسانیم و 
اگر بشود با مسئولان فیفا که آمده اند گفت وگو کنیم و 
اینکه شاید چون در بازی بسکتبال درها را باز کردند، 
الان هم این کار را بکنند. حدود س��اعت دو بعدازظهر 
خانم های گشت ارشاد از ما خواستند برویم و ما هم در 
حال حرکت به سمت بیرون بودیم که یک ون با چند 
مأمور آمدند و از ما خواستند که سوار شویم و ما قبول 
نکردی��م ک��ه یکی از بچه ها موتور گرف��ت و رفت و ما 
هم به سرعت سوار تاکسی شدیم که برویم ولی جلوی 
تاکس��ی را گرفتند و با برخورد نامناسبی سوار ونمان 
کردند و جالب اینجاس��ت که مأم��وران برخوردکننده 
با ما مرد بودند. وقتی س��وار ش��دیم به ما گفتند شاید 
بالات��ر پیاده تان کنی��م و در آخر به بازداش��تگاه وزرا 
فرس��تاده ش��دیم. آنجا ما را به صف کردند و از کسی 
که گویا مدیرش��ان بود به ش��دت توهین ش��نیدیم. به 
ماهایی ک��ه متأهل بودیم گفتند ش��وهران بی غیرتی 
داریم و به دختران مجرد هم گفتند اگر شوهر داشتید 
وضعتان این نبود. کوچک ترین فرد بازداشتی 13 ساله 

و بزرگ ترینشان 40 ساله بود«.
   ش�مس الواعظین: به مرتضوی گفتم در همین 

جمهوری اسلامی به زندان خواهی رفت
در پ��ی ارجاع حکم دو س��ال حبس س��عید مرتضوی 
ب��ه واحد اج��رای احکام، ماش��اءا... ش��مس الواعظین 
از روزنامه ن��گاران قدیم��ی، خاط��ره ای از رویارویی با 
دادستان پیشین تهران روایت کرده است. در بخشی از 
این خاطره آمده است؛ من خاطره خوبی از زندان هایی 
ک��ه به حکم س��عید مرتضوی با س��ربلندی گذراندم، 
ن��دارم و برای مرتضوی نیز علاقه ای به زندان افتادنش 
ندارم، چون مرتضوی در پرونده های بی ش��ماری متهم 
اس��ت و روزی روزگاری باید به همه آن ها رس��یدگی 
ش��ود که به نظرم دیر یا زود چنین خواهد شد اما من 
در دادگاه خ��ودم که مرتضوی رئی��س آن بود )اواخر 
آبان ۷۸( به خودش گفتم: »روزی در همین جمهوری 
اس��لامی فرا می رسد که به اتهام ارتکاب جنایات علیه 
بش��ریت به زندان خواهی رفت و مرتضوی پوزخندی 
به م��ن زد و گفت: »چنین آرزوی��ی را به گور خواهی 

برد.این جدال لفظی دوطرفه در حضور خبرنگاران در 
دادگاه علنی ام صورت گرفت و از سوی صداوسیما نیز 

ضبط شد/ روزنامه همدلی
  اصلاح قانون انتخابات خبرگان رهبری بررسی 

می شود
عضو هیئت رئیس��ه پنجمی��ن دوره مجلس خبرگان 
رهبری به بررس��ی طرح افزایش تعداد کمیسیون های 
مجلس خبرگان اش��اره و عن��وان کرد: در این اجلاس 
افزای��ش تع��داد کمیس��یون ها از ۶ کمیس��یون به ۸ 
کمیسیون مورد بررس��ی قرار می گیرد. وی همچنین 
به طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس خبرگان اش��اره 
و بی��ان کرد: طرح اصلاح این قان��ون هم در این دوره 
از مجل��س خبرگان مورد بررس��ی ق��رار می گیرد و به 
نظر می رس��د که طرح به طور کامل تصویب نش��ود و 
در اج��لاس بعدی خبرگان م��ورد پیگیری قرار گیرد. 
آیت ا... خاتم��ی در ادامه از انتخاب��ات اعضای هیئت 
رئیس��ه مجلس خبرگان و کمیسیون ها در این دوره از 

اجلاس خبر داد.
  دستمزد عجیب مهناز افشار در »گلشیفته«

این روزها مهناز افش��ار به س��بب توییت هایش جنجال 
آفرین شده است. به نوشته کافه سینما، نقد سینما رسانه 
متعلق به حوزه هنری، خبر از دستمزد عجیب این بازیگر 
در سریالی داده. این رسانه رقم دریافتی افشار را »نزدیک 

به یک میلیارد تومان« اعلام کرده است.
  سؤال توییتری مهاجرانی درباره بی بی سی

وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��لامی در دول��ت اصلاحات، 
س��والی را درباره بی بی سی مطرح کرده است. عطاءا... 
مهاجرانی در توییتر نوشت: »چرا BBC جهانی که به 
بسیاری از زبان های معروف و مهجور دنیا برنامه پخش 
می کند، به زبان عبری که زبان رسمی اسرائیل و زبان 
دینی یهودیان جهان اس��ت برنامه ندارد؟ چرا اسرائیل 
را در منطقه حفاظت ش��ده خبری قرار داده و نتانیاهو 

را با پر طاووس باد می زند!؟«
جهانگیری: همه دهه شصتی ها را دوست دارم

معاون اول رئیس جمهوری در توییتی نسبت به برخی 
حواشی ایجاد شده درمورد اظهارات اخیر خود درمورد 
بحران های ناشی از سیاس��ت های جمعیتی کشور در 
دهه شصت پاسخ داد. درحالی که طی روزهای گذشته 
انتشار یک ویدئوی تقطیع شده از سخنرانی معاون اول 
رئیس جمه��وری در صداوس��یما و برخی رس��انه های 
اصولگ��را درب��اره بحران های ناش��ی از سیاس��ت های 
جمعیتی در دهه ش��صت، با واکنش هایی علیه دولت 
همراه شده و برخی فعالان سیاسی و رسانه ای اصولگرا، 
این ویدئوی تقطیع ش��ده را بهانه ای جدید برای حمله 
به دولت و معاون اول رئیس جمهور قرار دادند، اسحاق 
جهانگی��ری دقایق��ی پیش در یک توییت نس��بت به 
ای��ن جنجال س��ازی ها واکنش نش��ان داد. جهانگیری 
در این توییت با هش��تگ »دهه ش��صتی ها« نوش��ت: 
همه دهه ش��صتی ها را مثل فرزندانم که دهه ش��صتی 
هستند، دوس��ت دارم. جمله ای که از من منتشر شد، 
تقطیع ش��ده بود. عرضم این بود: این که دهه شصتی ها 
با ورود به هر مرحله از زندگی شان با مشکلات زیادی 
مواجه شدند، ناشی از آینده نگر نبودن مسئولان بود.«

  آی�ت ا... مؤم�ن: در آیت ا... خامن�ه ای غیرخدا 
ندیده ام

آی��ت ا... محمد مؤمن در دیدار اعضای س��تاد ترویج و 
بهره وری منش��ور حوزه و روحانیت بر ضرورت تمرکز 

بر میدان عم��ل و تحقق رهنموده��ای حوزوی رهبر 
معظ��م انقلاب تأکید کرد و اظهار داش��ت: خیلی کار 
ارزش��مندی انجام داده اید، اما نکته مهم آن است که 
بتوانید این مطالبات را که در این اثر منعکس شده، به 
عمل نزدیک کنید. عضو فقهای شورای نگهبان اظهار 
کرد: آی��ت ا... خامنه ای )مدظله العالی( اعتقاد و اعتماد 
واقعی به مردم و قدرت آن ها دارند؛ مطلقاً خلاف گویی 
در ایش��ان و در کارشان وجود ندارد؛ ایشان با صراحت 
و صداق��ت، بارها تأکید کرده اند که کار وقتی بر دوش 
مردم باش��د پیش می رود که نمونه آن نیز جمع شدن 
فتنه ۸۸ بود که توسط خود مردم انجام شد و این نکته 
در پیش��برد امور حوزه و دانشگاه هم باید مورد توجه 
قرار گیرد. وی در پای��ان تبیین کرد: بنده بحمدلله از 
آغاز ب��ا آقا رفیق بوده ام و در آیت ا... خامنه ای غیرخدا 
ندی��ده ام؛ باید دعا کنیم خدا به حق جد ایش��ان، این 
ش��خصیت را برای ما حف��ظ کند؛ آی��ت ا... خامنه ای 

مسلمان واقعی است و به هیچ کس هم باج نمی دهد.
   آی�ت ا... ج�وادی آمل�ی: الحم�دلله در برجام 

امتیازی داده نشد
آی��ت ا... ج��وادی آملی با بی��ان اینکه م��ا گفتیم که 
مذاک��رات برج��ام ممکن اس��ت خطراتی هم داش��ته 
باش��د، اضاف��ه کرد: انس��ان در هنگام مذاک��ره با این 
کش��ورها انگش��تانش را هم باید بش��مارد و اگر فریب 
بخورد مقصر خود او است. وی افزود: دشمنان به عهد 
خود پایبند نیس��تند؛ نمونه بارز عهدش��کنی را بعد از 
قطعنامه دیدیم؛ صدام رؤس��ای همه کشورهای عربی 
را به ایران فرس��تاد و با امام مذاکره کردند تا قطعنامه 
را بپذیریم ولی سال ها بعد وقتی پذیرفته شد عملیات 
مرصاد را علیه ما راه انداختند. مرجع تقلید ش��یعیان 
با بیان اینکه معنای این حرف این نیس��ت که انسان با 
هیچ کجا رابطه نداش��ته باشد تأکید کرد: باید همیشه 
در مذاکرات با دیگران مراقب باش��یم همان طور که در 
برجام نیز الحمدلله امتیازی داده نشد و آمریکا هر روز 

به دنبال بهانه برای رخنه در آن است.
ب�ه  زن�ان  ورود  اینفانتین�و: ط�رح موض�وع    

ورزشگاه ها یک مکالمه بود تا اولتیماتوم
جیانی اینفانتینو، ریس فدراس��یون بین المللی فوتبال 
)فیف��ا( اعلام کرد ک��ه مقامات ایران ب��ه او اطمینان 
خاطر داده اند که تماشاگران زن به زودی به ورزشگاه ها 
خواهند رفت. از سال 1۹۷۹ میلادی هم زمان با انقلاب 
در ایران ورود زنان به ورزش��گاه ها ممنوع شد. درست 
همان طور که سپ بلاتر در گذشته به ایران سفر کرده 
بود، جیانی اینفانتینو نیز از ایران با این اطمینان خاطر 
بازگشت که زنان به زودی به ورزشگاه ها خواهند رفت. 
هیچ زمان قطعی از سوی حسن روحانی، رئیس جمهور 
ایران برای تغییر این قانون اعلام نش��ده است و رئیس 
فدراسیون بین المللی فوتبال )فیفا( در داربی هشتاد و 
شش��م پایتخت که فقط مردان در آن حضور داشتند 
حاضر شد. با وجود انتقادهایی که از سفر اینفانتینو به 
ایران شده رئیس فیفا موضع دیگری اعلام کرد: من از 
روحانی خواستم که لطفاً دسترسی زنان به ورزشگاه ها 
در ای��ران را در نظر بگیرد. م��ن نمی دانم چند نفر به 
ایران می رون��د و با رئیس جمه��ور می توانند صحبت 
کنند و چنین تقاضایی از او داش��ته باشند. اینفانتینو 
می گوی��د این یک مکالمه بین دو ط��رف بوده تا یک 

اولتیماتوم.

یوسف نژاد خبر داد:

بررسیایراداتشوراینگهبانبهبودجه97درنشست
کارگروهکمیسیونتلفیق

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه بودجه کل کشور سال 
در  لایحه  این  به  نگهبان  شورای  ایرادات  بررسی  از   97
نشست کارگروه کمیسیون تلفیق با حضور نماینده شورای 

نگهبان خبر داد.
کرد:  اظهار  ایسنا  با  گفت وگو  در  یوسف نژاد  علی اصغر 
کارگروه  شنبه  امروز  بعدازظهر  و  صبح  نوبت  نشست  در 
شورای  نماینده  علیزاده  حضور  با  که  تلفیق  کمیسیون 
نگهبان برگزار شد ایرادات این شورا به لایحه بودجه مورد 
به رفع  تا تبصره 18 نسبت  و  قرار گرفت  بررسی  بحث و 
ایرادات اقدام شد. وی افزود: در این نشست بخش عمده ای 
از نظرات شورای نگهبان تامین شد. در بخش هایی که نیاز 
یا  داشت  وجود  اعتباری  یا سقف  بودجه  ردیف  تعیین  به 
اشکالات قانون اساسی در آن مشاهده می شد با اصلاح و 
نماینده مجلس  این  کردیم.  برطرف  را  ایرادات  این  تغییر 
اضافه کرد: یکی از مهمترین مباحث صورت گرفته در مورد 
ایراد شورای نگهبان نسبت به سقف استفاده دولت از اوراق 
مشارکت بود که قانون برنامه ششم آن را 38 هزار و 500 
رعایت  را  عدد  همین  ما  که  کرده  تعیین  تومان  میلیارد 
تبصره  و  واحده  ماده  متن  در  به صراحت  را  آن  و  کردیم 

یارانه ها شورای  قید کردیم. همچنین در مورد هدفمندی 
پردرآمد  از خانوارهای  منظور  بود که  ایراد گرفته  نگهبان 
دولت  که  کردیم  مقرر  بخش  این  اصلاح  در  ما  چیست. 

موظف به حذف یارانه دهک های بالا است.
اضافه   97 بودجه  لایحه  تلفیق  کمیسیون  سخنگوی 
تلفیق در  )یکشنبه( کمیسیون  فردا  کرد: در جلسه صبح 
باقی مانده  ماده  دو  همچنین  و  کارگروه  تصمیمات  مورد 
تصمیم گیری قطعی خواهد شد و احتمالا ایرادات شورای 

نگهبان آماده بررسی در صحن علنی مجلس می شود.
در  نگهبان  شورای  نظر  تامین  که  گفت  پایان  در  وی 
مجلس  علنی  صحن  در  ایرادات  بررسی  و  بودجه  لایحه 

احتمالا در یک شیفت کاری به اتمام می رسد.


